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مردم فرآیند واریز آورده را تسریع کنندمردم فرآیند واریز آورده را تسریع کنند
وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:

وزیر راه و شهرسازی از واگذاری زمین ۸۱ هزار واحد مسکونی به بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی برای احداث مسکن ملی خبر داد.محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به اینکه احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکن برای بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در طرح اقدامی 
ملی تولید و عرضه مسکن پیش بینی شده است، بیان داشت: تاکنون زمین ۸۱ هزار واحد 
مسکونی در اختیار این بنیاد قرار گرفته است.وی با اشاره به میزان متقاضیان تحت پوشش 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: متقاضیانی که واجد شرایط بودند، ثبت نام کردند و 
پول به حســاب ریختند، حدود ۵۶ هزار نفر هستند. در فرآیند تعیین تکلیف و تحویل 
پروژه به مردم، نیازمند آن هستیم که مردم آورده خود را به ۴۰ میلیون تومان برسانند 
که بتوانند به پروژه ها متصل شوند و کار در یک روال طبیعی قرار بگیرد. اسلامی ادامه 

داد: نکته حائز اهمیت در این فاز برای ما این بوده که زمین را متناسب با برنامه تامین 
کنیم. با تمهیداتی که در نظر گرفته شده است، واگذاری زمین برای ساخت ۱۰۰ هزار و 
احد مسکونی پیش بینی شده و برای واگذاری آماده می شود.وزیر راه و شهرسازی درباره 
پروژه هایی که اقدامات اجرایی آن آغاز شده است، گفت: تعداد واحد مسکونی که اکنون 
بنیاد مسکن احداث آن ها را آغاز کرده است، یعنی ۵۶ هزار واحد، متناسب با آورده مردم 
اســت.وی ادامه داد: در بعضی از شهرها کسانی که طرف قرارداشان بنیاد مسکن است، 
قسط دوم را نیز واریز کرده اند و در بعضی از شهرها هنوز آورده اول خود را نیز تکمیل 
نکرده اند. ما امیدوار هستیم که مردم تامین آورده خود را تسریع کنند که پروژه با سرعت 

مطلوب پیش برود.

 کم اثرشدن تحریم 
صادرات نفت

آسیب شناسی طرح 
توسعه ۳.۶ میلیاردی 

 اتحاد برای فرار از آن
 تلخی دیوانه کننده 

شهره موسوی عضو 
کمیته زنان AFC شد

حمید هیراد خواننده جوان کشور که این روزها به علت ابتلا 
به کرونا در بیمارستان بستری شده است، در قالب یک پیام 

تصویری از هواداران خود قدردانی کرد.
 حســاب رســمی موسســه فرهنگی هنری آوازی نو در 

اینستاگرام این ویدیو از هیراد رد منتشر کرد.
هیراد در این پیــام تصویری خطاب به طرفــداران خود 
می گوید: »ســلام به همه عزیزان. ان شالله که حال دلتان 
خوب باشــد و همیشه تن تان سالم باشــد. مرسی از همه 
کسانی که در این چند وقت به یادم بودند، هوایم را داشتند 
و برایم انرژی فرستادند. دست تک تک مردمم را می بوسم 
که به یادم هستید. خیلی مراقب خودتان باشید. مرسی از 
کادر درمان بیمارستان شریعتی که در این چند وقت تمام 
تلاش خود را برای بهبودی من کردنــد و هنوز هم انجام 
می دهند. تمام تلاشم را می کنم با دعای خیر و انرژی هایتان 
این مرحله را سپری کنم. خیلی مراقب خود باشید. همیشه 

دوست تان دارم و به یادتان هستم.«
حمید هیراد که بیش از چهار اســت با بیماری ســرطان 
خون دست و پنجه نرم می کند، به تازگی مرحله جدیدی 
از شــیمی درمانی را گذرانده بود. او فروردین ماه امســال 
پنجمین قطعــه از آلبوم »راز« را با تنظیم فرشــاد یزدی 

منتشر کرد.

پیکر مرحوم مصطفی حضرتی - فیلمبردار و عکاس - در جوار 
مزار کورش مذکوری در قطعه هنرمندان به خاک سپرده شد.

مصطفی حضرتی صبح چهارشنبه، ۱۵ اردیبهشت ماه براثر 
کرونا در بیمارستان از دنیا رفت و مراسم خاکسپاری او صبح 
امروز، ۱۶ اردیبهشــت  ماه در قطعه هنرمندان بهشت زهرا 

انجام شد.
حضرتی متولد سال ۱۳۲۶ در شهر بم و دانش آموخته  مدرسه 
عالی تلویزیون و سینما بود که سال ها به عنوان فیلمبردار و 

عکاس در تلویزیون و سینما فعالیت داشت.

بحران آب در کلان شهرها به کدام سو می رود؟

در ۵۰ ســال گذشــته وضعیت توزیع درآمد در کشورمان با نوسانات 
فراوانی همراه بوده  اســت. افزایــش قیمت نفت در دهه ۵۰، تداوم جنگ 
در دهه ۶۰، تشــدید تورم در دهه 7۰ و فشار تحریم ها در دهه های اخیر 
هرکــدام به نوبه خود جریــان توزیع درآمد را تحت تأثیر قــرار داده اند. 
بااین حال و با صرف نظر از این نوســانات و تغییرات ســریع، می توان یک 
جریان معنی دار را به صورت دو دوره زمانی مشخص در روند توزیع درآمد 
شناســایی کرد: در دوره اول یعنی از سال ۱۳۵۴ تا ۱۳7۱ ضریب جینی 
از ۰.۵۰۲ به ۰.۳۸7 کاهش یافته و در دوره دوم یعنی از سال ۱۳7۱ به 
بعد مجددا رو به افزایش گذاشــته و طبق آمار رسمی به ۰.۳99 در سال 
۱۳9۸ رسیده  اســت. کاهش قابل توجه ضریب جینی در دوره اول متأثر 
از سیاســت های خاص دهه اول پس از پیــروزی انقلاب از جمله کاهش 
چشــمگیر ابعاد فســاد اداری، کاهش فاصله حقوق و دستمزدها، فعالیت 
گســترده تعاونی های مسکن و مصرف اعم از محلی، کارمندی و کارگری 

و تلاش برای توسعه مناطق محروم است.
امــا در دوره دوم بــا وجود تداوم سیاســت های حمایتــی، به دلیل 
ســرعت گرفتن تورم و تشــدید تحریم ها بار دیگر نابرابــری رو به فزونی 
گذاشــته  است. تلاش برای مهار تورم، بازگرداندن رونق به اقتصاد ملی و 
طراحی و اجرای سیاست های بازتوزیع درآمد می تواند این حرکت صعودی 
را متوقــف کرده و مجددا آن را در ریل کاهش قرار بدهد. اما دشــواری 
اساســی در اقتصاد ما که به ویژه در دو دهه اخیر قد علم کرده، وضعیت 
بسیار نامطلوب در میدان توزیع ثروت است. آمار معتبری درباره وضعیت 
توزیع ثروت بین اقشار مختلف شهروندان وجود ندارد که بتوان با استناد 
به آن ضریب جینی را برای توزیع ثروت محاســبه و تغییرات آن در طول 

زمان را تجزیه و تحلیل کرد.
بااین حال با بررســی برخی قرائن و شــواهد می توان افزایش ســریع 
نابرابری توزیع ثروت در جامعه را مشاهده کرد. برای نمونه افزایش سریع 
زمان انتظار برای خانه دار شــدن به این معنی است که دارایی هایی از نوع 
مهارت های شغلی در مقایسه با املاک و مستغلات به شدت گرفتار کاهش 
ارزش شده اند و ازآنجاکه مهارت های شغلی و دانش فنی افراد در محاسبه 
توزیع ثروت مدنظر قرار نمی گیرد، افزایش سریع قیمت املاک و مستغلات 
منتهی به افزایش ســریع نابرابری توزیع ثروت در جامعه شــده  اســت. 
همچنین رشد چشمگیر قیمت خودروهای وارداتی نسبت به خودروهای 
ســاخت داخل نیز نشان از این تحول دارد که بخشی از دارایی در اختیار 
مردم به ویژه اقشار مرفه تر جامعه با سرعت بیشتری نسبت به دارایی های 
اقشار متوســط و کم درآمد جامعه ارزشمندتر شده و بر ابعاد نابرابری در 
توزیع ثروت افزوده  است. همین پدیده را در مورد تغییرات نسبت قیمت 
املاک شــهری مرغوب و کم مرغوب نیز می توان مشاهده کرد. این تغییر 

هم مشخصا به نفع اقشار مرفه بوده  است.
 بازنگری در شــیوه تعامل با جهان خارج و برداشته شدن موانع داخلی 
و خارجی از ســر راه توســعه صنعت و تجارت خارجی کشورمان هرچند 
موجبات رونق و رشــد اقتصادی را فراهم ساخته و با گسترش اشتغال و 
مهار تورم، نابرابری توزیع درآمد را کاهش خواهد داد اما اثر این اتفاق بر 
روی شاخص نابرابری توزیع ثروت در مسیری متفاوت است. بخش عمده 
ثروت اندوزی در کشورمان در سال های گذشته از طریق دستیابی به رانت 
یا تجارت املاک و مستغلات اتفاق افتاده  است و فعالان اقتصادی داخلی 
از امکان کسب سود و افزایش دارایی شان از طریق گسترش تجارت سالم با 
جهان خارج  بهره چندانی نبرده اند. طبعا با برداشته شدن موانع این تجارت، 
امکان جدیدی برای ثروت اندوزی در اختیار فعالان اقتصادی قرار خواهد 
گرفت و ناگفته پیداست بیشترین عایدی نصیب صاحبان دارایی های کلان 
خواهد شد. گفتنی است ضریب جینی توزیع ثروت در سطح جهان اینک 
در دامنه ۰.97 تا ۰.9۸ است. البته این نابرابری حیرت انگیز صرفا مرهون 
حضور حدود ۳۰۰ نفر از ثروتمندترین افراد جهان است که بخش قابل توجه 
دارایی های جهــان را در تملک خود دارند. بااین حال طبعا امکان تجارت 
گسترده در سطح جهان و فعالیت تجاری بدون محدودیت در شکل گیری 

این ثروت اثر عمیقی داشته  است.
 بــه بیان دیگر اقتصاد ما به دلیــل محدودیت ارتباط تجاری با جهان 
خارج هنوز به مرحله ای نرسیده که شاهد ظهور و حضور چنین ثروتمندانی 
باشیم و در صورت رسیدن به این مرحله بی تردید نابرابری توزیع ثروت از 
وضع موجود هم بیشتر خواهد شد. توجه به وضعیت نابرابری توزیع ثروت 
و رونــد تغییرات آن به این دلیل اهمیــت می یابد که این نابرابری موتور 
تغییرات نامطلوب توزیع درآمد در سال های آتی را روشن خواهد کرد. به 
بیان دقیق تر، اگر در یک جامعه دولت هم خود را مصروف بهبود وضعیت 
توزیع درآمد بکند و از طریق سیاست های حمایت از اقشار محروم موفق 
به کاهش قابل توجه ضریب جینی شده  و درعین حال عنایتی به تغییرات 
نامطلوب توزیع ثروت نداشته  باشد، در سال های آینده با گسترش نابرابری 
توزیع ثروت، نابرابری توزیع درآمد مجددا روبه افزایش گذاشته و دستاورد 
سال های گذشــته برباد خواهد رفت. زیرا گسترش نابرابری توزیع ثروت 
جامعه را روی ریل بازگشــت به نظام ارباب و رعیتی قرار می دهد و همه 
رشــته های جریان توسعه و رشد طبقه متوسط را پنبه می کند. در حالت 
طبیعی توزیع ثروت در یک جامعه مفروض از توزیع درآمد نابرابرتر است. 

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  
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یک کارشــناس حوزه منابع آبی گفت: در شــرایطی که کلان شهرها با بحران بزرگ و 
معناداری به نام آب درگیرند، باید به قوانین و راهکارها به طور درست و دقیق توجه شود، 
به طوری که با ارائه راهکارهای منطقی مانع بروز یک فاجعه بزرگ شد.داریوش مختاری، 
با بیان اینکه بحران آب در کلان شهرها، دو چهره دارد که  سیلاب ناگهانی و غافلگیرکننده، 
کم  آبی و بی  آبی جزو این موارد است، اظهار کرد: این دو بحران از جنس ناگهانی هستند و 
در یک بازه زمانی کوتاه پدید می  آیند؛ سیل ناگهانی در کمین کلان شهرهاست و پیش بینی 
می شود در یک بازه زمانی چند ساعته، حتی تا چند ده هزار کشته بر جا بگذارد. مشکل 
بعدی کم آبی کلان شهرها است که در این بین تهران جزو پرخطرترین کلان شهر، شناخته 
می شود لذا دائما برای تامین آب این کلان شهر، به حوزه های آبریز مجاور نیز رجوع شده 
اســت و باز هم در دوره های خشکی در آســتانه جیره بندی قرار می گیرد.وی با تاکید بر 
اینکه تهران یک ســکونتگاه کوچک نیست که بتوان در یک زمان کوتاه نسبت به تامین 
کمبود آب آن اقدام کرد، ادامه داد: مرحله بعدی پس از جیره بندی، خالی از سکنه شدن 
کلان شهر تهران است؛ اگر چه این مساله برای یک بازه زمانی چند ساله باشد اما با توسعه 
بی رویه، کلان شهر تهران همچنین باتوجه به برنامه ریزی نادرست و بهم ریخته آنچه که 
این کلان شــهر به آن دچار می شود همانند یک بیماری مزمن است که گاهی خودنمایی 
می کند و به واقع این کلان شــهر همواره آســیب بزرگتری را تجربه می کند. تا جایی که 
شاید به خالی از سکنه شدن دائمی آن بینجامد. این رخداد چندان هم دور از ذهن نیست.

این کارشــناس حوزه منابع آبی با بیان اینکه در تشدید این دو بحران، دو اشکال اساسی 
وجود دارد که گرایش فزاینده شــرکت های آب و فاضلاب به توســعه شبکه ها و گرایش 

فزاینده شهرداری ها به تغییر کاربری ها از جمله موارد نادرست در این حوزه است، گفت: 
در این بین شهرداری ها اقدام به توسعه کلان شهرها می کنند و در همان حال، پی در پی 
تقاضاهای مالکین واحدهای مســکونی را به سوی شرکت های آب و فاضلاب می فرستند 
که این شرکت ها ناچار شوند شبکه ی آب و فاضلاب را توسعه دهند. خروجی این وضعیت 
ناکارآمد این است که ارزش زمین در محدوده های شهری افزایش می یابد که این مساله 
نه تنها موجب توسعه  بلندمرتبه سازی در متن شهرها می شود که بنا به نظر معماران و 
شهرسازان، بافت کالبدی شهرها را بسیار زننده و رقّت بار کرده است بلکه اراضی پیرامون 
شهرها نیز توسعه پیدا می کند. به این ترتیب کلان شهرها، پی در پی بزرگتر و گسترده تر 
می شــوند.مختاری با بیان اینکه از دیدگاه آسیب شناسی باید به این مساله توجه داشت 
که قانون شهرداری ها اشکال اساسی دارد و لازم است بازنگری جدی در آن به عمل آید، 
گفت:در این قانون، بر پیشــگیری و کنترل قدرت و ثروت در متن یک موسســه عمومی، 
چاره اندیشی نشده اســت و این موسسات عمومی، گرایش ذاتی به تغییر کاربری اراضی 
پیرامون شــهرها و تراکم فروشی دارند. قانون تشکیل شوراها، نتوانسته از پس کنترل این 
دیوان سالاری ناکارآمد برآید. در همین حال، اخیرا تصویب نامه هیات وزیران مبنی بر اصلاح 
تبصره )۳( بند )ز( آیین نامه ی اجراییِ قانون اصلاح قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغی 
)۱۳9۶( به دستگاه های ذیربط ابلاغ شده است که در آن، به منظور اجرای طرح های توسعه 
عمران و شهری و توسعه شهرک های مسکونی پیرامون شهرها، ساده سازی و آسان گیری 
بیشتری شده است و در کمال شگفتی دست شهرداری ها را برای تغییر کاربری و توسعه 

کلان شهرها باز می گذارد.

حمید هیراد از حمایت 
طرفداران خود قدردانی کرد 

فیلمبردار قدیمی به خانه 
ابدی بدرقه شد



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/02/16

شماره : 1084

 رفع مشــکلات مرز »پرویزخان« در دیدار با هیات عراقی پیگیری 
می شود

سرپرســت معاونت اقتصادی اســتانداری کرمانشــاه گفت: رفع مشکلات مرز 
پرویزخان در دیدارهای مستمر با هیات عراقی پیگیری می شود.بهزاد باباخانی در 
جلسه بررسی مشکلات مرز رسمی پرویزخان با اشاره به اهمیت این مرز در مبادلات 
تجاری و صادرات غیرنفتی کشور گفت: مرز پرویزخان از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است، بگونه ای که سال گذشته علی رغم بحرانهای ناشی از تحریم های ظالمانه و 
شیوع ویروس کرونا در حالیکه اکثر مرزهای کشور رشد منفی صادرات داشتند، مرز 
پرویزخان تنها مرزی بود که رشد مثبت و قابل توجهی داشته است. وی افزود: بخشی 
از مشکلات مرز پرویزخان جنبه داخلی دارد که با تکمیل زیرساخت های گمرکی 
بخش عمده ای از آنها رفع می شــود و ضرورت دارد در اســرع وقت فاز یک طرح 
جامع به بهره برداری برسد.باباخانی ادامه داد: جنبه دیگر مشکلات مرز پرویزخان 
به  ناهماهنگی های طرف های عراقی به ویژه در حمل و نقل و زیرساخت ها بر می 
گردد که در نظر است با ملاقات های مستمر مرزی نگاه دو طرف به یکدیگر نزدیک 
تر و هماهنگ تر گردد. وی اظهار داشت: باید بگونه ای برنامه ریزی شود که با تدوین 
یک جدول زمان بندی، ملاقات های مرزی با طرف عراقی برای رفع مشکلات و اختلاف 
نظرهای احتمالی هر چند وقت یکبار و در سطوح مختلف مدیریتی برگزار شود، زیرا 

ملاقات های مستمر مرزی به هماهنگی بیشتر در مرز پرویزخان منجر می شود.

 مدیرکل راهداری کرمانشاه خبر داد؛
رشد صددرصدی جا به جایی مسافر در کرمانشاه طی فروردین سال 

جاری
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه از رشد صددرصدی 
جابجایی مسافر در این استان طی فروردین ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه 
در ســال گذشته خبر داد.فریبرز کرمی با اشاره به آمار مسافران جاده ای جا به جا 
شده در استان کرمانشاه اظهار کرد: تعداد مسافران جا به جا شده در فرودین ماه 
سال جاری بیش از ۲۰۸ هزار نفر بوده که این تعداد در مدت مشابه در سال گذشته 
بیش از یک صد و چهار هزار نفر بوده است.وی با بیان اینکه جا به جایی مسافران در 
فروردین ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته صددرصد رشد داشته 
است، افزود: در این مدت صورت وضعیت های صادره رشد یک صد و ۳۱ درصدی 
داشته است.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه تصریح کرد: 
تعداد صورت وضعیت های صادره مربوط به ناوگان اتوبوسی، مینی بوسی و سواری 
در فروردین ماه سال جاری بیش از ۳۰ هزار مورد بوده که این تعداد در مدت مشابه 
در سال گذشته بیش از ۱۳ هزار مورد بوده است.کرمی گفت: هم اکنون بیش از ۲ 
هزار و 9۰۰ راننده در استان کرمانشاه در جا به جایی مسافران جاده ای فعال هستند.

وی با اشاره به ناوگان حمل و نقل مسافر افزود: یک صد و 99 دستگاه اتوبوس، 
۸۶۰ دســتگاه مینی بوس و 9۱۶ دستگاه خودرو سواری در جا به جایی مسافر در 

استان کرمانشاه فعالیت دارند.

علی چاغروند- اقتصاددان

 تولید، 
محور حیات کشور

دولت ها باید فضاســازی کنند، سیاســت ها زمانی مناسب است که فضای 
مناســب ایجاد شود. فضا باید شفاف باشد و فســاد کم شود تا برنامه ها فضای 

مناسب برای اجرا داشته باشند. 
برای موفقیت در اجرای برنامه های اقتصادی، ابتدا باید علت مشکلات را پیدا 
کرد.برای حل مشکلات به جای پرداختن به علت نباید دنبال معلول باشیم. اگر 
مشکلات اقتصادی علت یابی شود راه حل ها جواب می دهد. در دنیا علم اقتصاد 
بســیار کاربرد دارد. نظریه های اقتصادی وقتی راهگشــا است که فضا و محیط 
برای اجرای نظریه ها مناســب باشد. تا فضای مناسب ایجاد نشود سیاست های 
اقتصادی جواب نمی دهد. عمده مشکلات اقتصادی در ایران به خاطر نپرداختن 

به علت ها است.
برای مثال مشــکلات زیادی در بخش تولیــد داریم. اگر بخواهیم علت یابی 
کنیم مهم ترین آن کمبود نقدینگی و سرمایه در بخش تولید است. بانک ها نگاه 
اقتصادی به تولید ندارند، بیشــتر تسهیلات بانکی در بخش هایی غیر از تولید 
پرداخت می شود. کمتراز ۳۰ درصد وام های بانکی به بخش تولید پرداخت شده 
است. میزان نقدینگی خیلی بالا است اما این نقدینگی در خدمت تولید نیست. 
در دنیا نظریه علمی این است که بانک باید در خدمت تولید باشد، بانک برای 
ایــن هدف ایجاد شــده تا فعالیت های اقتصادی درســت حرکت کند.در ایران 
بانکداری عامل و مانع پیشــرفت توسعه شده است. منابع بانکی به سمت تولید 
سرازیر نمی شود. بیشتر شرکت های سرمایه گذاری وابسته به بانک ها تسهیلات 

بانکی را می گیرند. عملکرد بانک ها به نحوی نیست که تولید، رشد کند.
برای رشد مستمر و پایدار باید بانک ها در رسیدن بخش تولید به هدف شان 
کمک کنند. بانک مانع تولید شده است، تا این علت برطرف نشود بخش مهمی 
از مشکلات اقتصادی به راه حل ها جواب نمی دهد. حالا شعار بانکداری بدون ربا 
بدهیم چاره ساز نیست. بنابراین وقتی فضای رانت خواری یا فضای فساد وجود 
داشته باشد نباید انتظار داشته باشیم برنامه های اقتصادی درست اجرا شود یا 
مشــکلات را حل کند. چرا تولید کننده دائم دنبال مجوزها و حل موانع باشد. 

تجربه کشورهایی را که توسعه پیدا کرده اند باید اجرا کنیم.
وقتی محیط شفاف نیست راه حل ها هم جواب نمی دهد. قوه قضائیه باید در 
خدمت تولید به دنبال حل ریشــه ای فساد بر سر راه تولید باشد. مشکل چرخه 
تولید با دســتور و به صورت موردی حل نمی شــود. اســاس اقتصاد باید تولید 
محوری باشــد اما حاکمیت و هیچ دولتی نتوانســته راه حل دائمی برای حل 

مشکلات تولید داشته باشد.
محور و اساس حیات یک کشور تولید است. چرا بیکاری کم نمی شود چون 
نقدینگی به جای تولید صرف واردات می شود. بدون جذب سرمایه و بویژه سرمایه 
خارجی رشد و توسعه اقتصادی به دست نمی آید. در ایران نیز با تأکید بر نقش 
سرمایه خارجی در رشد اقتصادی، اشتغالزایی و رونق تولید در برنامه های کلان، 
برنامه های توسعه، قوانین بودجه، باید برای رشد اقتصادی و حل مشکلات فضای 
مناسب را ایجاد کنیم. چرا تورم کم نمی شود؟چون دولت ها کسری بودجه را با 
چاپ پول رفع می کنند.بنابراین نگاه دولت ها به توســعه و تولید، فضای اجرای 
برنامه های اقتصادی را تشکیل می دهد. دولت ها باید فضاسازی کنند، سیاست ها 
زمانی مناسب است که فضای مناسب ایجاد شود. فضا باید شفاف باشد و فساد 

کم شود تا برنامه ها فضای مناسب برای اجرا داشته باشند. 

  خبرخبر

 آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد در 9 
ماهه سال 99 رشد اقتصادی با احتساب نفت 
در مقایسه با رشد اقتصادی بدون نفت بیشتر 
شده که حاکی از افزایش صادرات نفت ایران 

و تاثیر آن بر آمارهای اقتصادی است.
 اردیبهشت سال 97 دونالد ترامپ، رئیس 
جمهوری سابق آمریکا به صورت یک طرفه 
از برجام خارج و به تدریج تحریم هایی را علیه 

اقتصاد ایران اعلام کرد.
یکی از مهمتریــن بخش هایی که مورد 
هجمه تحریم ها قرار گرفت، صنعت نفت بود. 
ترامپ به طور مشخص اعلام کرد که در تلاش 
است تا صادرات نفت ایران را به صفر برساند.

وی علاوه بر آنکه تحریــم نفتی را حربه ای 
سیاســی علیه ایران می دانست، با این اقدام 
تلاش کرد تا ســهم خود را در صادرات نفت 
به بازارهای سنتی نفت ایران نیز افزایش دهد.

هر چند که ترامپ هیچ گاه نتوانست صادرات 
نفت کشورمان را صفر کند و صادرات نفت با 
راهکارهای مختلفی هر چند با ســختی ها و 
موانع فراوان ادامه داشت اما کاهش صادرات 
نفت به طور مستقیم بر رشد اقتصادی ایران 

اثر گذاشــت.ایران که با رفع تحریم ها بعد از 
برجام بالاترین رشد اقتصادی جهان را به نام 
خود ثبت کرده بود، با کاهش درآمدهای نفتی 
و موانع ایجاد شده برای ورود پول به کشور، 
با کاهش رشــد اقتصادی رو به رو شد.حتی 

در زمان هایی رشــد اقتصادی ایران به دلیل 
شرایط پیچیده تحریم منفی شد، اما درست 
در سالی که اغلب کشورهای جهان به دلیل 
شیوع کرونا با افت رشد اقتصادی همراه شدند، 
ایران توانست با عبور از شرایط سخت تحریم و 

کرونا، رشد اقتصادی مثبت را به ثبت برساند.
آنگونه که معاون اول رئیس جمهوری نیز تاکید 
کرده تلاش کرده ایم تا تحریم را خنثی کنیم 
و اگرچه فروش نفت بسیار کاهش یافت، اما 
اکنون شرایط بهتر است و بر اوضاع مسلط تر 

شده ایم و امکان افزایش صادرات نفت تا ۲.۵ 
میلیون بشــکه را پس از رفع تحریم داریم.

آمارهای بانک مرکزی نیز نشان می دهد که 
در 9 ماهه سال 99 رشد اقتصادی نسبت به 
رقم مشابه ســال قبل به میزان ۲.۲ درصد 
افزایش یافته است.این در شرایطی است که 
رشد تولید ناخالص داخلی در فصل بهار سال 
گذشته منفی ۲.9 درصد بود که این رقم در 
فصل های تابستان و پاییز به ترتیب به ۵.۲  
و ۳.9 درصد افزایش یافته است.این اعداد که 
برای دو فصل پیاپی، رشد اقتصادی مثبت را 
به ثبت رسانده حاکی از خروج اقتصاد ایران از 
رکود و آغاز دوره رشد است، اما نکته مهم دیگر 
در این آمار، افزایش رشد اقتصادی با احتساب 
نفت در مقایسه با رشد اقتصادی بدون نفت در 
سال گذشته است.معاون اول رییس جمهوری 
با تاکید بر اینکه اقتصاد مقاومتی توانمندی 
کشور را افزایش داده است، گفت: تا تابستان 
ســال جاری با وجود کرونا و فشار تحریم ها 
که در نقطه اوج آن قرار داشــت براســاس 
گزارش بانک مرکزی رشد اقتصادی کشور با 
نفت و بدون نفت بالای ۱.۳ تا ۱.۵مثبت شد 

کم اثرشدن تحریم صادرات نفت به روایت آمار

  
مدیرعامل جدید فولاد هرمزگان در جلسه معارفه:

نیروی انسانی، افزایش ظرفیت تولید و طرح های توسعه ای
اصفهان- محســن راعی/ مدیرعامل جدید فولاد هرمزگان در جلسه 
معارفه بر سه اصل تاکید کرد:نیروی انسانی، افزایش ظرفیت تولید و طرح 
های توســعه ای -عطاالله معروخانی ضمن تشــکر از تلاش های صورت 
گرفته در شــرکت فولاد هرمزگان و تبریک روز کارگر با تاکید بر نقش 
کارگران در صنعت و تولید گفت : کارگران، شــریف ترین و زحمتکش 
ترین طبقه اجتماع هستند و دست و بازوی پر توان و تلاش گر و همت 
والای آنها ،باعث گردش چرخه های صنعت و تولید در جامعه می شود .

مدیرعامل جدید شــرکت فولاد هرمزگان با سپاس از خداوند متعال 
و تشــکر از اعتماد مقام عالی وزارت صمت دکتر رزم حســینی و حسن 
نیت سهامداران و اعضا هئیت مدیره ، انتصاب خود به سمت مدیرعامل 
شرکت فولاد هرمزگان را فرصت و توفیق خدمتگزاری به مردمان نجیب 

و تلاشگر استان هرمزگان و صنعت فولاد کشور خواند.
وی فولاد هرمزگان را دارای کارامدترین و غنی ترین منابع انسانی در 
تمامی ســطوح تولیدی بهره برداری و اداری و مدیریتی دانست و گفت: 

امیدوارم بتوانم با عنایات حضرت حق ، با عزمی جزم و اراده ای راسخ توام 
با اخلاص و همتی مضاعف به تقویت و تعمیق اهداف شرکت نائل آیم.

معروفخانی رکود شــکنی های فولاد هرمــزگان را در تولید، نتیجه 

همت وغیرت منابع انسانی متخصص این شرکت دانست و اظهار داشت : 
قرارگرفتن اینچنین کادر انسانی در کنار سایر ظرفیت های بسیار منحصر 
به فرد این شــرکت منجمله تکنولوژی به روز ، زیرساخت های مناسب 
برای توســعه و دسترسی به آب های آزاد، این شرکت را جز موفق ترین 

و شکوفا ترین شرکت های تولید فولاد کشور قرار داده است.
ایشــان در ادامه اظهار امیدواری کرد که با همدلی و هم افزایی کادر 
انسانی ارزشمندی که در فولاد هرمزگان حضوردارند و با سرلوحه قراردادن 
فرمایشات و منویات مقام معظم رهبری و مدیریتی جهادی الهام گرفته از 
ایمان اسلامی و اعتقاد به ))اصل ما میتوانیم(( ما نیز در فولاد هرمزگان 
بتوانیم در امر تولیدات و صادرات محصولات شرکت موفقیت هایی بیش 
از پیش به دســت آورده و قدم های بزرگی در راستای افزایش ظرفیت 
تولید و طرح های توسعه ای برداریم و بتوانیم در سالی که از سوی مقام 
معظم رهبری به عنوان ))تولید،پشتیبانی ها و مانع زدایی ها(( نام گذاری 

شده است به سهم خود نقش آفرینی کنیم.

هلدینگ توسعه توکا می تواند کارآمدترین هلدینگ فولاد مبارکه باشد
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در مراسم افتتاح هلدینگ مالی فولاد مبارکه 
اظهار کرد: تشکیل هلدینگ سرمایه گذاری توسعه توکا یکی از اقداماتی که بود 

که باید هرچه زودتر انجام می شد.
حمیدرضا عظیمیان با بیان این مطلب، افزود: در واقع هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعه توکا یک اقدام تشریفاتی و صرفا تأمین مالی نیست، زیرا دنیا به سمتی 
پیــش می رود که اگر همراه با تحولات آن به پیش نرویم، از دنیا جا خواهیم 
ماند. برای مثال، در دوران جنگ زمانی که قرار بر چاپ پول بود، بدون ضمانت 
و پشــتوانه اجازه آن را نداشتند و بعد از گرفتن اجازه مشکلات بسیاری برای 
این کار وجود داشت؛ اما اکنون با کمک فناوری های جدید می توان فعالیت های 

بانکی را با چابکی و اطمینان بالا انجام داد.
وی با اشــاره به اینکه باید خود را به ابزارهــای روز مجهز کنیم، در ادامه 
افزود: معاونت اقتصادی و مالی شــرکت فولاد مبارکه باید این هلدینگ را با 
روش های مختلف توســعه دهد و زمینه را برای ایجاد کارآمدترین هلدینگ 
در بخش تأمین پول و سرمایه، تأمین مالی پروژه ها و شبکه های مالی فراهم 
آورد. البته سایر هلدینگ های گروه مبارکه مثل توکافولاد، فولادمتیل و... نیز 
در حوزه های تولید، بازرگانی و خدمات غیرمالی با جدیت به فعالیت خود در 

این حوزه ها ادامه خواهند داد.
به گفته وی، هیچ شکی نیست که باید این هلدینگ توسعه پیدا کند و همه 

نیازمندی ها به این منظور فراهم گردد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: برای اینکه بتوانید از حمایت شرکت 

فولاد مبارکه به خوبی استفاده کنید، باید برخی موارد بیشتر مورد توجه قرار 
گیرد. نخست دانش اندوزی و استفاده از دانش روز، همچنین بهره گیری از تجارب 
اساتید و صاحب نظران داخلی و خارجی است. امروزه استفاده و بهره مندی از این 
منابع ارزشمند داخلی و بین المللی از طریق وبینارها، دوره های آنلاین و مجازی 

با سهولت و کیفیت بهتری نسبت به گذشته در دسترس است.
وی در ادامه افزود: برای حضور قدرتمند در بازار سرمایه و ارائه خدمات به 
صنایع فولادی و غیرفولادی توسعه توکا باید سرمایه گذاری عظیمی در بخش 
سخت افزار، آی تی و حتی دارایی های ثابت از قبیل ساختمان و تجهیزات انجام 

گیرد تا امکان انجام فعالیت ها با سرعت، دقت و امنیت بالا تضمین گردد.

عظیمیــان ادامه داد: با توجه به اینکه مذاکرات برای برجام در حال انجام 
اســت. در صورت نتیجه بخش بودن این مذاکرات، از هم اکنون باید به گونه ای 
برنامه ریزی کنید که این هلدینگ اولین مجموعه ای باشد که امکان مبادلات با 
بازارهای مالی بین المللی را داشته باشد. بنابراین باید با برنامه ریزی و مطالعه و 

کمک گرفتن از مشاوران برای این موضوع استراتژی مشخصی داشت.
مدیرعامل فولاد مبارکه ادامه داد: یکی از مواردی که بسیار مورد تأکید بنده 
بوده و مهم است، پاکدستی است؛ زیرا از قدیم الایام، پاکدستی معیار اعتبار انسان 
بوده است. اعتبار نیز در سایه شفافیت در انجام فعالیت ها و کارها و همچنین 

رعایت انصاف به دست می آید.
وی افزود: باید فعالیت هلدینگ توسعه توکا به گونه ای باشد که حجم عظیمی 
از نقدینگی و درآمد را به همراه بیاورد. البته این امر زمان بر است و در یک دوره 

بلندمدت با داشتن پاکدستی، انصاف و... حاصل خواهد شد.
وی افــزود: درصورتی که بتوانید امــکان تعاملات با بازارهای بین المللی را 
فراهم آورید، فولاد مبارکه همواره در کنار شما خواهد بود. البته این امر نیازمند 
برنامه ریزی و اقدام در یک بازه زمانی ۵ تا 7 ساله است که در صورت تحقق، 

کل کشور از این موضوع منتفع خواهد شد.
مدیرعامل فولاد مبارکه ادامه داد: معاونت مالی و اقتصادی باید با همکاری 
و توافق با این مجموعه، شرایط تقویت و رشد درآمد هلدینگ را فراهم سازد، 
به گونه ای که پس از ۲ ســال، توســعه توکا به درآمد ناشی از ارائه خدمات به 

شرکت های گروه فولاد مبارکه وابستگی نداشته باشد.

  
مدیرکل آموزش و پرورش کرمانشاه در رابطه با آزمون های دانش آموزان توضیح داد

مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمانشاه در مورد وضعیت و نحوه 

معاون بهزیستی کرمانشاه خبر داد؛
خرید بیش از ۴۰ میلیارد ریال وسایل کمک توانبخشی در کرمانشاه

برگــزاری آزمون در دوره های تحصیلی ابتدایی و دبیرســتان و برای 
تمامی پایه های تحصیلی توضیحاتی ارائه کرد.

مجید یزدان پناه به مناسبت روز بزرگداشت مقام معلم اظهار داشت: 
آزمون در پایان یک دوره مشخص می کند که دانش آموز یا دانشجو چه 
مقــدار از آموزش را فرا گرفته اند و اگر آزمــون را از دوره های تحصیلی 

حذف کنیم، معیاری برای تشخیص آن وجود نخواهد داشت.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمانشــاه در مورد حذف آزمون 
پایان دوره در مقطع دبســتان بیان کرد: در دوره ابتدایی بعد از گذشت 
سال ها به این نتیجه رسیدیم که اگر توصیفی در طول سال از وضعیت 
فراگیری دانش آموز توسط معلم انجام شود بهتر است تا فراگیر را مجبور 

به تحمیل استرس در آزمون پایانی کنیم.
 وی بــا بیان اینکه معلم در طول ســال در مقطــع ابتدایی چندین 
آزمــون برگزار می کند افــزود: با انجام توصیــف از وضعیت دانش آموز 
 رقابــت بین دانش آمــوزان و ایجاد اســترس آزمون شــکل نمی گیرد

 و براســاس توصیف معلم در طول سال وضعیت دانش آموزان برای ارتقا 
به کلاس بالاتر یا ماندن در همان مقطع تحصیلی مشخص می کنند.

یزدان پناه افزود: برای دوره تحصیلی ابتدایی و مقاطع یکم تا ششم در 
مورد برگزاری آزمون نگرانی وجود ندارد اما برای مقاطع هفتم، هشــتم، 
دهم و یازدهم از طریق شــبکه شاد آزمون برگزار می شود و امسال هم 

دانش آموزان به شــکل مجازی و با مدیریت معلمان در فرآیند آزمون به 
شیوه های مختلف شبکه شاد شرکت می کنند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمانشاه گفت: برای پایه های نهم و 
دوازدهم ستاد ملی کرونا موافقت برگزاری آزمون را اعلام و وزارت آموزش 
و پرورش نیز برنامه امتحانی را ارائه کرده اســت که از ۲7 اردیبهشت تا 
۲۴ خرداد ماه امتحانات برگزار می شود و چنانچه ستاد ملی کرونا مخالف 

برگزاری آزمون باشد زمان آن به تعویق خواهد افتاد.
و  نهــم  مقطــع  دو  در  بایــد  اینکــه  بیــان  بــا  پنــاه  یــزدان 
رعایــت بــا  و  حضــوری  شــیوه  بــه  نهایــی  آزمــون   دوازدهــم 

 دســتورهای بهداشتی برگزار شود افزود: دانش آموزان در پایه نهم باید 

رشــته تحصیلی خــود را انتخاب کنند که این انتخــاب در زندگی آنها 
تاثیرگذار خواهد بود و باید بعد از 9 سال تحصیل وضعیت درسی آنها از 

طریق آزمون مشخص شود.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان کرمانشــاه در مــورد آزمون پایه 
دوازدهــم گفت: دانش آمــوز پایه دوازدهم کنکــور را در پیش دارد که 
بخشی از نتیجه کنکور به امتحان پایه دوازدهم مربوط است و از طریق 
آزمــون وضعیــت دانش آموز وضعیت وی پس از دوازده ســال تحصیل 

مشخص می شود.
یــزدان پناه افزود: چهار درس مقطع نهم به صورت اســتانی برگزار 

می شود و بقیه درس ها منطقه ای خواهد بود.
مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمانشاه در مورد تمهیدات برگزاری 
حضــوری آزمون پایه های نهــم و دوازدهم گفــت: حوزه های امتحانی 
گسترده تر خواهد شد و رعایت دستورهای بهداشتی بسیار سخت گیرانه 
خواهد بود که براساس برآورد ها ۱۰۰ نفر در یک مدرسه آزمون می دهند 

و در هر کلاس چند دانش آموز حضور خواهند داشت.
یــزدان پناه در مورد آزمون هــای عملی در فنی و حرفه ای بیان کرد: 
آزمون های نهایی به شیوه بیان شده برگزار خواهد شد و برای آزمون های 
عملی نیز با رعایت دستورهای بهداشتی با حضور چند دانش آموز در یک 

کلاس و با حضور معلم آزمون عملی اخذ می شود.

معاون توانبخشــی بهزیستی استان کرمانشاه از خرید بیش از ۴۰ میلیارد 
ریال وسایل کمک توانبخشی در این استان در سال 99 خبر داد.

نیلوفر اختیاری اظهار کرد: خرید لوازم توانبخشی برای افراد دارای معلولیت 
یکی از خدمات معاونت توانبخشــی اداره کل بهزیســتی استان کرمانشاه به 

جامعه هدف است.
وی افزود: با توجه به اینکه یکی از رســالت های مهم ســازمان بهزیستی 
تأمین وسایل کمک توانبخشی برای افراد دارای معلولیت است، در سال 99 
بر اساس اعتبارات اختصاص داده شده به اداره کل بهزیستی استان کرمانشاه 
مبلغی بیش از ۴۰ میلیارد ریال صرف خرید وســایل کمک توانبخشــی در 

این استان شد.

معاون توانبخشی بهزیستی استان کرمانشاه تصریح کرد: وسایل مورد نیاز 
افراد دارای معلولیت جسمی شامل یک صد و 7۵ دستگاه ویلچرحمام، ۲۰۵ 
دستگاه ویلچر جهت اســتفاده افراد نیازمند، ۲۲۰ عدد تشک روی ویلچر و 

وسایل مورد نیاز افراد دارای معلولیت بینایی بوده است.
اختیاری ادامه داد: وسایل افراد دارای معلولیت بینایی شامل انواع بازی ها و 
سرگرمی ها، ساعت ویژه نابینایان، عصای نابینایان رکوردر و وسایل توانبخشی 
مورد نیاز ناشــنوایان شــامل ۱۲ هزار حلقه باتری سمعک و ۱۶ هزار بسته 

پوشیدنی بوده است.
معاون توانبخشی بهزیستی استان کرمانشاه گفت: وسایل مذکور بر اساس 
اعلام نیاز شهرستان های این استان بین افراد متقاضی واجد شرایط توزیع شد.
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: 
با مصوبه جدید دولت استخراج کنندگان رمزارز 
می توانند رمزارزهای تولید شــده خود را به 

صرافی های مجاز عرضه کنند.
مهران محرمیان با اشــاره به نوسان زیاد 
قیمت رمز ارزها، اظهار کرد: افرادی که قصد 
دارند، وارد این حوزه شــوند باید این نکته را 
بدانند و هرگز نباید تمام پولی را که با زحمت 
و رنج و عرق جبین به دست آمده است را در 
ایــن بازار وارد کنند. به علاوه، غالب مبادلات 
رمزارزها قابلیت ردیابی کامل ندارند و نهادهای 
قضائی در بسیاری از موارد نمی توانند تخلفات 

را بررسی و پیگیری کنند.
وی در گفت وگــو با خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری فارس در پاســخ به این سوال که 
در حــوزه رمزارزها، مرجع سیاســت گذاری 
کیست؟ گفت: با توجه به اینکه قانون دست 
بــالا را دارد و مجلس نیــز به این حوزه ورود 
کرده است، بخشــی از موارد برعهده مجلس 
است. بخشی از موضوعات نیز بر عهده دولت 
است و مصوباتی نیز داشته است. به طور خاص 
رمزارزهــا حوزه های مختلــف دارند. مثلا در 
زمینه استخراج رمزارز، دولت سیاست گذاری 
می کند. در زمینه خرید و فروش رمزارز، بانک 
مرکزی سیاست گذار کلیدی است، اما باید در 
چارچوب قوانین و مصوبات بالادستی دولت، 
شــورای عالی مبارزه با پولشویی و مرکز ملی 

فضای مجازی اقدام کند.

 یارانــه کلان انرژی در ایران دلیل 
اصلی جذابیت استخراج رمزارز

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در 
ادامه ســخنان خود به یارانه فراوانی که برای 
انرژی در ایران داده می شود، اشاره کرد و افزود: 
این یارانه مورد توجه استخراج کنندگان رمزارز 
قرار گرفته است، اما مشکل اینجاست که در این 
زمینه راهبرد کشور به صورت شفاف تعریف 
نشده اســت. ثبت نام اولیه برای ایجاد مزارع 
استخراج رمز ارز انجام گرفته، اما تعداد نهایی 
مجوزهای صادره در قالب پروانه بهره برداری 
به تعداد انگشــتان دســت هم نمی رسد. با 
 توجه به اقبالی که هم اکنون به تســهیل این

 موضوع دیده می شــود، امیدوار هســتیم به 
زودی در این زمینه شاهد پشتیبانی قانونی و 

مانع زدایی باشیم.
وی تصریــح کرد: با مصوبه جدید دولت و 
معرفی صرافی های مجاز توسط بانک مرکزی، 
استخراج کنندگان رمزارز می توانند رمزارزهای 
استخراج شــده خود را به صرافی های دارای 

مجوز عرضه کنند.
این مقام مســئول بانک مرکزی ادامه داد: 
همچنین براساس دستورالعملی که از مرکز 
ملی فضای مجازی تهیه و ابلاغ شــده، بانک 
مرکزی موظف شــده است، در یک کارگروه 
کارشناســی، حوزه مبادلات رمز ارز را مورد 
رصد هوشمند قرار دهد که بانک مرکزی نیز 

در حال انجام آن است.

 تناقض مصوبه مرداد ۹۸ هیات دولت
محرمیان با بیان اینکه در مصوبه مردادماه 
۱۳9۸ هیات دولت، دو حوزه مجزای استخراج 
و مبادله برای رمزارزها در نظر گرفته شده است، 
افزود: مبادله رمزارزها نیز دو نوع است؛ مبادله 
ریال و ارز با رمزارز و مبادله کالا با رمزارز. مبادله 
کالا با رمز ارز در اکثر کشورها مجاز نیست و 
کمتر جایی هســت که استفاده از رمز ارز در 
شبکه پرداخت را ممنوع نکرده باشد. استفاده 
از رمز ارز در شبکه پرداخت به مثابه استفاده از 
ارز یک کشور بیگانه در مبادلات داخلی کشور 

است و تبعات زیادی خواهد داشت.
وی ادامه داد: در مصوبه مرداد ۱۳9۸ هیات 
دولت، اگرچه استخراج رمزارز آزاد شده است، 
اما مبادله رمزارز با پول رسمی کشور به شکلی 
که در صرافی های رمزارز اتفاق می افتد، ممنوع 
اعلام شده است و همچنین تاکید شده است 
ریســک مبادله رمزارز نیز با معامله گران آن 
است و در صورت متضرر شدن، مسئولیت با 

افراد ذینفع است.
معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی با 
اشــاره به تناقض این مصوبه مبنی بر اینکه 
اســتخراج رمز ارز آزاد است، ولی مبادله آن 
ممنوع اعلام شده است، گفت: برای رفع این 
تناقــض، هیات دولت در تاریــخ ۳۰ مهرماه 
۱۳99، مصوبه جدید داشت. در مصوبه سال 
99 گفته شده است رمزارزهای استخراج شده 
را می توان در صرافی های معرفی شده توسط 
بانک مرکزی عرضه کرده تا برای امور واردات 
استفاده شود. در این مصوبه، بر این نکته نیز 
تاکید شده اســت که فقط رمزارزهای دست 
اولی که در مزرعه مجاز داخلی استخراج شده 
است قابلیت عرضه در صرافی های رسمی بانک 

مرکزی را خواهند داشــت و افراد نمی توانند 
رمزارزها را پس از خرید و فروش و مبادله به 

این صرافی ها عرضه کنند.
وی افزود: بانک مرکزی نیز دســتورالعمل 
مربوطــه را تهیه کرده و پس از اعمال نظرات 
مرکز اطلاعات مالی در جلسه هیات عامل اول 
اردیبهشت ۱۴۰۰ آن را نهایی کرد که به زودی 

ابلاغ و اجرایی خواهد شد.

 اســتخراج رمزارز یعنی صادرات 
انرژی به صورت غیرمستقیم

به گفته محرمیان، بسیاری از کارشناسان 
این حوزه معتقد هستند که استخراج رمزارز و 
استفاده از آن برای واردات، می تواند به مثابه 

صادرات غیرمستقیم انرژی به شمار آید.
وی تصریح کرد: از آنجا که در حال حاضر 
کشــور ایران در حال صادرات برق است ولی 
با دشواری می تواند درآمد خود را از صادرات 
برق به کشــور وارد کند، به اعتقاد بســیاری 
کارشناسان، استخراج رمزارز به این معناست 
که می تواند به مثابه صادرات غیرمستقیم انرژی 
به شمار آید. هدف اصلی این مصوبه دولت نیز 
قانونی شدن استخراج رمزارز است؛ اگرچه تا 
پیش از این نیز به صــورت غیرقانونی انجام 
می گرفت. ذکر این نکته در اینجا ضروری است 
که تنها می توان برای ارقام کوچک  )چندین 
میلیــون دلار( از رمزارزها بــرای صادرات و 
واردات اســتفاده کرد و جابجا کردن رقم های 
بزرگ رمزارز بدون متوجه شدن نهادهای ناظر 

بر تحریم ها ممکن نیست.

 مراقب سرمایه های خود باشید
معــاون فناوری های نویــن بانک مرکزی 

پشــتوانه اصلی رمزارزها را، اقبال مردم به آن 
دانست و گفت: هیچ چیز دیگری به اندازه اقبال 
عمومی، به رمزارزها اعتبار نمی دهد. رمزارزها به 
صورتی مردم-نهاد، اعتبار پیدا کرده اند و هیچ 
سازمان و نهادی نیز بر آن ها نظارت نمی کند. 
اگر فردی مثل ایلان ماســک به عنوان یک 
سلبریتی حوزه فناوری، با صحبت خود باعث 
زیاد شدن اقبال مردم به رمزارزها می شود، به 
همان شکل نیز با اقدام یک دولت در محدود 
کردن این حوزه  اقبال به رمزارز کاسته می شود.

وی افزود: نوسانات قیمت رمزارزها بسیار زیاد 
اســت و افرادی که قصد دارند وارد این حوزه 
شوند، باید این نکته را بدانند و هرگز نباید پولی 
را که با زحمت و رنج و عرق جبین به دســت 
آمده اســت را در این بازار وارد کنند. اگرچه 
من پیش بینی نمی کنم که کل فضای رمزارزها 
فروپاشی کند، اما احتمال اینکه ناگهان سرمایه 
در گردش یک رمزارز به باد رود و رمزارز دیگری 

جای آن را بگیرد، بسیار محتمل است.
محرمیان با اشــاره به عدم قابلیت ردیابی 
مبادلات رمزارز، گفــت: از آنجا که مبادلات 
رمزارزها قابلیت شناسایی و ردیابی کامل ندارند، 
نهادهای قانونی نمی توانند تخلفات را ردیابی و 
بررسی کنند. البته این بدان معنا نیست که در 
ایران تخلفات حوزه  رمزارز پیگیری نمی شود. 
اتفاقا قوه قضائیــه و پلیس فتا تا حد ممکن 
همــکاری می کند، اما به دلیل محدودیت در 
پیگیری مبادلات و نقل و  انتقالات رمزارزها، 
امکان پیگیری قضایی آن بسیار محدود است.

 رمزپول ملــی و تفاوت آن با پول 
و رمزارز

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در 

ادامه ســخنان خود به موضوع رمزپول ملی 
پرداخــت و گفت: رمزپول هــا راه حل میانی 
رمزارزها و اسکناس و مسکوک رایج کشورها 
هستند. از طرفی پول های سنتی را داریم که با 
پشتوانه در بانک های مرکزی منتشر می شوند و 
در طرف دیگر این طیف، رمزارزها را داریم که 
با پشتوانه اقبال مردمی اعتبار یافته اند. بنابراین 
رمزپول ها درواقع همان پول های رســمی با 
پشــتوانه دارایی های تحت نظارت بانک های 
مرکزی جهان هســتند که در بستر فناورانه 

رمزارزها منتشر می شوند.
وی ادامه داد: کشــورهای زیادی درحال 
بررسی انتشــار رمزپول ملی هستند و چین 
طرح رمزپول ملی را به صورت آزمایشی اجرا 
کرده اســت. کشــور ایران نیز به عنوان یکی 
از کشــورهای فعال در ایــن زمینه، به دنبال 
انتشار رمزپول  بانک مرکزی با پشتوانه ریال 
است. ارزش رمزپول ریالی هیچ تفاوتی با ریال 
اسکناس و مســکوک نخواهد داشت و تنها 
تفاوت آن، محیط استفاده و به کارگیری آن 

خواهد بود.
محرمیان افزود: همان روال و فعالیت هایی 
که برای انتشار پول ملی به صورت اسکناس و 
مسکوک انجام می گیرد، برای رمزپول نیز انجام 
خواهد گرفت و مشــابه همان پول  نیز، آثاری 
بر نقدینگی کشــور خواهد گذاشت. اگر برای 
انتشار اسکناس و مسکوک هزینه هایی برای 
چاپ و ارتقا ویژگی های امنیتی انجام می گرفت، 
برای رمز پول نیز باید سرمایه گذاری در ایجاد 
زیرساخت و ارتقا امنیت در برابر هک و تخلفات 

مشابه انجام گیرد.
این مقام مســئول بانکی بــا بیان اینکه 
تفاوت اصلی پول ریال و رمزپول ریال، محیط 
دیجیتالی انتشار و اســتفاده آن خواهد بود، 
گفت: به عبارت دیگــر، کارکرد آن همچون 
اسکناس و مســکوک معمول خواهد بود، اما 
به صورت غیرحضــوری و دیجیتال. رمزپول 
ذات مجــازی و دیجیتــال دارد و رمزپولــی 
کــه در کیف پــول مجازی افــراد نگهداری 
 می شــود، با پولی که افراد در حســاب های

می کننــد  نگهــداری  خــود  بانکــی   
 متفاوت اســت. زیــرا رمزپــول در واقع در

 اختیار خود افراد است و بانک ها در نگهداری 
آن دخالت نخواهند داشت.

وی در انتهای سخنان خود، به تهیه نسخه 
اولیه سند ویژه رمزپول بانک مرکزی در ماه های 
انتهایی سال گذشته اشاره کرد و گفت: با توجه 
به پیچیدگی های موضوع، مفاد این سند در 
کارگروه ویژه ای که در بانک مرکزی تشکیل 
شــده است، در حال بررسی است. باید توجه 
کنیم که این مسئله باید از جنبه های گوناگون 
مثل فناوری، حقوقی، اقتصادی،  ارزی، اعتباری 
و نظارتی مورد مداقه و موشکافی قرار گیرد تا 
تبعات اقتصادی غیرمنتظره برای کشور نداشته 
باشد. پس از تکمیل و تصویب سند، به مرور 
شاهد اجرای طرح پایلوت و مراحل بعدی آن 

خواهیم بود. 

موانع قانونی استخراج رمزارز برای صادرات و واردات تسهیل می شود

ضرورت آشکار کردن یارانه های پنهان  
دولت هر ساله مجبور است چندین برابر یارانه آشکار، به شیوه های مختلف 
یارانه پنهان به مردم پرداخت کند؛ این بخش از یارانه همیشه به دست اقشار 
ضعیف نمی رسد و ثروتمندان بیشــتر از آن بهره می برند، از این رو مدیریت 
و حذف آن باید در اولویت دولت ها باشــد. از اعلام رســمی آغاز اجرای قانون 
هدفمندسازی یارانه ها، نزدیک ۱۱ ســال می گذرد. طی این سال ها، همواره 
استفاده از ظرفیت اجرایی این قانون برای افزایش تولید، اشتغال و بهره وری و 
همچنین ارتقاء شاخص های عدالت اجتماعی مورد تاکید واقع شده است.از سوی 
دیگر، انتقاداتی بر شیوه  اجرای قانون هدفمندسازی یارانه ها نیز وارد شده و اکثر 
صاحبنظران و کارشناسان، شیوه  در پیش گرفته شده را مغایر با ارتقای عدالت 
اجتماعی دانسته اند. برای مثال یکی از انتقادات برجسته این است که اعطای 
یارانه  برابر به آحاد جامعه باعث می شود که نیازمندان تحت پوشش واقعی قرار 
نگیرند.منتقدان شیوه کنونی، ایجاد تورم، کسری بودجه، کاهش رشد اقتصادی، 
عدم تخصیص منابع و مشکلاتی از این قبیل را از مهمترین پیامدهای این شیوه 
پرداخت می دانند که دامن اقتصاد کشور را گرفته است.در بسیاری از کشورها، 
تولیدکنندگان چه در بخش صنعت و چه در بخش کشاورزی از انواع مختلف 
یارانه برای داشتن توان رقابت با محصولات مشابه خارجی برخوردار می شوند. 
یارانه به معنای واقعی کلمه می تواند در خدمت اقتصاد و مردم جامعه باشد. اما 
این مهم، زمانی قابل تحقق است که شکل و شیوه توزیع آن منطقی و درست 
باشد. مقدار یارانه، چگونگی پرداخت آن و مهمتر از همه، اینکه به چه کسانی 
تعلق می گیرد و به چه کســانی تعلق نمی گیرد، جزو مهمترین موضوع های 
اقتصادی کشور در ســال های اخیر بوده است.به طور کل می توان یارانه های 

اعطایی به مردم را در ۲ دسته پنهان و آشکار تقسیم بندی کرد. یارانه پنهان 
آن دســت از یارانه ها را شامل می شود که به کالاهایی مانند آب، برق، بنزین، 
کالاهای اساسی و غیره تعلق می گیرد.در نحوه محاسبه یارانه پنهان اختلاف 
وجــود دارد. به همین خاطر اعداد و ارقام متفاوتی از ســوی مراجع مربوطه 
عنوان می شــود. در آخرین گزارش ســازمان برنامه و بودجه در لایحه بودجه 
۱۳9۸ میزان یارانه پنهان ۶۴9 هزار میلیارد تومان بوده است. البته بر مبنای 
نرخ دلار ۸ هزار تومانی. اکنون که نرخ دلار بیش از ۲۰ هزار تومان است مقدار 
یارانه پنهان نیز بسیار بیشتر از این مقدار است.در این مورد معاون اول رییس 
جمهوری هفته گذشــته پیش اعلام کرد: دولت ایران یارانه های پیدا و پنهان 
زیادی دارد. بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار میلیارد تومان یارانه پنهان و بیش 
از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان یارانه آشکار پرداخت می کنیم. همه مردم به شکل 
یکسان از آن بهره مند نمی شوند. برای مثال کسی که یک خانه بزرگ دارد و 
برق و آب بیشتری مصرف می کند بهره بیشتری از یارانه های آن نیز خواهد 
داشت. یا افرادی که فاقد خودرو هستند از یارانه بنزین بهره ای نمی برند. این 
مساله به نوعی بیانگر توزیع ناعادلانه ثروت ملی در جامعه است.طبق دیدگاه 
کارشناسان، میزان یارانه پرداختی به صورت پنهان بسیار بیشتر از یارانه نقدی 
و آشکار است. پس در مجموع افراد ثروتمند یا سه دهک بالای جامعه به مراتب 
یارانه ای بیشتر از افراد ضعیف و دهک های پایین دریافت می کنند. در جدول زیر 
میزان بهره مندی دهک های هزینه ای از یارانه پنهان بخش انرژی آمده است. 
دهک اول که پایین ترین هزینه را دارد از ۵.۰۶ درصد و دهک دهم از ۱۴.۸۲ 
درصد یارانه انرژی بهره مند هستند.به همین خاطر، در بحث یارانه ها کمک به 

توزیع عادلانه درآمد و افزایش رفاه اقشار کم درآمد، از مهمترین چالش های آن 
به حساب می آید.یارانه های پنهان در سایه مشکلات بودجه ای، بودجه عمرانی 
و زیربنایی جایگاه مهمی در ساختار بودجه های سالیانه و همچنین در پیشبرد 
برنامه های توسعه دارد. واقعیت این است که یارانه های پنهان سهم این بخش 
از بودجه را تقلیل می دهد.  به علاوه، برای بخش تولید نیز آسیب زا است. رقم 
هنگفتی که از خلال مصرف انرژی و غیره به عنوان یارانه پرداخت می شــود 
باید به تولید اختصاص یابد. اما پدیده یارانه های پنهان تولید را به نفع مصرف 
تضعیف می کند.  برای مثال، هر ساله بخش قابل توجهی از بودجه کشور به 
پرداخت یارانه انرژی و کالاها و خدمات اساسی اختصاص می یابد که بیشتر 
بیانگر مصرف است تا تولید.کارشناسان اقتصادی معتقدند که این امر یکی از 
بزرگترین موانع افزایش وزنه بخش عمرانی بودجه و استفاده از درآمدهای کشور 
برای افزایش رشد و توسعه اقتصادی است.این در حالی است که بودجه عمرانی 
می تواند صرف اجرای طرح های عمرانی و زیربنایی شده و آثار ماندگاری در 
اقتصاد کشــور داشته باشد.مجموعه عوامل یاد شده، به علاوه برخی مسائل و 
مشکلات دیگر دولت را بر آن داشته که برای حذف یارانه دهک های بالا، حذف 
یارانه های پنهان، رساندن یارانه به دست نیازمندان واقعی مصمم باشد.البته این 
کار نیازمند فراهم بودن شرایط لازم به ویژه زیرساخت های فنی و قانونی است. 
به علاوه، شــیوه کار نیز بسیار مهم است. برای مثال حتی اگر دولت از طریق 
پرداخت یارانه های پنهان بتواند قیمت کالاهای اساسی را کنترل کند، پایین 
نگه داشتن این قیمت ها از یک سو، می تواند مصرف کالاها را افزایش داده و 

بدین ترتیب میزان یارانه پرداختی نیز افزایش پیدا کند.

کد شبا چیست و چه کابردی دارد؟
شماره شبا یا شناسه حساب بانکی؛ تمامی اطلاعات مربوط به حساب از 
جمله نام بانک، نوع حســاب، شماره حساب و کشوری که حساب متعلق به 
آن است را به همراه دارد و از این طریق امکان انتقال و واریز وجه را می دهد.

برای شماره گذاری حساب های مشتریان روش های  گوناگونی وجود دارد 
که یکی از آن ها شــبا، مخف شناســه حساب بانکی است. شبا در واقع یک 
استاندارد ملی محســوب می شود که در قالب مدل جهانی IBAN و با قصد 
یکپارچه سازی حســاب های بانکی، توسط بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران و مطابق با استاندارد ISO ۱۳۶۱۶ تعریف و تبیین شده است.
واقعیت اینکه انتقال پول بین بانک های مختلف بدون زحمت نیست، به 
همین دلیل هر حســاب بانکی دارای یک شناسه مجزا است که این شناسه 
در کشــور با نام اختصار شبا شناخته می شود که با IR شروع شده و پس  از 

آن ۲۴ رقم دیگر قرار می گیرد.
شماره شــبا تمامی اطلاعات مربوط به حســاب از جمله نام بانک، نوع 
حساب، شماره حساب و کشوری که حساب متعلق به آن است را به همراه 
دارد و بدون نگرانی اطلاع یافتن دیگران از جزئیات حســاب بانکی می توان 

وجه را منتقل یا از طریق آن پول دریافت کرد. 
لارم به ذکر اســت که شبا جایگزین شماره حساب های فعلی نمی شود، 
بلکه به عنوان یک شــماره اســتاندارد در کنار آن ها قرار می گیرد که برای 
انواع حســاب ها مانند جاری، سپرده، تســهیلات و نظایر آن مورد استفاده 

قرار می گیرد.اما کاربرد کد شــبا به صورت کلی چیســت؟ براساس توضیح 
اســتاندارد ISO-۱۳۶۱۶، شماره شبا با هدف تســهیل پردازش داده ها در 
تعاملات بین المللی و محیط های مالی و نیز میان صنایع مختلف ارائه شده 

که در مبادلات بین المللی کاربرد مهمی برعهده دارد.
بسیاری از کشورهای جهان در حال حاضر از این کد به عنوان استاندارد 
شــماره حساب بانکی استفاده می کنند. در این استاندارد توضیح داده شده 
که طراحی شــبا برای پردازش اتوماتیک )در فرایندهای انتقال الکترونیکی 
پول(  اســت. اما در عین حال، استفاده از آن در سایر ابزارهای مبادله )مثلًا 

اسناد کاغذی تعهدات مالی( نیز مجاز شمرده می شود.
یکی از نکات قابل توجه در این خصوص آن است که برای حواله هایی که 
از شــبا  استفاده می شود، نیاز به دانستن، ذکر و کنترل هیچگونه اطلاعاتی 
نظیر نام بانک، نام یا کد شــعبه، شــماره حساب، نوع حساب و درگیری با 
کدهای مختلف و گوناگون نیســت و همانطور که توضیح داده شــد تمامی 

این داده  ها  وجود دارد.
چنانچه اشتباهی هم در ورود شبا پیش آید، سامانه  های بانکی از اشتباه 
مشــتری )در اعلام شبا( یا متصدی بانک )در ورود اطلاعات شبا( آگاه شده 
و آن را گزارش خواهند کرد. به این معنا در صورتی که مشتری یا متصدی 
بانک یک یا چند رقم از شبا را به اشتباه وارد کند، سیستم با کنترل محتوای 
شبا به او اعلام می کند که اشتباهی رخ داده و باید مجدد به کنترل درآید.

علاوه براین موارد، شــماره شبا کاربردهایی مانند دریافت سهام عدالت و 
یارانه هم دارد. به این شکل که واریز سود سالیانه سهام عدالت توسط دولت 
برای دارندگان این سهام یا یارانه از طریق حساب شبا آن ها صورت می گیرد 

و نیاز به گشودن حسابی مخصوص این کار نیست.
همچنین سامانه های حواله الکترونیکی کشور »ساتنا« و »پایا« براساس 
شبا فعالیت می کنند، بنابراین دانستن این شناسه حساب برای انجام حواله 

بین بانک ها برای همه مشتریان ضروری و لازم است.

 مانور اعمال محدودیت در مصارف ادارات و دســتگاه های اجرایی 
استان

مرجان عباس زاده/رشت-مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان 
گفت: باتوجه به محدودیت های شدید تولید در نیروگاههای برق کشور و برخی 
مشکلات ازجمله کاهش بارش ها و کاهش میزان تولید برق در نیروگاههای برقابی 
و افزایش زودرس دمای هوا و بالا رفتن مصرف برق درکل کشور ، مدیریت مصرف 
در فصل گرم پیش رو بیش از هر زمان دیگر ضروری است .وی افزود: طی سالیان 
اخیر پیک مصرف کل کشــور در روز اتفاق می افتد و مدیریت مصرف برق طی 
ساعات پیک یعنی ۱۳ تا ۱۸ کاملا حیاتی است تا از وقوع خسارات احتمالی از جمله 
خاموشی های طولانی مدت جلوگیری شود.هنرمند اضافه کرد: یکی از راههای مهم 
مدیریت مصرف در پیک روز ، پایش مصرف ادارات و دستگاههای اجرایی است تا 
بتوان از این مجرا پایداری برق تمامی مشترکین تامین شود و از این رو و عطف 
به دستورالعمل های ارسالی از سوی شرکت وزارت نیرو و شرکت توانیر، از ساعت 
یازده روز ۱۵ اردیبهشت مانور اعمال محدودیت در مصارف ادارات و دستگاه های 
اجرایی استان، با اعزام اکیپ های نظارتی از شرکت توزیع برق گیلان به اجرا درآمد 
و دســتگاه ها و ادارات مذکور ملزم به کاهش ۵۰ درصدی مصرف برق خود در 
ساعت اداری نسبت سال گذشته و کاهش ۱۰ درصدی در خارج از ساعت اداری 
شدند.وی تاکید کرد : با اجرای این مانور نسبت به مدیریت بار مصرفی با تعدیل 
روشنایی و خارج کردن مصارف برقی غیر ضروری دستگاه های اجرایی )دخیل 
در مانور( اقدام شد و نتیجتاً با کاهش ۴۱% از مصارف برق، دیماند مصرفی آنها 
از 9/۳ کیلووات به ۳/۲کیلووات کاهش یافت.مدیرعامل توزیع برق گیلان تصریح 
کرد: بخش عمده ای از مدیریت مصرف مربوط به لوازم سرمایشی و کولرها است 
لذا با مصرف بهینه از این لوازم و با همراهی مردم شریف استان با کمترین مشکل 
می توانیم فصل گرم سالجاری را پشت سر بگذاریم.شایان ذکر است ؛جهت نظارت 
بر اجرای مانور مذکور جلسه کمیته راهبری پیک سایی و بهینه سازی مصرف با 
حضور اعضا در ستاد شرکت توزیع برق گیلان بصورت آنلاین با امورهای اجرایی 
برگزار شد و در خلال آن برنامه مدیریت بار )پاسخگویی بار( سال۱۴۰۰ از جمله 
انعقاد تفاهم نامه ها با صنایع، آگاه سازی مشترکین و... مورد تشریح قرار گرفت.

 رشد 55 درصدی مصرف سی ان جی در استان گیلان

کورش بالادست ،مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان از 
رشد ۵۵ درصدی مصرف سی ان جی در فروردین ماه امسال در سطح استان خبر 
داد.مرجان عباس زاده /رشت-مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گیلان 
گفت: در مدت این یک ماه، ۳۱ میلیون و ۸۵ هزار متر مکعب سی ان جی در سطح 
استان مصرف شده که این مقدار حاکی از افزایش ۵۵ درصدی نسبت به همین 

مدت در سال گذشته است.
 بالادست استقبال مردم در پی اجرای طرح رایگان دوگانه سوز کردن خودروها 
و ثابت ماندن قیمت سی ان جی را مهمترین عوامل رشد مصرف این سوخت پاک 
عنوان کرد.وی ضمن تاکید بر جایگزینی سوخت پاک سی ان جی به جای بنزین 
برای صرفه اقتصادی و کاهش آلاینده های زیست محیطی اظهار کرد: در نخستین 
ماه امسال با مصرف این میزان سی ان جی، حدودا در مصرف ۲۸ میلیون و ۶۰۰ 

هزار لیتر بنزین صرفه جوئی به عمل آمده است.
مدیر منطقه گیلان گفت: در سطح استان یکصد جایگاه عرضه سی ان جی فعال 
است که با توجه به پایش مستمر وضعیت عملکرد و تجهیزات فنی این جایگاه ها 

سوخت رسانی وضعیت مطلوبی دارد.

 افزایش ۷ برابری تزریق گاز در مناطق نفت خیز جنوب
 شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب از افزایش هفت برابری تزریق گاز به مخازن 

نفتی این شرکت نسبت به اسفندماه پارسال خبر داد. 
به گزارش شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، غلامرضا نورانی، سرپرست 
مدیریت تولید این شــرکت، افزایش هفت برابری افزایش تزریق گاز در این بازه 
زمانی کوتاه را نشان دهنده آمادگی بخش های عملیاتی مناطق نفت خیز جنوب 
برای تقویت تولید صیانتی، حفظ محیط زیست و جلوگیری از سوزاندن گازهای 
همراه دانســت.هم اکنون در میدان های نفتی کرنج، پارسی، پرنج، مارون، کوپال، 
هفتــکل و آغاجاری، عملیات تزریق گاز با هدف تثبیت فشــار مخزن و افزایش 
ضریب بازیافت استخراج نفت انجام و گاز مورد نیاز تزریق به مخازن نفتی از محل 
جمع آوری گازهای همراه، گازهای آغار و دالان، شــرکت ملی گاز ایران و میدان 

پارس جنوبی تأمین می شود.
همه ساله با توجه به کمبود گاز در زمستان و افزایش مصارف خانگی و صنعتی، 
تزریق گاز به مخازن نفتی کاهش می یابد که با افزایش تزریق در فصل های گرم 

جبران می شود.

 اجرای طرح اصلاح مصرف انرژی در تاسیسات آبفای اصفهان
آبفای استان اصفهان این طرح را با هدف کاهش ۵۰ درصدی مصرف برق در 
ساعات اوج مصرف اجرایی کرده است.مدیر مرکز مدیریت بحران، پدافند غیر عامل 
و واحد ایمنی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان از اجرای طرح تغییر و اصلاح 
مصرف انرژی در تاسیســات اجرایی این شرکت خبر داد.ابراهیم محمدی که در 
مانور کاهش برق مصرفی دســتگاه های اجرایی استان اصفهان سخن می گفت، 
افزود: آبفای استان اصفهان این طرح را با هدف کاهش ۵۰ درصدی مصرف برق 

در ساعات اوج مصرف اجرایی کرده است.
وی به تشــریح راهکارهــا و برنامه های عملیاتی در خصوص بهینه ســازی 
مصرف انرژی در شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان پرداخت و گفت: برنامه 
های ویژه ای از جمله هوشــمند سازی سیستم روشــنایی برای مصرف بهینه 
 انرژی در ســاختمان های اداری، تصفیه خانه ها، ایســتگاه های پمپاژ و چاه ها

 عملیاتی شده است.
محمدی به اســتفاده حداکثــری از دیزل ژنراتورها در ســاعات اوج مصرف 
 برق اشــاره کرد و افزود: به منظور کاهش بار شــبکه توزیع برق، از سوی آبفای

 اصفهان در حدود ۸۵ دستگاه دیزل ژنراتور در ساعات اوج مصرف در مدار بهره 
برداری قرار می گیرد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/02/16

شماره : 1084

۱۰۰ هزار تن علوفه دستی برای دام عشایر تا اواسط خرداد توزیع می شود
 رییس ســازمان امور عشــایری کشور از 
برنامه ریــزی برای توزیع ۱۰۰ هزار تن علوفه 
دســتی برای تعلیــف دام عشــایر به دلیل 
خشکســالی ها خبر داد و گفت: از این میزان 
7۰ هزار تن علوفه تا پایان اردیبهشــت ماه و 
۳۰ هزار تن تا اواسط خردادماه در بین عشایر 

توزیع می شود.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »شاهپور 
علائی مقدم« روز چهارشنبه در نشست خبری 
خود در جمع خبرنگاران افزود: با توجه به آثار 
زیان بار خشکســالی در مراتع کشور، اکنون 
عشایر برای حفظ دام های خود نیازمند علوفه 
دستی هستند تا بتوانند خوراک مورد نیاز دام 

خود را تامین کنند.
رییس سازمان امور عشایری کشور اظهار 
داشت: در مجموع 7۰ هزار تن علوفه دستی، 
۳۰ هزار تن جو، ۲۰ هزار تن ذرت و ۲۰ هزار 
تن کنجاله سویا با ارز ۴۲۰۰ تومانی در اختیار 

عشایر قرار می گیرد.
به گفتــه وی، از ۶۴ میلیون هکتار مراتع 
کشــور ۳۴ میلیون  هکتار در اختیار جامعه 

عشایری قرار دارد.
علائی مقدم اضافه کرد: طبق آمارها به دلیل 
خشکسالی ها، ظرفیت مراتع کشور برای چرای 
دام عشایری یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن کاهش 
یافته، بنابراین اکنون دست کم به یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن علوفه دامی دستی نیاز است.

 اجازه واردات یک میلیون تن علوفه 
دامی توسط شبکه تعاونی های عشایری 

رییس سازمان امور عشایری کشور تصریح 
کرد: با مجوز دولت، شبکه تعاونی های عشایری 
برای تامین مایحتــاج دام خود می تواند یک 
میلیون تن علوفه دامی با ارز نیمایی از محل 
ذخایر استراتژیک به کشور وارد کند و به زودی 

این مهم انجام می شود.
وی اضافه کرد: ایــن میزان علوفه دامی با 
قیمت های مشــابه تولید داخــل در  اختیار 

جامعه عشایری و سایر دامداران و دامپروران 
قرار می گیرد.

بــه گفته علائی مقدم، اکنــون قیمت هر 
کیلوگــرم جو تولید داخل در بازار حدود پنج 

هزار و ۵۰۰ تومان است.

 خسارت خشکسالی در ۸ استان
رییس ســازمان امور عشــایری کشــور 
گفت: امســال به دلیل کاهــش بارندگی ها، 
 اســتان های کشــور شــامل سیســتان و

 بلوچستان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان 
رضوی، هرمزگان، بوشهر، خوزستان و فارس 
با مشکل جدی خشکســالی روبه رو هستند 
کــه باید برای جامعه عشــایری این مناطق 
چاره ای اندیشــیده شود، در غیر این صورت 
 زندگی عشــایر با مخاطرات جــدی مواجه

 خواهد شد.
وی اظهار داشــت: طبق آمارهای جهانی، 
کشوری که دارای میانگین بارش کمتر از ۵۰۰ 

میلی متر باشد جزو کشورهای خشک به شمار 
می رود، کشور ما نیز با کمتر از ۲۵۰ میلی متر 

بارش دچار خشکسالی شدید است.
وی افزود: با تمهیدات دولت تدبیر و امید، 
تعداد ۲۱۳ هزار خانوار عشایری در سال ۸7 
اکنون به ۲۴۶ هزار خانوار رسیده است که باید 
در حفظ ایــن جمعیت برای امنیت مرزهای 

کشور کوشید.
علائی مقدم با بیان اینکه جامعه عشایری 
دارای بیش از ۲۳ میلیــون راس دام، اضافه 
کرد: با توجه به جمعیت دامی مذکور عشایر 
۲۵ درصد گوشت قرمز کشور معادل سالینه 

۲۰۰ هزار تن را تامین می کنند.
وی بــا اشــاره به اینکه عشــایر کشــور 
وابسته به اقلیم هستند افزود: بنابراین بحث 
 علوفــه دامی به خدمات جامعه عشــایری از

 قشــلاق به ییلاق مهم است و باید به دقت 
رصد شود.

 تخصیص اعتبار برای کوچ ماشینی 

عشایر در مسافت بالای ۱۰۰ کیلومتر
رییس ســازمان امور عشــایری تصریح 
کرد: عشــایر ۶۶ هزار کیلومتر راه برای کوچ 
دارند که بخشــی از مســیر آنهــا در پروژه 
 هــای عمرانی قــرار گرفته اســتبنابراین به

 ناچار برای عبور وارد راه ها و جاده ها و معابر 
می شوند.

وی اظهار داشت: اعتبار برای کوچ ماشینی 
برای مسافت های بالای ۱۰۰ کیلومتر است و 

شامل مسافت ها زیر ۱۰۰ کیلومتر نمی شود.
علائی مقــدم، میــزان این اعتبــار را ۶۰ 
میلیارد تومان عنوان کرد که هنوز تخصیص 
نیافته اســت و گفت: کوچ عشایر از امروز ۱۵ 
اردیبهشــت ماه با ۳۰ تا ۳۵ روز تاخیر انجام 

می شود.

فوتی  کمترین  و   جامعه عشایری 
کرونا 

رییس سازمان امور عشایری کشور افزود: 

جمعیــت عشــایری تنها جامعه ای اســت 
کــه کمترین مبتــلا و فوتی کرونــا را دارد 
 به طوری که ســال گذشــته تنها پنج فوتی

 داشته است.
وی با قدردانی از زحمات وزارت بهداشت 
در بخش خدمات رسانی به عشایر گفت: 7۵۰ 
هزار عشایر توســط وزارت بهداشت خدمات 
بهداشتی دریافت کرده اند که در کاهش ابتلا 

به این بیماری موثر بوده است.

 اختصاص 3۸۰ میلیارد تومان به آب 
شرب عشایر 

رییس سازمان امور عشایری کشور گفت: 
در ســال های 9۸ و 99 بــه اذن رهبر معظم 
انقلاب، از صندوق توســعه ملــی برای آب 
شرب عشــایر ۳۸۰ میلیارد تومان اختصاص 
یافت که ۸۰۰ پروژه به بهره برداری رسید که 
شاخص برخورداری عشایر برای آب عشایر را 

افزایش داد.

 لزوم تشکیل ســتاد بحران برای 
جامعه عشایری 

علائی مقدم افزود: اکنون برای بحران پیش 
آمده در بحث خشکســالی ها، تشکیل ستاد 
بحران الزامی اســت که همــکاری و کمک 
مدیریت بحران، بنیاد علوی، بنیاد برکت، ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( و ستاد محرومیت زدایی 

سپاه را می طلبد.
وی اضافــه کــرد: به تازگــی بــا امضای 
تفاهم نامه ای با ستاد محرومیت زدایی سپاه، 
۳۵۰ میلیارد تومــان در بخش تامین علوفه 
دامی دستی و آب بهداشتی تامین خواهد شد 
که می تواند کمکی برای حفظ جامعه عشایری 

کشور باشد.
، جمعیت عشایر کشور یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار نفر است که سالیانه ۲۰۰ هزار تن گوشت 
قرمز و  ۴۵۰ هزار تن شیر مورد نیاز کشور را 

تولید می کنند.

تعاون روستایی کرمانشاه آماده توزیع نهاده های دامی بین کشاورزان است

 اثرات منفی خشکسالی و راهکارهای مقابله با آن

مدیر تعاون روســتایی استان کرمانشــاه.از آمادگی این نهاد برای توزیع 
نهاده هــای دامی به دلیل جلوگیری از خســارت های احتمالی خشکســالی 
در اســتان خبر داد »ایرج صفایی« با اشاره به کاهش نزولات آسمانی و بروز 
خشکسالی در سال آبی جاری، گفت: تمهیدات لازم برای کاهش اثرات مخرب 

خشکسالی توسط اتحادیه دامداران استان در نظر گرفته شده است.
وی افزود: اتحادیه دامداران استان به شرط تامین نقدینگی از سوی سازمان 
جهاد کشــاورزی و همچنین بانک های عامل آماده خرید جو از کشاورزان و 
ذخیره نمودن آن در انبارهای استاندارد است.او همچنین خواستار تداوم عرضه 
نهاده های دامی یارانه ای و تبدیل آن به کنسانتره دامی و نیز تخصیص سبوس 
به اتحادیه دامداران اســتان شد.وی افزود: این اتحادیه نهاده های دامی را در 
سامانه بازارگاه جهاد کشاورزی خریداری و با تبدیل آن به  کنسانتره از طریق 

کارخانجات خوراک دام، نسبت به توزیع آن اقدام می کند.
مدیر تعاون روســتایی استان کرمانشاه در ادامه در خصوص شیوه توزیع و 
همچنین قیمت نهاده های دامی نیز توضیح داد: توزیع با نظارت و صدور حواله 
توسط ستاد تنظیم بازار سازمان جهاد کشاورزی خواهد بود و ماهیانه به ازای 

هر دام سبک ۱۵ و هر دام سنگین ۱۰۰ کیلوگرم در نظر گرفته شده است.
صفایی  با اعلام اینکه قیمت مصوب نهاده های دامی هر کیلوگرم سه هزار 
تومان است، افزود: تامین نهاده های دامی و مقدار توزیع آن بر عهده معاونت 

بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی است.
این مقام مسوول خرید کاه و علوفه بعد از برداشت محصول را نیز یکی دیگر از 

برنامه های اتحادیه دامداران استان عنوان کرد و گفت: در صورت تخصیص و 
تامین اعتبار توسط سازمان جهاد کشاورزی و بانکهای عامل، اتحادیه دامداران 

نسبت به معرفی دامدارانی که تقاضای تسهیلات دارند اقدام خواهد کرد.
مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه، در ادامه جلوگیری از افت شدید قیمت 
دام در داخل کشور برای مقابله با قاچاق آن به خارج از مرزها را ضروری دانست 
و افزود: به این منظور اقدامات حمایتی مانند امهال وام دامداران توسط بانک 
های عامل استان و نیز خرید دام کشتاری توسط شرکت پشتیبانی امور دام 
باید انجام شود.صفایی به عملکرد توزیع نهاده های دامی در سال 99 نیز اشاره 
ای کرد و گفت: سال گذشته بیش از ۲7 هزار تن نهاده میان دامداران استان 

توزیع شده است. وی همچنین از خریداری بیش از سه هزار تن کنسانتره و 
توزیع آن توسط شرکت های تحت پوشش در سال جاری خبر داد.

صدای پای خشکسالی در استان کرمانشاه
براساس اعلام سازمان هواشناسی میزان بارش ها در استان امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل ۳۰ درصد کاهش داشته و امسال سال خشک و کم 

بارشی محسوب می شود.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای کرمانشاه نیز وضعیت منابع آبی استان 
را نگران کننده دانســت و گفت: آب ذخیره شده پشت سدها نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل ۱۰ درصد کاهش یافته است.»بهرام درویشی« اضافه کرد: 
فروردین امسال در برخی رودخانه های استان با کاهش بیش از 9۰ درصدی 
روان آب نســبت به مدت مشابه ســال قبل روبه رو هستیم. استان کرمانشاه 
۱۲ ســد مخزنی بــا ظرفیت یک میلیارد و ۳۵۰ میلیــون متر مکعب، ۱7۱ 
کیلومتر رودخانه و بیش از ۱۸هزار چاه آب دارد.اســتان کرمانشاه در مجموع 
9۵۰ هزار هکتار زمین زراعی دارد که براســاس اعلام رییس ســازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان از این میزان ۲۰۰هزار هکتار آبی است و بیش از ۸۰هزار 
هکتار از اراضی آبی کشــاورزی اســتان مجهز به سیستم های آبیاری تحت 
فشــار است.سالانه در اســتان کرمانشــاه بیش از چهار میلیون و ۵۰۰ هزار 
 تــن انواع محصولات کشــاورزی، باغی و دامی توســط ۱۲۰ هزار بهره بردار 

تولید می شود. 

رئیس اداره بهداشــت و مدیریت بیماری های دامی 
اداره کل دامپزشکی استان کرمانشاه با تأکید بر کاهش 
اثرات خشکســالی بر دامپروری بــا مدیریت صحیح، 
گفت:بایــد واکسیناســیون دام ها علیــه بیماری های 

کلستریدیایی نظیر آنتروتوکسمی انجام شود.
مجید همتی اظهار داشت: کشور ایران در کمربند 
خشــک دنیا قرار دارد و چندین سال است که شاهد 
خشکسالی و کم آبی در برخی از مناطق کشور هستیم، 
در زمان خشکســالی پایین آمدن ســطح منابع آب، 
افزایش گرد وخاک، افزایش دما و کاهش مقدار علوفه 
باعث می شــود که دامداران و کشاورزان دچار چالش 
شوند که باید با مدیریت صحیح از عوارض خشکسالی 

بر دامپروری کاسته شود.
وی در خصــوص اقدامات مدیریتــی که دامداران 
اســتان می توانند برای کاهش اثرات خشکسالی انجام 
دهند، گفت: تغییر جیره غذایی دام و استفاده از خوراک 
 های جایگزیــن و گاهی خوردن خاک در هنگام چرا، 
به علت ضعیف بودن پوشــش گیاهی مراتع، احتمال 
وقوع بیماری های کلســتریدیایی نظیر آنتروتوکسمی 
وجود دارد کــه باید واکسیناســیون دام ها علیه این 

بیماری ها انجام شود.
رئیس اداره بهداشــت و مدیریت بیماری های دامی 
اداره کل دامپزشــکی استان کرمانشاه تصریح کرد: با 
توجه به ضعیف بودن مراتع، تغذیه به صورت دســتی 
در کنــار تغذیــه از مرتع انجام شــود و از مکمل های 
معدنی و ویتامینی اســتفاده شــود.وی گفت: تعداد 

دام باید با منابع خوراک و آب تناســب داشته باشد و 
آب و خوراک به مقدار کافی در دســترس دام باشــد، 
در صورت بالا بودن تعداد دام نســبت به منابع آب و 
غــذا، دامداران باید به ناچار اقدام به فروش و کشــتار 
دام های پــرواری و غیرمولد کننــد.وی تصریح کرد: 
افزایش ریزگردها در هنگام خشکســالی و ایجاد گرد 

و خاک در هنگام تردد در مراتع، بیماری های تنفسی 
به خصوص پاســتورلوز افزایش می یابد که لازم است 
واکسیناســیون و اقدامات لازم در این خصوص انجام 
 شود.همتی گفت: با خشک شدن منابع آب در مناطق

 کوهســتانی، احتمال دارد حیوانات وحشــی جهت 
پیــدا کردن منابــع آب به مناطق مســکونی نزدیک 
شــده و از آبشــخور دام ها اســتفاده کنند که ممکن 
است بیماری های مشــترک دام و حیات وحش نظیر 
طاعــون نشــخوارکنندگان کوچک و هاری شــیوع 
پیدا کند که لازم اســت ضمن ایجاد آبشــخور توسط 
ارگان های متولی برای حیوانات وحشــی از تماس دام 
با حیات وحش جلوگیری شــود.وی افزود: با توجه به 
محدود بودن منابع آب، از آلوده شــدن آبشخورها  با 
کــود و مدفوع حیوان جلوگیری شــود و آبشــخورها 
مرتب لایروبی شــده و تانکرهای مخصوص حمل آب 
نیز به صورت مســتمر شست وشــو و ضدعفونی شوند.

همتی در پایان، خاطرنشان کرد: با ضعیف شدن دام و 
 حســاس بودن نسبت به عفونت های انگلی، لازم است

 سمپاشــی بــدن و جایگاه دام و مبــارزه با انگل های 
داخلی انجام شود.

 35۰ هزار اصله نهال در نهالســتان های منابع طبیعی کرمانشاه 
تولید و نگهداری می شود

مدیرکل منابع طبیعی اســتان کرمانشــاه گفت: ۳۵۰ هــزار اصله نهال به 
منظور توســعه نهالکاری و زراعت چوب در نهالســتان های اســتان کرمانشاه 

تولید و نگهداری می شود.
انشــاالله کولانی اظهار داشــت: عملیات قلمه گیری و کاشت ۶۰ هزار قلمه 

صنوبر در نهالستان بدره ای شهرستان اسلام آباد غرب به اتمام رسید.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه عنوان کرد: مراحل تولید 
۱۸۰ هزار اصله نهال از گونه های جنگلی و فضای سبز نیز در حال اجرا است.

کولانی گفت: در مجموع در دو نهالستان اسلام آباد غرب و انزل سرپل ذهاب 
۳۵۰ هزار اصله نهال گرمسیری و سردسیری خواهیم داشت تا نیاز طرح های 

توسعه نهالکاری و زراعت چوب را در استان مرتفع کنیم.
وی افزود: گونه های تولید شده شامل بادام، گلابی جنگلی، داغداغان، توت، 

افرا، اقاقیا، زبان گنجشک، عرعر و انواع سوزنی است.
کولانی اشاره به پرداخت تسهیلات ویژه به منظور توسعه زراعت چوب در 
استان کرمانشاه گفت: با توجه به تدابیر اتخاذ شده سازمان متبوع و مشارکت 
یکی از بانک ها امکان پرداخت ۴۱۵۸ میلیون ریال تسهیلات بانکی با نرخ سود 
۱۸ درصد ســهم آورده بانک و صفر درصد بخش واگذار کننده یعنی سازمان 

جنگل  ها، مراتع و آبخیزداری کشور فراهم شده است.
وی عنــوان کرد: این تســهیلات به متقاضیان طرح هــای زراعت چوب با 

گونه های صنوبر و اکالیپتوس پرداخت می شود.
کولانــی گفت: آنچه این اقدام را مطلوب متقاضیان خواهد کرد فرصت دو 
ساله مشارکت در اجرای طرح، تنفس ۶ ساله و بازپرداخت دو ساله خواهد بود.

 وضع نابسامان بازار سیب زمینی و تداوم زیان کشاورزان اردبیلی
 کیســه ها را یکی پس از دیگری با عصبانیت پاره می کند، سیب زمینی ها 
که بخشــی از آنها جوانه زده از تریلی به زمین می ریزد؛ می گوید: ماهها صبر 
کردم تا شــاید به قیمتی مناسب فروخته و بخشی از هزینه هایم جبران شود 

ولی اکنون هم ضرر کرده ام و هم محصولم خوراک گاو و گوسفند می شود.
در حالی که کشــت سال زراعی جدید ســیب زمینی در اردبیل آغاز شده 
اســت هنوز دهها تن سیب زمینی کشــاورزان که به امید افزایش قیمت در 
انبارها نگهداری می شــد در حال فاسد شدن و نابودی بوده می باشد، محصول 
کشــاورزان در هشت ماه گذشته به قیمت مناسب فروش نرفته و روی دست 

آنها مانده است.
تعدادی از کشاورزان میزان سیب زمینی در انبار مانده استان اردبیل را بیش 
از ۱۰۰ هزار تن اعلام می کنند ولی متولیان بخش کشاورزی استان در آخرین 

اظهار نظر خود، این عدد را اغراق آمیز و غیرواقعی عنوان کردند.
خلیل نیکشــاد با بیان این که همچنان بخشــی از محصول تولیدی سیب 
زمینی روی دســت کشاورزان مانده است، با رد ادعای به فروش نرفتن بیش 
از ۱۰۰ هزار تن محصول ســیب زمینی اســتان اردبیل افزود: محصول مانده 

کشاورزان استان حدود ۵۰ هزار تن است.
وی ســیب زمینی را محصولی آسیب پذیر در برابر عوامل محیطی عنوان 
کرد و ادامه داد: این محصول باید به شکل تازه خوری تولید و روانه بازار شود 
ولی کشــاورزان محصول تولیدی را در انبارها و سردخانه ها نگهداری می کنند 

تا به قیمت بالاتری بفروشند.

 خرید تضمینی گندم در خوزستان به ۷5۰ هزار تن رسید
 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان با بیان اینکه برداشت گندم در 
استان همچنان ادامه دارد گفت:رخرید تضمینی گندم از کشاورزان خوزستان 
به 7۵۰ هزار تن رسید.امیدجهان نژادیان روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا افزود: برداشت و خرید گندم در جنوب و جنوب غربی خوزستان به پایان 
رسیده و هم اکنون برداشت در مناطق شمالی ،شرقی و مرکزی استان متمرکز 
شده است.وی گفت: حدود ۶۰ درصد برداشت و خرید تضمینی گندم دراستان 
خوزســتان انجام شده اســت.مدیرکل غله وخدمات بازرگانی خوزستان ادامه 
داد: همچنین ۸۶ هــزار تن دانه روغنی کلزا به قیمت تضمینی از کلزا کاران 
خوزستان خریداری و در حال حمل به کارخانه های روغنی کشی کشور است.

کار برداشــت این ۲ محصول از ۲۰ فروردین امسال ابتدا از مناطق جنوبی 
خوزستان شروع شد و هم اکنون عملیات برداشت در همه مناطق استان غیر 
از مناطق سردسیر با بهره گیری از ۲ هزار و ۵۰۰دستگاه کمباین بومی و مهاجر 
جریان دارد.پیک برداشت و خرید این ۲ محصول در خوزستان از ابتدای شروع 
برداشــت حدود ۴۰روز است.قیمت خرید هرکیلوگرم گندم معمولی ۵۰ هزار 
ریال و دانه روغنی کلزا ۱۱۰هزار ریال است.پیش بینی شده امسال ۱.۲میلیون 
تــن گندم و ۱۱7هزار تن دانه روغنی کلزا به صورت تضمینی از کشــاورزان 
خوزســتانی خریداری شود.استان خوزســتان با تولید سالنه ۱7.۵میلیون تن 
محصولات زراعی ، باغی ، دامی ، شــیلات و عســل و عمــل آوری ۱۳۸نوع 
محصول در جایگاه نخست کشوری قرار دارد.جهادکشاورزی خوزستان اعلام 
کرده تا پایان خرداد امســال در مجموع ۵.۵ میلیون تن محصول مزارعی که 

در پاییز در استان کشت شده اند برداشت خواهد شد.

 طرح 2۰۰هکتاری پرورش میگو در مازندران 
 طــرح پــرورش میگو در ۲۰۰ هکتار با ظرفیــت  ۵۰۰ تن میگوی وانومی و 
اشتغال زایی ۱۲۰ تن از دانش آموختگان بخش کشاورزی به ایستگاه آخر صدور 
مجوز زیست محیطی در شرق مازندران رسیده است. اگرچه  میگو پرورشی از گونه 
وانومی در قالب چهار استخر خاکی به ظرفیت تولید ۶ تن میگو با سرمایه گذاری 
بخش خصوصی از نیمه دوم ســال ۱۳9۵ در سواحل بهشهر به صورت آزمایشی 
آغاز شده بود ، اما با اجرایی شدن این طرح بزرگ ۲۰۰ هکتاری پرورش و تولید 
میگــو ، این ماده پروئینی دریایی همانند تولید ماهیان خاویاری و پرورش ماهی 
در قفس رونق چشم گیری در استان خواهد گرفت.طرح توسعه پرورش میگو نیز 
همانند پرورش ماهیان خاویاری و صادرات گوشت این ماهیان و خاویار ، پرورش 
ماهی در قفس در ســواحل دریای خزر و  پرورش ماهی قزل آلا در  پشت سدها  
از برنامه های راهبرد صادرات غیرنفتی در استان است که طی فعالیت دولت تدبیر 
و امید به آن توجه خاصی شده است.تولید آبزیان در مازندران از گذشته های دور 
مختص خاویار اســتحصالی از دریای خزر بود که با کاهش ذخایر صادرات آن در 
دور جدید ، صادرات آبزیان پرورشــی و محصولات فرآوری شده توسعه یافت به 
گونه ای که اکنون خاویار پرورشی به مقاصد متنوعی از جمله کشورهای اوراسیا ، 
حوزه خلیج فارس ، اروپا ، آمریکا و شرق آسیا صادر می شود و طبق آمار رسمی 
شیلات مازندران ؛پارسال  بیش از پنج تن به ارزش  ۵۱۶ هزار دلار خاویار از این 

استان به کشورهای همسایه صادر شده است.

۴۰۰ هزار تن شیر خام سال گذشته در استان مرکزی تولید شد
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی ، رئیس 
ســازمان جهاد کشاورزی اســتان مرکزی گفت: ۱9 هزار و ۵۵۴ هکتار از 
اراضی کشاورزی این استان در هشت سال اخیر مجهز به انواع سامانه های 
آبیاری نوین شد. مجید آنجفی روزگذشته افزود: ۱۶۲ هزار هکتار از اراضی 
اســتان مرکزی مســتعد اجرای طرح های آبیاری نوین اســت که تاکنون 
7۰ هــزار هکتار معادل ۴۱ درصد آن ها به انواع ســامانه های آییاری نوین 
مجهز شده  است. وی ادامه داد: ۵۰ هزار و ۴۴۶ هکتار از اراضی کشاورزی 
 استان مرکزی در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید به انواع سامانه آبیاری 
نوین تجهیز بود. رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی افزود: در 
این مدت یک هزار و ۲۲۵ کیلومتر کانال آبیاری برای جلوگیری از هدررفت 
آب در اراضی کشــاورزی استان اجرا شده درحالیکه این شاخص سال 9۲ 
 حــدود یک هزار و ۶۵ کیلومتر بود. آنجفی گفت: ۳۱۳ هزار و ۵۶9 میلیارد

 و ۳۳۶ میلیون ریال منابع مالی سال گذشته در بخش های مختلف کشاورزی 
استان مرکزی جذب شد که این میزان در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید 

۱۲ هزار و 9۶۶ میلیارد و 7۶7 میلیون ریال بوده  است. وی در بخش دیگری 
از ســخنانش با اشاره به رشد تولیدات حوزه کشاورزی استان مرکزی ادامه 
داد: ۵۶ هزار تن گوشت قرمز سال گذشته در استان مرکزی تولید شد که 
تولیــد این محصول در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید ۵۳ هزار و ۸۰۰ 

تن بود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی گفت: ۴۰۰ هزار تن 
شیر خام سال گذشته در این استان تولید شد که میزان تولید این محصول 
در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید ۳۲۱ هزار تن بوده  است. آنجفی افزود: 
۴۱ هزار تن تخم مرغ و ۶۵ هزار تن گوشت مرغ نیز پارسال در استان مرکزی 
تولید شد که این شاخص ها برای تولید محصولات مذکور در ابتدای فعالیت 
دولت تدبیر و امید در استان به ترتیب ۳۲ و ۵۲ هزار تن بوده  است. وی ادامه 
داد: یک هزار و هفت تن عسل نیز سال گذشته در استان مرکزی تولید شد 
که تولید این محصول در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید ۶۳۵ تن بوده  
اســت. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی خاطرنشان کرد: پنج 
هزار و ۴۲۱ تن انواع آبزیان خوراکی سال گذشته در این استان تولید شد 
که شاخص مذکور نیز در ابتدای فعالیت دولت تدبیر و امید ۲ هزار و ۴۳۲ 
تن بوده  اســت. آنجفی افزود: ۵۵7 هزار تن محصولات باغی سال گذشته 
در استان مرکزی تولید شد که تولید این محصول در ابتدای فعالیت دولت 

تدبیر و امید ۴7۲ هزار تن گزارش شده است
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آسیب شناسی طرح توسعه ۳.۶ میلیارد دلاری نفت مرکزی
شــرکت ملی نفــت ایــران در روزهای 
پایانــی دولت، طرح توســعه ای برای تولید 
تهیــه  ارزش ۳.۶ میلیــارد دلار  بــه   گاز 
کرده اســت که جوانب آن زیر ذره بین قرار 

گرفته است.
 زنگنــه طی مدت زمان حدود ۸ ســاله 
حضــور خــود در کابینه دولــت یازدهم و 
دوازدهم تمرکز خود را روی تکمیل توسعه 
میــدان گازی پارس جنوبی قــرار داد. در 
نتیجه این تمرکز صــرف، تولید گاز از این 
میدان مشترک به مرز یک میلیارد مترمکعب 
رســید. هر چند این اقدام افزایش تولید از 
یک میدان مشترک در راستای منافع ملی 
است، اما دو نکته نباید در این میان فراموش 
شود، نخست اینکه عمده سبد گازی کشور 
که بخش خانگی، صنعتی و کشاورزی را در 
بر می گیرد به این میدان وابســته است و از 
طرفی به دلیل توســعه ندادن سایر میادین 
گازی کشور، وابستگی به این میدان عظیم 
گازی افزایــش می یابــد. بنابراین، تکمیل، 
توسعه و افزایش برداشت از تمامی فازهای 
پارس جنوبی اقدامی ضروری است، اما باید 
توجه داشت که توسعه سایر میادین گازی 
کشور نیز علاوه بر تأمین منافع ملی، اهداف 
استراتژیکی را دنبال می کند. این مقوله مورد 
تأیید تمامی متخصصین این حوزه قرار دارد 
و بارها توسط منتقدین عملکرد وزارت نفت 

دولت تدبیر و امید مطرح شده است.

 طــرح 3.۶ میلیــارد دلاری در 
روزهای پایانی

در روزهای پایانی فعالیت دولت دوازدهم، 
معاونت توسعه شرکت ملی نفت ایران طرح 
توســعه میادین مســتقل گازی در حوزه 
شــرکت نفت مناطق مرکــزی را به جریان 
انداخته اند. در همیــن رابطه حفاری ۱۲۱ 
حلقــه چاه جدید و تعمیر چاه های منتخب 
با سرمایه گذاری ۳.۶ میلیارد دلار از محل 
منابع داخلی شــرکت ملی نفــت ایران در 
دســتور کار قرار گرفته است. این طرح در 
این شــرایط که به پایان دولــت دوازدهم 
کمتر از ۱۲۰ روز باقی مانده است، سوالات 
بســیاری ایجاد کرده است که ابعاد مختلف 
آن باید بررســی شود. منهای بررسی دلایل 
طرح این پــروژه در روزهای پایانی فعالیت 
دولت تدبیــر و امید و همچنین تذکر برای 
توجه نهادهای ذی ربط برای نظارت بر نوع 
برگزاری مناقصات و واگذاری های این پروژه 
لازم است تا مشــکلات فنی که در اجرای 
این طرح وجود دارد نیز بررســی شود؛ چرا 

که قطعاً نباید این ایرادهای اجرایی در لابه 
لای اجرای فوری و شتاب زده طرح توسعه 

میادین گازی نفت مرکزی گم شود.
بــا توجه به اینکه بســته های توســعه 
ایــن میدان ها به صــورت EPD ) این نوع 
قراردادها شــامل خدمات مهندسی، خرید 
)تأمین تدارکات(، حفاری اســت( بوده پس 
از عقد قرارداد امــکان نظارت فعال و مؤثر 
کارفرما محدود می شــود. به این ترتیب به 
گفته کارشناســان با توجــه به محدودیت 
زمانی و ماهیت ضربتی بودن طرح، احتمال 
دارد شــرح کار دچار خطاهــا و ایرادهایی 
شود؛ بنابراین تخصیص ندادن زمان کافی، 
موجب ایجاد ناهماهنگی و استفاده نکردن 
از اطلاعات به روز میدان و در نهایت منجر 

به طرح صحیح پروژه نمی شود.

 احتمال ناهماهنگی در اجرا
متخصصین معتقد هســتند با توجه به 
زمان محــدود، برخی از بخش های شــرح 
کار پروژه هــا از نظر زمان بندی با هم دچار 
ناهماهنگی می شوند به عنوان مثال عملیات 
لرزه نگاری و تعبیر و تفسیر آن، فرآیند بسیار 
زمان بری بوده که نتایج آن در توسعه میدان 
تأثیر قابل توجهــی در حفاری چاه ها دارد؛ 
ولــی در بازه زمانی محــدود اجرای طرح، 
عموماً نتایج تفسیر لرزه نگاری پس از سایر 
بخش های پروژه حاضر می شــود و این امر 
اهداف حفاری را با خطاهای بسیاری مواجه 
می کند. همچنین حفاری حین عملیات لرزه 
نگاری نیز برکیفیت اطلاعات، تأثیر نامطلوب 

دارد، بنابرایــن فعالیت های لرزه نگاری باید 
قبل از توســعه میدان انجام شود تا بتوان از 
نتایج آن در توسعه میدان استفاده مؤثر کرد. 
در نتیجــه تعجیل در انجــام این نوع مدل 
توســعه میدان به لحاظ فنی به هیچ عنوان 

توجیه نداشته و سراسر ابهام آمیز است.
نکته دیگری که باید به آن دقت داشــت 
این اســت که بــا توجه به اینکــه میادین 
مدنظــر در این طرح ضربتــی )یا تعجیلی( 
جــزو green field هــا )لایه های دســت 
نخورده( هستند با حفاری هر چاه، اطلاعات 
جدیدتری به دست می آید که این اطلاعات 
دائماً بر ادامه کار توســعه، تأثیرگذار است؛ 
بنابرایــن با تعجیــل غیرمنطقــی در این 
 امر خســارات جبران ناپذیــری به مخزن

 وارد می شــود و سرمایه مادی آن نیز هدر 
می رود.

 با توجه به اینکه فاز نخست )که بر اساس 
آن بایــد چاه های توصیفی برای شــناخت 
وضعیت میادین حفاری شود( در برنامه این 
طرح توســعه ای، در نظر گرفته نشده است 
و از طرفی امکان تغییر نیز در این بخش از 
قرارداد وجود ندارد، بی شــک شاهد تبعات 
حقوقی / قراردادی هستیم. به عبارتی دیگر 
در این طرح توسعه عملیات حفاری چاه های 
توصیفی در نظر گرفته نشده است، در حالی 
کــه چاه های توصیفی رکن اساســی برای 
طرح های توســعه ای هستند، به این ترتیب 
نبود این مقوله در طرح و قرارداد آینده آن 
می تواند از نظر حقوقی ایجاد مشــکل کند. 
به عنوان مثال ساخت موقعیت حفاری نهایی 

این میدان ها پیش از دریافت اطلاعات مربوط 
به فاز اولیه )حفر چاه های توصیفی(، موجب 
ایجاد هزینه های اضافی و به دست نیاوردن 

نتایج مطلوب می شود.

 وزارت نفت دولت سیزدهم دست 
به گریبان چالش های مدیران پیشین

از آنجایی که ماهیــت عملکرد میادین 
هیدروکربوری کامــلًا دینامیک و در حال 
تغییــر اســت و ماهیت مالــی و هزینه ای 
 ( Fixed Price به صورت EPD قراردادهای
سقف هزینه ثابت( منعقد می شود، بنابراین 
احتمال تغییــرات اهداف و نحــوه اجرای 
مراحل پروژه وجود داشــته و غالباً هزینه ها 
از درصد معمول اضافه کاری، فراتر می رود. 
به این ترتیب با توجه به قطعی نبودن توسعه 
ایــن میادین تبعات حقوقــی / قراردادی را 
برای شــرکت ملی نفت ایران به دنبال دارد 
و وزارت نفــت در دولــت آینده را با چالش 

جدی مواجه می کند.
در این نوع قرارداد توســعه ای تعجیلی، 
پیمانکار مسئولیتی در قبال تولیدی کردن 
چاه ها ندارد و صرفاً در قبال اجرای شرح کار 
مسئول است. به گفته کارشناسان تجارب بی 
شمار قبلی نشان دهنده کوتاهی پیمانکاران 
در اجرای درست پروژه و عدم تولیدی شدن 
چاه ها و اهداف مــورد نظر، موجب تحمیل 
هزینه هــای غیرقابل جبران برای شــرکت 

ملی نفت می شود.
به عنوان مثال، اجرای نادرســت حفاری 
سبب محدودیت در تعمیر مجدد چاه و در 

نهایت متروکه شــدن چاه می شود. در این 
حال ضمانت و جریمه ای باید جهت تنظیم 
کار برای پیمانکار در نظر گرفته شــود که 
تجارب قبلی نشــان داده است این موضوع 
به چالش های چندین ساله بین پیمانکار و 

کارفرما تبدیل می شود.

 نقش کارفرمایی کمرنگ نشود
طبــق نظــر متخصصــان روش اجرا و 
ترتیــب مراحل حفــاری چاه هــا )ترتیب 
حفــاری چاه ها در پهنه یک میدان( باید بر 
اســاس اولویت کارفرما و استراتژی توسعه 
و تولید از میدان باشــد که این مســاله در 
تضاد با منافع مالی پیمانکار اســت و اغلب 
پیمانکار منافع مالی خود را به منافع تولیدی 
ترجیح داده و این مســاله نیز موجب ایجاد 
چالش دیگری می شــود.با توجــه به اینکه 
قطــع به یقین پیمانکار بخش هایی از پروژه 
ماننــد انجــام آزمایش های مــورد نیاز را 
برون ســپاری )واگذاری به شرکتی دیگر( 
می کند، باید کلیــه برنامه های مورد نیاز و 
 درخواســتی کارفرما را انجــام داده و نباید

 صرف دسترسی نداشتن به ابزار، شرح کار 
را حذف کند.

 از آنجایی که دسترســی به شرکت های 
ســرویس دهنده در شــرایط فعلی محدود 
است، پیش بینی می شود پیمانکار به منظور 
عقب نماندن از برنامه حفاری کلیه برنامه ها 
و قسمت های اساسی شرح کار را حذف کند 
که نتیجه آن اســت که با هزینه های گزاف 
چاه حفر شده، اما دریافت اطلاعات مخزنی 

جهت تکمیل اطلاعات انجام نشده است.
بــا توجه به آنچه که بــا تکیه به نظرات 
متخصصین مخزن گفته شــد مســئولین 
وزارت نفــت در ۴ مــاه انتهایــی فعالیت 
دولــت تدبیــر و امید با تعجیــل در انعقاد 
 قراردادهایی این چنینی که به گفته خودشان

 قابلیت برگشــت پذیری هــم برای وزارت 
نفت بعــدی ندارد، ســعی در ریل گذاری 
مسیر توسعه میادین گازی به میل و سلیقه 
مدیران کنونی دارند و به نظر می رسد با این 
شــیوه اجرای پروژه، اتفاقات ناخوشایندی 
را در ســال های بعدی رقم می زنند.در این 
بین لزوم ورود نهادهــای نظارتی همچون 
کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
به طرح های اولویت دار اینچنینی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است که ضمن جلوگیری از 
بروز خسارات بعدی، دست وزارت نفت دولت 
ســیزدهم را در مواجه با مشکلات پیش رو 

بازتر خواهد گذاشت.

تهران برای تابستان بدون خاموشی نیازمند ۶۰۰ مگاوات کاهش مصرف است

آبرسانی به بیش از ۱۰۰ روستا و شهر سمنان گامی در جهت رفع محرومیت

یک مقام مســئول گفــت: برای اطمینان از تامیــن برق پایتخت در 
ساعات اوج بار فصل گرما، ۶۰۰ مگاوات کاهش در مصرف برق این کلان 

شهر ضروری است.
ر به نقل از وزارت نیرو، حسین صبوری، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تهران بزرگ، کاهش نزولات آســمانی در سال ۱۳99 و فروردین و 
اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۰ را عاملی موثر در کاهش تولید نیروگاه های 
برق آبی کشور دانست و گفت: اوج مصرف برق تهران در سال های ۱۳9۲ 
تا ۱۳9۸ ســالانه به شکل متوســط، ۳ درصد افزایش پیدا می کرد که با 
برنامه ریزی های انجام شــده و اجــرای طرح های مدیریت بار و همکاری 

مشترکان، این روند در سال های ۱۳9۸ و ۱۳99 کاهش یافت.
وی افزود: در ســال جاری با توجه بــه بارندگی های اندک و گرمای 

زودرس هوا و همچنین تغییر معادلات ناشــی از شــیوع بیماری کرونا 
پیش بینی می کنیم میزان مصرف برق، شیب افزایشی به خود بگیرد که 

این مســئله با توجه به ایجــاد محدودیت تولید در نیروگاه های برق آبی، 
نگران کننده است.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ ادامه 
داد: به همین دلیل از ســال گذشــته، طرح های مدیریت بار این شرکت 
در بخش های مختلف با شــدتی دو چندان آغاز شــده و در این زمینه، 
تفاهم نامه های همکاری با مشــترکان بزرگ اداری، صنعتی و تجاری نیز 
امضا شده است.صبوری با بیان اینکه مدیریت موفق بار در سال گذشته 
منجر به جلوگیری از وقوع خاموشی در پایتخت شد، تاکید کرد: در سال 
جاری برای اطمینان از تامین برق پایتخت در ساعات اوج بار نیازمند حدود 
۶۰۰ مگاوات کاهش در مصرف برق در ساعات پرباری هستیم که اگرچه 
تمام توان فنی و اجرایی خود را برای این مهم به کار گرفته ایم، اما برای 
دستیابی به این هدف، نیازمند همراهی همه مشترکان تهرانی هستیم.

 در اســتان ســمنان در قالب طرح های مجتمع 7۵ 
روستایی، آبرسانی جداگانه به ۳۰ روستا، تامین آب پایدار 
شــهر ســرخه، و اجرای تصفیه خانه فاضلاب شهمیرزاد، 
اقدامی خلاق و تدبیری ارزشمند در توسعه شبکه آبرسانی 

و تصفیه خانه فاضلاب و رفع محرومیت بوده است.
 »هر هفته- الف- ب- ایران« عنوان پویشی است که 
رضا اردکانیان وزیر نیــرو برای افتتاح هفتگی طرح های 
بزرگ و مهم صنعت آب و برق از سال ۱۳9۸ کلید زد، در 
این پویش، ۲۲7 پروژه با ۳۳ هزار میلیارد تومان اعتبار، تا 
پایان سال ۱۳9۸ در ۳۱ استان کشور به بهره برداری رسید.

 سال گذشــته نیز با وجود تحریم های ظالمانه علیه 
جمهوری اســلامی ایران این پویش به خوبی اجرا شد و 
مناطق شهری و روســتایی استان سمنان نیز از مزایای 
اجرای طرح های آبرســانی در قالب این پویش بهره مند 

شدند.
بــا همت و تلاش متخصصان بومــی در قالب پویش 
هرهفته-الف- ب-ایران طرح های آبرسانی به ۳۰ روستا 
و شــهر سرخه، و اجرای مجتمع 7۵ روستایی، در استان 
ســمنان اجرایی و در شهر شهمیرزاد استان سمنان نیز 

تصفیه خانه فاضلاب ایجاد شد.
در واقع این پویش، تلاشی است که نشان دهیم ایرانیان 
امیدوار و ســختکوش در هر شــرایطی، در سخت ترین 
روزهای تحریم و مخاصمه های خارجی، به ســازندگی و 
آبادانی کشــور خویش همت می گمارند. الف، نشــانی از 
آب و آبادانی اســت و ب، نشــانه ای از برق و بردباری و با 
هم بودن، برای ساختن ایرانی که شایسته ایرانیان است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان سمنان گفت: 
براساس برآوردها یکهزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای اجرای 
چهار طرح  آب و فاضلاب در قالب پویش الف- ب- ایران 
برای خدمت رســانی به مردم از محــل اعتبارات ملی و 

استانی هزینه شد.
محمد طاهری در گفت و گو با ایرنا، ابراز داشت: چهار 
طرح در قالب پویش هر هفته الف- ب- ایران در پوشش 

طرح های آب و فاضلاب استان سمنان افتتاح شد.
وی ادامه داد: آبرسانی به ۱۱ روستای استان سمنان با 
اعتبار ۱۰۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال از دیگر طرح هایی 

بود که در قالب پویش الف- ب- ایران افتتاح شد. 
طاهری تصریح کرد: آبرسانی به مجتمع 7۵ روستایی 

در غرب استان سمنان اولین طرح افتتاح شده در استان 
با حضور رضا اردکانیــان وزیر نیرو در قالب طرح پویش 

الف- ب- ایران بود.
وی اضافه کرد: مرداد ســال گذشــته نیز تصفیه خانه 
فاضلاب شهمیرزاد در شهرستان مهدیشهر با اعتبار ۲7۰ 
میلیارد ریال و آبرســانی به ۱9 روســتا در قالب پویش 

الف- ب- ایران افتتاح شد.
وی اظهار داشــت: آبرسانی به شهرستان سرخه با ۸۱ 
کیلومتر خط انتقال سومین و یکی از مهم ترین طرح های 
شرکت آب و فاضلاب استان سمنان بود که در قالب پویش 

الف- ب- ایران با حضور وزیر نیرو به بهره برداری رسید.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان سمنان  تصریح 
کــرد: پویش هرهفته الف- ب- ایران  وزارت نیرو الگویی 

موفق برای ارایه دستاوردهای دولت است.
وی یادآور شــد: در کنار ساخت و ســاز، راهبردها و 
راهکارها در ارتقای خدمات رسانی و مدیریت مصرف آب 
در قالب پویش هرهفته الف- ب- ایران در دستور کار است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان سمنان گفت: 
قرارگرفتن تمام مشترکان شهری  این شرکت تحت پوشش 

ســامانه ۱۲۲ برای بیان مشکلات خود و بررسی رایگان 
گزارش ها از جمله اقدامات در ارتقای خدمات رسانی است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان سمنان گفت: 
۲۳۰ میلیارد ریال برای افتتاح طرح تصفیه خانه فاضلاب 
در شهمیرزاد هزینه شد و ۱۸ هزار نفر جمعیت از مزایای 

اجرای این طرح برخوردار می شوند.
طاهری با اشــاره به اینکه روش تصفیه در این مکان 
لجن فعال است، بیان کرد: ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب 
شهمیرزاد چهار هزار و ۵۰۰ متر مکعب در شبانه روز است.

وی تصریح کرد: 9 هزار متر طول شــبکه جمع آوری 
فاضلاب و ۳ هزار متر طول خط انتقال طرح تصفیه خانه 
فاضلاب شهمیرزاد است و اجرای طرح تصفیه خانه و شبکه 

جمع آوری فاضلاب شهمیرزاد سال 9۲ آغاز شد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان سمنان ابراز 
داشــت: طرح آبرسانی به شهرستان ســرخه  با احداث 
۸۱ کیلومتر خط اصلی انتقال آب، احداث ایســتگاه های 
پمپاژ و مخازن ذخیره آب و تاسیســات فنی و مهندسی 
مربوطــه و اجرای خط انتقال و تامین برق ۲۰ کیلوولت 

به بهره برداری رسید.

 اعمال کاهش 5۰ درصدی برق مصرفی دستگاههای اجرایی

بــرق  توزیــع  شــرکت  مشــترکین  خدمــات  و  فــروش  معــاون 
اصفهــان گفــت :تعییــن ســهمیه انــرژی قابــل تامیــن و محــدود کردن 
 دیمانــد دســتگاههای اجرایــی و نهادهــای عمومــی در ســاعات اوج مصرف 
مصرفــی  دیمانــد  کاهــش  مانــور  در  روز  پیــک  زمانــی  دربــازده  بــرق 
 دســتگاههای اجرایــی در ۱۵ اردیبهشــت مــاه مورد بررســی قــرار می گیرد

 وعملیاتی می شود.
مهــرداد جنتیــان گفت :تعییــن ســهمیه انرژی قابــل تامیــن و محدود 
کــردن دیمانــد دســتگاههای اجرایــی و نهادهــای عمومــی در ســاعات 
 اوج مصــرف بــرق دربــازده زمانی پیــک روز در مانور کاهــش دیماند مصرفی

 دســتگاههای اجرایی در ۱۵ اردیبهشت ماه مورد بررسی قرار می گیرد وعملیاتی 
می شود.

وی در ادامه گفت :در محدودیت های پیک مصرف برق چندین عامل موثر است 
که یکی شامل کمبود ظرفیت تولید نیروگاهها ،کمبود ظرفیت شبکه به دلیل نبود 
شرایط فنی لازم ،شرایط آب و هوایی و تغییرات جوی و عدم رعایت الگوی مصرف 
توســط مشترکان بوده که در مانور پیش رو به محدود کردن دیماند دستگاههای 

اجرایی و نهادهای عمومی در ساعات اوج مصرف برق روز پرداخته خواهد شد. 
معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع برق اصفهان تصریح کرد :روند 
رشد بار سرمایشی در کشور معمولا از اردیبهشت ماه آغاز تا مرداد ماه هر سال به 
اوج می رسد با توجه به اینکه ظرفیت های تولیدنیروگاهی ایجاد شده با روند رشد 
بار متوازن نمی باشد و ضرورت هر چه بیشتر مدیریت و محدودیت مصرف و تامین 
ســهمیه انرژی بر مبنای الگوی مصرف به خصوص بار سرمایشی که بخش عمده 

پیک مصرف را به خود اختصاص می دهد ضرورت پیدا می کند. 
جنتیان عنوان کرد :ایجاد هماهنگی بین دستگاههای اجرایی ، مدیریت مصرف 
بــرق ادارات  ،افزایش مهارت های فــردی و جمعی و تبادل دانش و ارتقا آمادگی 

شرکت از مهمترین اهداف این مانور می باشد .
وی ابراز داشت :کاهش ۵۰ درصدی مصرف دستگاههای اجرایی از ساعت ۱۱ تا 

پایان وقت اداری در این مانور صورت می گیرد. 
وی بــه تشــریح ســناریو و نحــوه اعمال محدودیــت بار پرداخــت و گفت 
در ایــن مانــور کاهــش 9۰ درصدی پــس از پایــان ســاعت اداری انجام می 
 شــود و کنتــرل مصــارف از طریــق کنتورهای هوشــمند کلیه مشــترکین

 اداری به صورت آنلاین انجام می گیرد وپتانسیل دیزل ژنراتورها نیر به کار گرفته 
می شود.

 ونزوئلا روزانه ۷۰۰ هزار بشکه نفت صادر می کند
صادرات نفت ونزوئلا با کاهش ذخیره سازی نفت این کشور روی رقم 7۰۰ هزار 

بشکه در روز ثابت ماند.
به نقل از رویترز، داده های ردیابی نفتکش ها و اسناد شرکت دولتی نفت ونزوئلا 
)پدوسا( نشــان داد صادرات نفت این کشور در ماه آوریل برای سومین ماه پیاپی 
حدود 7۰۰ هزار بشــکه در روز بوده است. مقصد سه چهارم صادرات نفت ونزوئلا، 

آسیا و خاورمیانه است.
صادرات پدوســا در ماه های اخیر پس از کاهش شدید ذخیره سازی های ونزوئلا 
در اواخر سال ۲۰۲۰ و اوایل سال ۲۰۲۱ تثبیت شده است. دلیل این مسئله توقف 
مجوزهای ایالات متحده برای سوآپ نفت این کشور بود. این مجوزها امکان مبادله 

نفت خام ونزوئلا با سوخت وارداتی را فراهم می کردند.
ونزوئلا در ماه گذشته میلادی ۲۵ محموله نفتی معادل ۶۸۸ هزار و ۵۵۳ بشکه 
در روز نفت خام و ســوخت صادر کرد که مقصد بخش بزرگی از آن چین، مالزی 

و امارات است.
صادرات ونزوئلا به اروپا از دو تا سه محموله در ماه های پیشین به تنها یک محموله 

۱۱۰ هزار بشکه ای رسیده است.
صادرات نفت ونزوئلا در ماه آوریل نســبت به مدت مشــابه پارسال ۱9 درصد 

کاهش یافت.

 سهم اوپک از واردات نفت هند به پایین ترین رقم 2۰ سال اخیر 
رسید

داده های تجاری نشــان داد که ســهم اوپک از واردات نفت هند به کمترین 
مقدار در ۲۰ سال اخیر رسیده است.

به نقل از رویترز، داده های صنعتی و تجاری نشــان دادند که سهم اوپک از 
واردات نفت هند در ســال مالی منتهی به مارس ۲۰۲۱ به کمترین مقدار در 
حداقل ۲۰ سال گذشته رسیده است، زیرا مجموع واردات نفت سومین اقتصاد 

بزرگ آسیا به کمترین مقدار در ۶ سال اخیر رسید.
بر اساس این داده ها، مجموع واردات نفت سومین واردکننده بزرگ نفت جهان 
در سال مالی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ که به ماه مارس منتهی می شود نسبت به پارسال 
۱۱.۸ درصد کاهش یافته و به ۳ میلیون و 97۰ هزار بشکه در روز رسیده است.

هند در این سال مالی نفت بیشتری از آمریکا و کانادا خریداری کرد و سهم 
اوپک از واردات نفت خود را کاهش داد و به ۲ میلیون و ۸۶۰ هزار بشــکه در 

روز یعنی 7۲ درصد رساند. این رقم پیش از آن ۸۰ درصد بود.
این رقم پایین ترین مقدار واردات نفت هند از اوپک از سال مالی ۲۰۰۱-۲۰۰۲ 

بود که پیش از آن داده ای در این باره موجود نیست.
تقاضای سالانه سوخت هند هم در این سال مالی برای نخستین بار در ۲۳ 
سال اخیر کاهش یافت و به کمترین مقدار از سال مالی ۲۰۱7-۲۰۱۶ رسید.

 قیمت نفت بیش از 2 درصد جهش کرد
قیمت نفت خام در معاملات امروز، چهارشــنبه، در حالی جهش دیشــب را 
ادامــه داد که امید به تقاضای اروپا، آمریکا و چین نگرانی ها از وضعیت بحرانی 

هند را کاهش داده است.
به نقل از سی ان بی ســی، قیمت نفت خام در معاملات امروز، چهارشنبه، در 
حالی جهش دیشب را ادامه داد که امید به تقاضای اروپا، آمریکا و چین نگرانی ها 

از وضعیت بحرانی هند را کاهش داده است.
تا ســاعت 7:۳۲ به وقت تهران، قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، 
بنچ مارک بین المللی قیمت نفت، ۱.۲۳ درصد جهش کرد و به ۶9.7۳ دلار رسید. 

این شاخص در معاملات دیشب ۱.۴۸ درصد جهش کرده بود.
قیمــت پیش خریــد هــر بشــکه نفــت خــام نیمه ســنگین تگــزاس 
غــرب آمریــکا، دابلیوتــی آی، تــا ایــن لحظــه ۱.۲۳ درصد جهــش کرد و 
 بــه ۶۶.۵۰ دلار رســید. ایــن شــاخص در معامــلات دیشــب ۱.۸۶ درصد 
جهش کرده بود.برقراری بیشتر پروازهای بین اروپا و آمریکا که امیدها به بازگشت 

تقاضای نفت را زنده کرد، عامل مهم جهش قیمت های امروز بود.
توزیع موفق واکســن کرونا در آمریکا و اروپا وضعیت اقتصادی این کشورها 

را رو به ثبات برده است.

استفاده حداکثری از تمامی ظرفیت ها جهت عبور موفق از پیک مصرف در سال جاری
  مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان در اولین جلسه کمیته مدیریت 
مصرف برق، اقدامات فرهنگی- تبلیغی گفت: با توجه به شرایط پیش رو و گرمای 
شدید هوا در ماه های مرداد و شهریور و کاهش تولید نسبت به سال گذشته 
و تراز منفی تولید و مصرف برق در سال جاری، مهم ترین اولویت شرکت باید 
مدیریت استفاده بهینه از انرژی برق و استفاده حداکثری از تمامی ظرفیت ها 
جهت عبور موفق از پیک بار سال جاری باشد.مدیر عامل برق منطقه ای گیلان 
/ با بیان اینکه شرایط در تابستان پیش رو نه تنها سخت نبوده بلکه بسیار سخت 
اســت افزود: تداوم فعالیت های اشاعه فرهنگ مدیریت مصرف و لزوم برنامه 
ریزی های مناسب در راستای اجرای برنامه های پاسخگویی بار، هماهنگی های 
لازم با شرکت توزیع نیروی برق گیلان و اخذ همکاری مطلوب از مشترکین 
برای تابستان ۱۴۰۰، توجه مضاعف به مراکز غیرمجاز رمزارز و همکاری دفاتر 

حراســت با نیروی انتظامی و قوه قضاییه در این خصوص را از مواردی عنوان 
کردنــد که باید بطور جد مد نظر تمامی کارکنان قرار گیرد.بهمن داراب زاده 
با اشاره به برگزاری موفقیت آمیز مانور داخلی شرکت برق منطقه ای گیلان 
گفت: در راستای مدیریت مصرف برق جلسه ای با استاندار گیلان در خصوص 
تغییرکار ساعات ادارات و همکاری صنایع برگزار شد. نکته مهم در نهادینه سازی 
 فرهنگ مدیریت مصرف بهینه برق این است که ابتدا متولیان برق در این زمینه 
پیشگام باشند تا بتوانند با الگو سازی، سایر دستگاه های اجرایی استان را با خود 
همراه نمایند.گفتنی است که هماهنگی با شرکت توزیع نیروی برق در خصوص 
برگزاری جلسات کمیته پیک بار به صورت هفتگی، ارتباط بیشتر دفاتر خدمات 
مشترکین، مدیریت مصرف و وصول درآمد و روابط عمومی با شرکت توزیع نیروی 
برق در خصوص اشاعه فرهنگ مدیریت بهینه مصرف برق و استفاده از ظرفیت 

عموم مردم در این زمینه، استفاده از ظرفیت نظام پیشنهادها در سطح شرکت 
در ارتباط با مدیریت بهینه مصرف برق، هماهنگی دفتر امور حراست و محرمانه 
 و پایگاه مقاومت بسیج با مراجع قانونی در خصوص شناسایی و برخورد قانونی

 با استفاده کننده های غیر مجاز رمز ارز، مکاتبه با سازمان بسیج کارمندان در 
خصوص مباحث مرتبط با مدیریت بهینه مصرف برق و معرفی مراکز استفاده 
کننده غیر مجاز رمز ارز و برخورد قانونی با آنها، برنامه ریزی لازم درخصوص 
نحوه کاهش مصرف برق در ستاد شرکت )کاهش ۵۰ درصد برق( و همچنین 
اجرای دستورالعمل مسئول انرژی برای تابستان سال ۱۴۰۰، بررسی استفاده 
از دیزل ژنراتور با ظرفیت ۲۰۰ کیلووات موجود در انبار شرکت ، بررسی امکان 
تغییر محل قرارگیری دیزل ژنراتور ۱۰۰ کیلووات در زیر ســاختمان باشگاه 

ورزشی شرکت و استفاده از ظرفیت آموزش و پرورش،است . 
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در برنامه تلویزیونی یک شهر ضیافت صورت گرفت:

همیاری خانواده بزرگ شرکت ذوب آهن در آزادسازی زندانیان جرائم غیر عمد

دستگاه های دولتی مکلف هستند که مساله معلولان را به عنوان حق شهروندی رعایت کنند

شرکت ذوب آهن اصفهان همچون سال های گذشته شنبه ۱۱ اردیبهشت 
ماه با حضور در برنامه یک شهر ضیافت در ماه مبارک رمضان در سنت حسنه 
آزادسازی زندانیان جرائم غیر عمد همیاری نمود.مهدی بهرامی معاون پشتیبانی 
و خدمات اجتماعی ذوب آهن اصفهان در این برنامه گفت: این مجتمع عظیم 
صنعتی به عنوان اولین تولید کننده فولاد در کشــور از بدو تاسیس تاکنون 
همواره در راستای مسئولیت های اجتماعی در عرصه های مختلف از جمله 

پیروزی انقلاب اســلامی ، دفاع مقدس ، توسعه صنعت کشور ، ایجاد فضای 
سبز ، حفاظت از محیط زیست ، توسعه ورزش قهرمانی و همگانی عملکرد 
درخشــانی داشته است.علیرضا امیری مدیر روابط عمومی ذوب آهن نیز در 
این برنامه ، به نقش ذوب آهن اصفهان در شکل گیری سایر صنایع فولادی 
به عنوان بزرگترین مسئولیت اجتماعی این شرکت اشاره کرد و گفت : این 
شرکت در هر شرایطی مسئولیت اجتماعی را در اولویت قرار داده و با توجه 

بــه بحران آب ، فعالیت های مختلفی جهــت صرفه جویی در مصرف آب و 
تامین آن از طریق پساب شهرهای اطراف انجام داده است .شایان ذکر است 
مجموعه ذوب آهن اصفهان چهار میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال کمک نقدی 
جهت آزاد سازی زندانیان جرائم غیر عمد و یک میلیارد ریال کمک نقدی نیز 
جهت حمایت از خانواده این زندانیان اهداء کرد . ضمن اینکه شرکت پویش 
بازرگان نیز هزینه درمان یک بیمار به مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال را اهداء نمود.

» محمدرضا پارساییان« در نشست خبری برخط با رسانه های استان یزد 
با اشاره به مشکلات این حوزه در استان گفت: ما تا سال ۸۳ هیچ سندی در 
خصوص افراد دارای معلولیت نداشتیم و گرچه به صورت نادر و جزئی مسائل 
مطرح می شد اما متن اصلی حقوقی در این سال با پیگیری تشکل ها مصوب 

شد که با عنوان قانون جامع حمایت از معلولان ایجاد شد.
 وی افزود: بر اســاس آمار سازمان بهداشت جهانی در هر جامعه ای بسته 
به شرایط آن حدود ۵ تا ۱۰ درصد با معلولیت دست و پنجه نرم می کنند که 
۵ درصد از انها نیازمند خدمات ویژه هستند و با توجه به این که معلولان به 
عنوان بخشی از جامعه نیازمندان حمایت هستند ما معتقدیم که باید حقوق 
این افراد در جامعه تامین شود. نماینده جامعه نابینایان استان یزد بیان کرد: 
عدم تخصیص بودجه کامل به عنوان یکی از مشکلات است که صورت گرفته 

است و متاسفانه ما را با مشکلات متعددی روبرو کرده است.
پارساییان تصریح کرد: ما معتقدیم که معلولان دارای حق و حقوقی دارند 
که متاسفانه اجرایی نمی شود و اگر اجرا شود از ان به عنوان همیاری ارائه می 

کنند در صورتی که باید حق معلولان به صورت کامل ارائه شود.
وی گفت: دستگاه های دولتی مکلف هستند که مساله معلولان را به عنوان 
حق شهروندی رعایت کنند. مجتبی کریمی نماینده انجمن ضایعه نخاعی استان 

یزد نیز در این نشست گفت: متاسفانه در زمینه مناسب سازی شاهد کمبود 
کارها هستیم و در بسیاری از ادارات این کمبودها زیاد حس می شود. نماینده 
انجمن ضایعه نخاعی اســتان یزد بیان کرد: حدودا در استان ۶۲۰ نفر معلول 
تحت پوشش داریم که یک سری خدمات مستمر دریافت می کنند و در کنار 

آن نیز خدمات دیگری ارائه می شود.
» مینا شایق« نیز در نشست خبری مذکور با اشاره به مشکلات این حوزه 

در استان گفت: خدمات رسانی به ناشنوایان در استان متاسفانه با مشکل روبرو 
است که دلگرمی برای دوستان وجود ندارد.

وی افزود: کانون ناشنوایان درا ستان به دلیل کمبودهای مالی ضعیف است 
و بسیاری از کارهای ما مانده است و نیازمند حمایت های بیشتر است.

 نماینده کانون ناشنوایان استان یزد بیان کرد: بیشترین مشکل ما در خصوص 
حمایت های مالی است که امیدواریم بتوانیم با حمایت های مسئولان خدمات 
بیشتری داشته باشیم. شایق ادامه داد: حدود 7۰۰ نفر پرونده در خصوص افراد 

ناشنوا در استان داریم که ۳۰۰ نفر از آنها کارت عضویت دارند.
وی گفت: در زمینه قانون حمایت از ناشنوایان شاهد قانون های مختلفی 
هســتیم اما متاســفانه این قانون به خوبی عمل نمی شود و هیچ کدام از آنها 
عملیاتی نمی شــود. نماینده کانون ناشنوایان استان یزد بیان کرد: متاسفانه 
به دلیل کرونا شــاهد مشــکلات متعددی در خصوص ناشــنوایان بوده ایم 
کــه تعطیلی کلاس های درســی و کاهــش ارتباطات درســی و اینترنت از 
 جمله این مشــکلات اســت که باید برای حل آنها تلاش کنند. شایق گفت

: از ۲۸ هــزار و ۳۰۰ معلول تحت پوشــش تعداد ۴ هــزار و ۳۱9 نفر معلول 
شــنوایی ثبت شده اســت که درجات مختلف دارد که یک سوم آنها معلول 

شنوایی شدید هستند.

دکتر »محسن حرازی زاده« مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان یزد 
در پیامی فرا رسیدن سالروز شهادت استاد مرتضی مطهری و بزرگداشت روز 
معلم ، این روز را به همه معلمان و فرهنگیان بویژه مربیان و مدرسان هلال 

احمر استان تبریک گفت. 
به گزارش خبرنــگار آوای اقتصاد از یزد دکتر »محســن حرازی زاده« 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان یزد در پیامی فرا رســیدن سالروز 
شهادت استاد مرتضی مطهری و بزرگداشت روز معلم ،  این روز را به همه 
معلمان و فرهنگیان بویژه مربیان و مدرسان هلال احمر استان تبریک گفت. 

 دکتر محسن حرازی زاده یزدی در پیام خود آورده است :
با اشاره به حدیث رسول اکرم که ))همانا من معلم برانگیخته شدم((: جایگاه 
معلم در جامعه بســیار باارزش بوده که همین حدیث بیانگر این مهم است 
وشهادت استاد بزرگ شهید مرتضی مطهری تنها دلیل وبهانه ای است که 
این روز به صورت نمادین ارج نهاده شود،درصورتی که طبق احادیث احترام 

وتکریم معلم باید همیشگی ومداوم باشد.
بدون شک تجلیل از معلمان و فرهنگیان شریف و ارج نهادن بر خدمات 
آنهــا وظیفه مهم دینی و ملی اســت. لذا اینجانب بــر خود فرض می دانم 

ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره اســتاد علامه شهید مرتضی مطهری)ره( 
و شــهدای والا مقام ســنگر مقدس تعلیم و تربیت، فرارسیدن روز معلم را 
بــه تمامی فرهنگیان عزیز به ویژه معلمیــن و تلاش گران صبور، متعهد و 
دلســوز عرصه فرزانگی و دانایی داوطلب هلال احمر اســتان یزد و دانشجو 
 معلمان فرهنگیان استان که با جمعیت هلال احمر همکاری دارند تبریک 
و تهنیت عرض نموده، ، توفیقات همگی این عزیزان را در خدمت به رشــد 
و بالندگی و اعتلای فرهنگ و اندیشه میهن عزیز اسلامی، از درگاه خداوند 

متعال مسألت می نمایم.روز معلم امسال را در شرایطی گرامی میداریم  که 
همه کشور درگیر شیوع بیماری کرونا است و باید تمام پروتکل های بهداشتی 
رعایت شود تا هرچه زودتر از این دوران بگذریم ، اما مربیان و مدرسان فرهیخته 
هلال احمر استان نه تنها دمی از تلاش و انجام وظایف خود باز نایستادند، 
بلکه علی رغم مشــکلات و خطرات پیش رو، در پرتو زحمات بی بدیلشان 
بســتری آماده شد تا شایستگیشان در آموزش مجازی نیز در کنار آموزش 
های چهره به چهره خوش بدرخشــد و در کنار مسئولیت های آموزشی به 

مسئولیت های اجتماعی خود عمل نمودند. 
ماه نشانان قرمز  وآبی پوش این سرزمین ،معلمان درس ایثار،قهرمانان راه 
نجات ،مبلغان عرصه انسانیت،منادیان خدمت بی مزد و منت،مدرسان صلح 
ودوستی، مرهم دردهای انسانهای محتاج،چراغ راه گمشدگان حوادث، اعضا 
جمعیت هلال احمر هستند که آیه و من احیاها فکانما احیا الناس جمیعا/ را 
سر لوحه کار خود قرار دادند تا نجات و ایثار و فداکاری و خدمت داوطلبانه 
و آموزش را لذت بخش ترین کار دنیا بدانند روز و هفته معلم بر همه شما 
مربیان و مدرسان هلال احمر که مروج بشردوستی هستید مبارک و انشالله 

همیشه موفق و پیروز و سربلند  باشید.

پیام مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان یزد به مناسبت روز معلم؛
ماه نشانان قرمز  وآبی پوش این سرزمین مرهم دردهای انسانهای محتاج هستند

تداوم بهسازی و ارائه خدمات عمومی به مناطق سکونتگاهی اراک
 معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران 
گفت: امروز به همراه نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اسلامی، شهردار 
و مدیرکل راه و شهرســازی استان از محلات بافت ناکارآمد و سکونتگاه های 
غیررسمی بازدید کردیم، متاسفانه کیفیت زندگی در این محلات پایین است، 
ساختمان ها از استحکام بنا برخوردار نبوده و سطح دسترسی ها نیز نامناسب 
است.به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی اداره کل راه وشهر سازی استان 
مرکزی، معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران 
درسفر یک روزه خود به شهر اراک پس از بازدید از سکونتگاه های غیررسمی 
)مناطق حاشیه نشین( اراک از قبیل قنات ناصری، کوی صالح آباد، باغ خلج و 
کوی امام علی در جلسه بررسی وضعیت سکونتگاه های غیررسمی کلانشهر اراک 
)مصوبات سفر( که با حضور آصفری نماینده اراک خنداب وکمیجان درمجلس 
شــورای اسلامی، مدیرکل راه و شهرسازی، شهردار و جمعی دیگر از مدیران 

استانی و شهرستانی برگزار شد، شرکت کرد.
دراین جلسه ابتدا مرزبان مدیر کل راه وشهرسازی استان مرکزی گزارشی 
از عملکرد این اداره کل درحوزه بازآفرینی شهری واقدامات صورت پذیرفته در 

سکونتگاههای غیر رسمی شهر اراک ارائه نمود.
 درادامه عبوری با اشاره به این که وزارت راه و شهرسازی و شرکت بازآفرینی 

شهری ایران در محله باغ خلج ورود پیدا کرده و کار بهسازی این محله شروع 
شده است،گفت: اکنون وضعیت منطقه رو به بهبود است و کار بهسازی دیگر 
سکونتگاه های غیررسمی نیز طی یک اقدام مشترک از سوی شهرداری، وزارت 
راه و شهرسازی و شرکت بازآفرینی شهری ایران در دستور کار قرار خواهد گرفت.

وی با اشاره به بازدید از سکونتگاه های غیررسمی صالح آباد، کوی امام علی و 
قنات ناصری تصریح کرد:بخشی از این سکونتگاه ها در داخل محدوده قانونی شهر 
و بخشی هم خارج از محدوده قرار دارد و اکنون شهرداری در حال خدمات رسانی 
به آن هاست . قطعا نتایج این بازدید و گزارشی که همکاران ما در راه و شهرسازی 
استان ارایه کردند را به شکل مکتوب به معاونت شهرسازی و معماری وزارت راه 

و شهرسازی ارایه خواهیم کرد و پیشنهادهای خود را برای رفع این معضلات 
در اختیار وزارتخانه قرار می دهیم.دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با بیان 
این که برخی محلات امکان اتصال به صورت منفصل به محدوده قانونی شهر 
را دارند، اظهار کرد: البته نباید تلقی شــود قرار است زمین های کشاورزی به 
محدوده شهر اضافه و در آن ساخت و ساز شود؛ این کار در صورت انجام حتما 
باید با حفظ زمین های باغی و زراعی صورت گیرد و فقط پیشنهاد اضافه شدن 

محل هایی که در آن ها ساخت و ساز شده به محدوده شهر ارایه خواهد شد.
وی افزود: ایجاد دسترسی های مناسب، پله گذاری کوچه ها و خیابان هایی 
که وضعیت نابســامانی دارند، تامین خدمات عمومی مانند ساخت درمانگاه و 
کتابخانه نیز در ستادملی بازآفرینی شهری پایدار مورد بررسی قرار می گیرد و 

برای آن اعتبارات لازم را پیش بینی خواهیم کرد.
عبوری عنوان کرد: امروز با استاندار مرکزی نیز دیدار خواهم کرد و بعد از 
مشخص شدن سهم ملی، استانی و شهرداری تصمیم های لازم برای ارایه خدمات 
عمومی اتخاذ می شود.به گزارش شرکت بازآفرینی شهری ایران، گفتنی است 
معاون وزیر راه و شهرسازی در بخش پایانی سفر با سید علی آقازاده استاندار 
مرکزی دیدار و گفت و گو کرد و طرفین به بیان دیدگاه های خود جهت تشریک 

مساعی و بهبود وضعیت مناطق هدف بازآفرینی پرداختند.

انهدام باند کلاهبرداران حرفه ای در »گالیکش« 
مومنی :گلســتان -  ســرهنگ »فرزاد 
تاجره« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهار داشت: به دنبال شکایت یکی از 
شهروندان مبنی بر کلاهبرداری از وی توسط 
افرادی ناشــناس در »گالیکش«، رسیدگی 
به موضوع در دســتور کار پلیس آگاهی آن 
شهرستان قرار گرفت.وی افزود: طی بررسی 
های اولیه مشــخص شد شاکی اهل استان 
تهران بوده که متهمان با شگردهایی خاص 
اعتماد وی را جلب و با ارائه پیشنهاد فروش 
اشیاء عتیقه با قیمتی مناسب وی را وسوسه 

کرده اند.
جانشین فرمانده انتظامی استان گلستان با 
بیان اینکه شاکی پس از ورود به »گالیکش« 
با متهمان قرار ملاقات گذاشت، تصریح کرد: 
۴ متهم به محض حضور در محل قرار، وی 
را ربــوده و به منزلی که از قبل اجاره کرده 
بودند، منتقل کردند.ســرهنگ تاجره بیان 
داشت: متهمان پس از تهدید شاکی، کارت 
های عابر بانک وی را گرفته و پس از خروج 
از منــزل برای اینکــه ردی از خود به جای 
نگذرانــد، اقدام به خریــد طلاجات کردند.

این مقام انتظامی بــا بیان اینکه در همین 

زمان مال باخته از فرصت اســتفاده کرده و 
در غیاب متهمان از منزل خارج و خود را به 
مقر پلیس رسانده، افزود: اقدامات تخصصی 
و میدانــی ماموران برای شناســایی هر ۴ 
متهم آغاز شــد و با پیگیری های بی وقفه، 
سرنخ هایی در این پرونده به دست آمد.وی 
با اشــاره به اینکه ماموران به صاحب منزلی 

که شــاکی در آن حبس شده بود، مشکوک 
شــدند، افزود: صاحبخانه که در ابتدا منکر 
هرگونه اطلاعاتــی از ماجرای کلاهبرداری 
بود، سرانجام طی مواجهه با مستندات پلیس 
به همدستی با متهمان اعتراف کرد.جانشین 
فرمانده انتظامی استان گلستان خاطرنشان 
کرد: با اشراف اطلاعاتی پلیس، مخفیگاه ۲ 

نفر از متهمان شناسایی و طی هماهنگی با 
مرجع قضائی در عملیاتی ضربتی دستگیر 
شدند.سرهنگ تاجره در ادامه عنوان داشت: 
تلاش ها برای دستگیری عاملان اصلی این 
پرونده ادامه داشت تا اینکه گزارش یک فقره 
ســرقت خودرو توسط ۲ نفر در »گالیکش« 
بــه پلیس اعلام و با پیگیری و اقدامات فنی 

ماموران مشخص شد سارقان همان متهمان 
متواری پرونده کلاهبرداری بوده اند.این مقام 
انتظامی تصریح کرد: سرانجام ماموران موفق 
شدند با استفاده از شگردهای خاص پلیسی 
و اقدامــات میدانی، مخفیگاه متهمان را در 
یکی از روســتاهای »مینودشت« شناسایی 
و در عملیاتــی غافلگیرانــه و هدفمند آنان 
انتظامی  را دستگیر کنند.جانشین فرمانده 
گلســتان، افزود: متهمــان در مقر انتظامی 
اعتراف کردند، منازلی را در »گنبدکاووس« 
و »گالیکــش« به صورت موقــت اجاره و با 
دادن وعــده های دروغیــن مالی در زمینه 
فروش اشــیاء عتیقه، طعمه های خود را از 
نقاط مختلف به آنجا کشــانده و سپس به 
مال باختگان اشیاء تقلبی داده و یا با تهدید، 
مبالغ هنگفتی از آنان می گرفتند که از این 
طریق مبلغ ۳۰ میلیارد ریال به دست آورده 
اند.سرهنگ تاجره با بیان اینکه تاکنون ۱۱ 
نفر از شــاکیان این پرونده شناسایی شده 
انــد، تصریح کرد: چنانچه افــرادی به این 
شیوه و شگرد به دام افتاده اند، می توانند با 
سامانه ۱۱۰ تماس و یا به مقر پلیس آگاهی 

مراجعه کنند.

  مدیر مجتمع فولاد سبا خبر داد:
ثبت رکورد روزانه 5 هزار و ۱23 تن کلاف گرم در مجتمع فولاد سبا

مجتمع فولاد سبا در راستای عمل به شعار سال و همزمان با شب قدر و شهادت 
حضرت علی علیه الســلام توانست به تولید روزانه ۵ هزار و ۱۲۳ تن کلاف گرم 
دست پیدا کند و مدیر عامل این مجتمع از دستیابی به تولید سالیانه یک میلیون 

و ۶۰۰ هزار تن کلاف گرم در صورت برطرف شدن موانع خبر داد.
مصطفی عطایی پور اظهار کرد: در سال »تولید؛ پشتیبانی ها؛ مانع زدایی ها« 
و همزمان با شب قدر و شهادت امام علی )ع( با تلاش و همدلی کارکنان مجتمع 

فولاد سبا تولید کلاف گرم در این مجتمع به ۵ هزار و ۱۲۳ تن رسید.
وی با بیان این که رکورد قبلی تولید در مجتمع فولاد سبا به میزان ۵ هزار و ۶۲ 
تن در ۲۶ اردیبهشت ماه سال گذشته ثبت شد، گفت: رکورد جدید علیرغم موانع 
زیاد به ویژه شیوع کرونا و کاهش نیروی انسانی در خطوط تولید به دست آمده است.

عطایی پور گفت: از این میزان  تولید حدود 9۰ درصد آن مربوط به ورق های 
ضخامت ۲ میلی متر با کیفیت مطلوب اســت که یکی از محصولات پرکاربرد در 
تولید لوله و پروفیل و آبگرمکن در کشور به شمار می رود. بخشی از این ورق های 
تولیدی در شرکت فولاد مبارکه نورد سرد می شود و با ارزش افزوده بالا در صنایع 

لوازم خانگی، ورق رنگی و ورق های گالوانیزه کاربرد خواهد داشت.
به گفته مدیر مجتمع فولاد ســبا تلاش حداکثــری مدیریت و کارکنان این 
مجتمع، تأمین مواد اولیه و قطعات، بهره گیری از تجارب ارزشمند گذشته، افزایش 
سرعت تولید در خطوط مختلف تولید ازجمله فولادسازی، ریخته گری و نورد گرم 
و همچنین از کاهش توقفات اضطراری و افزایش کیفیت آهن اسفنجی تولیدشده 

در این مجتمع، مهم ترین دلایل ثبت این رکورد است.
وی تاکید کرد: با آماده ســازی فعالیت های نوســازی اتوماسیون نورد گرم و 
ریخته گری در مجتمع فولاد سبا می توان گام بزرگی برای تحقق تولید سالیانه 

یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن کلاف گرم برداشت. 
مدیر مجتمع فولاد سبا ضمن قدردانی از تلاش کارکنان و حمایت های مدیریت 
ارشد فولاد مبارکه اظهار امیدواری کرد در ادامۀ این روند موفقیت آمیز همچنان 
شاهد تثبیت شرایط موجود خطوط تولید و دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده 

در مجتمع فولاد سبا باشیم.

 اقدام سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری یزد در گرامیداشت 
روز معلم

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری یزد در گرامیداشت روز معلم، به 
تغییر فضای شهری در میدان معلم اقدام کرده است.

به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد از یزد، ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز 
شهرداری یزد به مناسبت گرامیداشت روز معلم به فضا سازی میدان معلم شهر 

یزد اقدام کرده است.

 محموله افیونی به شمال نرسید 

فرمانده انتظامی استان، از کشف ۲۶۴ کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک با 
پلیس مبارزه موادمخدر استان »گیلان« خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار »عباسعلی بهدانی فرد« با اعلام 
این خبر اظهار داشت: در پي اقدامات فني و اطلاعاتي پلیس مبارزه با موادمخدر 
استان«گیلان« مبني بر تردد قاچاقچیان افیونی در محورهای مواصلاتی استان 

یزد بررسی موضوع در دستور کار قرار گرفت.
وی تصریح کــرد: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر با رصد دقیق اطلاعاتی 
کامیون حامل این محموله را در »کنارگذر« یزد شناسایی و در عملیاتی ضربتی 

آن را متوقف کردند.
فرمانده انتظامی اســتان یزد خاطرنشــان کرد: ماموران در بازرسی از خودرو 
۲۶۴ کیلوگرم موادافیونی از نوع تریاک را که به طرز ماهرانه ای جاساز شده بود 

کشف کردند.
سرداربهدانی فرد در خاتمه با بیان اینکه در این خصوص ۲ متهم دستگیر و 
تحویل مراجع قضائی شدند افزود: با همکاری خوب پلیس گیلان و یزد؛ قاچاقچیان 

در انتقال این محموله از شرق کشور به شهرهای شمالی ناکام ماندند.

 بیش از 2 میلیون راس دام سال گذشته در البرز واکسیناسیون شدند
معاون ســلامت دامپزشکی استان البرز اعلام کرد که سال گذشته ۲ میلیون 
و ۵۶ هزار و 7۲۲ راس دام ســنگین و سبک در این استان بر علیه بیماری های 

واگیر دامی و مشترک واکسینه شدند.
علیرضا جمالی گفت: هر ساله دام های سبک و سنگین در واحدهای صنعتی 
و نیمه صنعتی برای مقابله با انواع بیماری های دامی و مشــترک واکسیناسیون 
می شوند به طوریکه در سال گذشته یک میلیون و ۳7۲ هزار و ۴۴۸ دام سبک 

و سنگین بر علیه بیماری های واگیر دامی مایه کوبی شدند.
وی از جمله این بیماری ها را آبله گوسفندی، آبله بز، طاعون نشخوارکنندگان 

کوچک، تب برفکی گاوی و تب برفکی گوسفند عنوان کرد.
جمالــی افــزود: همچنین در این مدت ۶۸۴ هزار و ۲7۴ راس دام ســنگین 
و ســبک بر علیه بیماری مشــترک بین انســان و دام از جمله بروسلوز گاوی، 
 بروسلوز گوسفندی، شاربن گاوی، شاربن گوسفند و بز، شاربن تک سمی و هاری 

واکسیناسیون شدند.
وی اظهار داشت: در مدت یکسال گذشته کارشناسان دامپزشکی مراقبت و پایش 
بیماری های مشترک بین انسان و دام را نیز انجام دادند به طوریکه ۱۰۶ هزار و 
9۱۸ راس دام در خصوص بیماری سل و ۱۱۰ هزار و ۱۸۳ راس دام در خصوص 

بیماری بروسلوز )تب مالت( مورد مراقبت و پایش قرار گرفتند.
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اتحاد برای فرار از آن تلخی دیوانه کننده 
تیم ملی ایران در خرداد به مصاف چهار 
حریف خود در مقدماتی جام جهانی می رود 
آن هــم در حالی که برای صعود به دور بعد 
ظاهــرا چاره ای جز بــردن هر چهار حریف 

خود ندارد.
 با تمام شــدن رقابت های گروهی لیگ 
قهرمانان آســیا حالا نوبت بــه تیم ملی ای 
می رســد که کار دشــواری بــرای صعود 
بــه دور بعــد مقدماتی جام جهانــی دارد.

 بخصوص کــه با انصــراف احتمالی کره از 
مسابقات مقدماتی کار صعود برای تیم دوم 
هم سخت می شود و همه بازیها نبرد مرگ 

و زندگی است. 
البته که حیف است وقتی اینگونه باشگاه 
هایمان در غرب آسیا می درخشند رفتن به 
جام جهانی را به تیم هایی ببازیم که مشخصا 
از نظر استعداد فوتبالی در سطح پایین تری از 
ایران قرار دارند و نه عراق و نه بحرین حتی 
با وجود میزبانی نباید ســد راه فوتبال ما در 

رسیدن به جام جهانی باشند. 
نگاهی به اوضاع فوتبال مان در این روزها و 
سطح کیفی بازیکنانی که حالا بیشتر از قبل 
میدان دیده و باتجربه تر شده اند عیان می 
سازد که تیم ملی ایران باید بحرین و عراق 
را ببرد و جام جهانــی را ببیند. برای مایی 
که دو دوره متوالی که یک بار به ســختی و 
بار دیگر بی دغدغه به جام جهانی رفته ایم، 
حذف شــدن آن هم در دور اول مقدماتی 
جام جهانی و در مصــاف رقیبان درجه دو 
آســیایی به هیچ وجه توجیه پذیر نیست و 
دیوانه کننده است. فکر کردن به این موضوع 
که ما با داشتن بیشترین بازیکنان شاغل در 
اروپا نســبت به هر دوره دیگری و با داشتن 
لیگی که از لحاظ تاکتیکی و فنی هر ســال 
پیشرفت داشته، به جام جهانی نرویم، یک آه 
و حسرت پیش از وقوع حادثه به همراه می 
آورد چه برسد به اینکه حادثه رخ بدهد و ما 
همچون  ۲۰۱۰ بازی های کره شمالی را در 
برابر برزیل ببینیم و آه بکشیم برای نبودن 
تیممان در قطر. آنچه لازم است تا این روزها 
بیشتر و بیشتر در ذهن همه فوتبالی ها جا 
بگیرد همیــن اهمیت بازی های پیش روی 

تیم ملی است. 
شرایط امروز تیم ملی در راه رسیدن به 
جام جهانی بی تفاوت به شــرایط این تیم 
در مقدماتی جام جهانی ۲۰۰۶ نیســت. آن 
نســل طلایی را به خاطر بیاورید ؛ کریمی، 
مهدوی کیا، هاشمیان، زندی، دایی، کعبی، 
نکونــام و ... همه این بازیکنان بزرگ فاصله 
زیادی با حذف از مرحله اول مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۰۶ نداشــتند. وقتی تیم ملی به 
اردن در تهران باخت چاره ای جز بردن اردن 
در خاک این کشور نبود. اگر اتمسفر حاکم 
بر فوتبال ایران شــبیه آن زمان شــود، اگر 
فدراسیون فوتبال همان کند که فدراسیون 
دادکان کرد و اگر اتحادی بر ســر تیم ملی 
شکل بگیرد که آن زمان شکل گرفت، بردن 
عراق و بحرین چندان دشوار نمی نماید. به 
یاد آوریم که مســاوی در برابــر اردن و در 
ورزشــگاه لبریز از تماشاگر آن، هم شانس 
صعود ما را تقریبا به صفر می رساند. اردنی که 
یک سال قبلش در مقدماتی جام ملت های 
۲۰۰۴، ما را سه بر دو برده بود و در آن زمان 
واقعا حریف سرسخت و چغری هم بود. نشان 

به آن نشان که در جام ملت های همان سال 
ژاپن قهرمان را تا آستانه حذف از جام ملت ها 
هم پیش برد و تنها یک تغییر دروازه ای که 
ضربات پنالتی به ســمت آن زده می شد به 
کمک ژاپن آمد تا از چنگ اردنی ها بگریزد. 
یک ماه بعد از سومی در جام ملت ها و در 
اوج درخشش تیم ملی برانکو باید به مصاف 
اردن می رفتیم اما استرس نبردن این تیم و 
نرفتن به جام جهانی اجازه لذت بردن زیاد 
از درخشش تیم ملی در جام ملت های چین 
را نمی داد. کابوس به ما نزدیک بود اما آنچه 
شد یک حماسه به تمام معنا بود. فدراسیون 
فوتبال پا در میانی کرد و وحید هاشمیانی که 
با تیم ملی قهر کرده بود را دوباره برگرداند و 
خــداداد عزیزی که در اوج پختگی در لیگ 
می درخشید نیز با روی خوش برانکو پس از 
سه سال به تیم ملی دعوت شد. اما همه آنچه 
باعث شد تا در شامگاه هجده شهریور ۱۳۸۳ 
به اندازه یک صعود به جام جهانی خوشحال 

شویم بازگشت دو بازیکن ستاره نبود. 
فدراســیون فوتبال در فاصلــه مرداد تا 
شهریور یعنی مابین جام ملت ها و مقدماتی 

جام جهانی فضا را به شدت فوتبالی کرد. همه 
چیز در این فوتبال به خدمت تیم ملی در آمد 
و نتیجه آن شد که وقتی علیرضا نیکبخت 
با ضربه ســر خود ورزشگاه دود گرفته امان 
را ساکت کرد و آن سلام نظامی را به سمت 
جایگاه داد همه ایران غرق در شادی صعود 
شد. ورزشگاهی که لبریز از فحاشی به نژاد 
ایرانی بود با گل دوم علی دایی خاموش شد 
تا بهترین تیم تاریخ فوتبال اردن در بزنگاه 
رویابافی برای صعود به جام جهانی توســط 
تیم ملی ایران شکار شود. قصه صعود به جام 
جهانی ۲۰۰۶ پس از بردن اردن آسان نشد. 
چــرا که یک ماه بعد در جدال با قطر هم به 
مشــکل برخوردیم و آنجا هم با هنرنمایی 
هاشــمیان و خداداد کامبک زدیم و رفتیم 
بــه جایی که ژاپن و بحرین و کره شــمالی 
انتظارمان را می کشیدند و در نهایت هم به 

آلمان ۲۰۰۶ رفتیم.
اکثر فوتبالی ها کار نشدی که تیم ملی با 
کارلوس کی روش در سه بازی آخر مقدماتی 
جام جهانی ۲۰۱۴ کــرد را به خاطر دارند. 
اینکه سه برد متوالی که دو تای آن در خانه 

حریفان بود ما را به عنوان صدرنشین به جام 
جهانی برد. آنجا یک کی روش بود که خوب 
می دانست چگونه تیمش را برای کار نشدنی 
آماده کند. اینجا اما آن کاریزمای کی روشی 
در وجود دراگان اسکوچیچ اگر چه دیده نمی 
شود اما در عوض خوب می دانیم که او  وقت 
و انرژی اش را کامل برای تیم ملی گذاشته. 
درست است که تیم ملی فعلی انسجام و 
ســازمان تیم های برانکو و کی روش را ندارد 
امــا مگر چقدر به این تیم فرصت داده ایم تا 
ســازمانی در خور بیابد؟ چطور زمان آن دو 
مربی می شد لیگ را برای مدت زیاد آن هم 
نه لزوما برای بازی های حیاتی تعطیل کرد 
اما برای تیم ملی فعلی نمی توان؟ آنچه این 
روزها دیده نمی شــود آن اتمســفری است 
که حــول فوتبال ملی در شــهریور ۱۳۸۳ 
و خرداد ۱۳9۲ شــکل گرفته بود. آن قدر 
آلوده به فوتبال باشــگاهی شــده ایم که از 
فوتبال ملی غافل مانده ایم. شاید این عبارت 
 »همــه با هم برای ایران« بیشــتر شــبیه 
جملات تبلیغاتی انتخابات سیاســی باشد 
اما اینجا واقعــا و در این زمان »همه با هم 
برای ایران« تا تیم ملی را به جایی ببریم که 

حال مان را بهتر می کند.
 اگر برای یک ماه دعواها را کنار بگذاریم، 
اگر فدراسیون فوتبال فضای تیم ملی را به 
خوبی مدیریت کند، اگر اســکوچیچ از همه 
پتانسیل بازیکنانی که آمادگی کافی را دارند 
اســتفاده نماید و بتواند به آنها نظم ذهنی 
لازم را بدهــد و حریفــان را به خوبی آنالیز 
کند و اگر بدشانســی هم دست از سر تیم 
ملی بردارد می توان منتظر یک حماسه در 

خرداد ۱۴۰۰ هم بود.
کنــار بگذارید این دعواهــای زرگری بر 
سر باشــگاه هایی که اگر تیم ملی مان رنگ 
جــام جهانی را نبیند باید با انبوهی بازیکن 
بی انگیزه ســال منتهی به جــام جهانی را 
ســپری کنند. نوبت، نوبت تیم ملی است. 
خرداد ۱۴۰۰ را همچون شــهریور ۱۳۸۳ 
 و خرداد ۱۳9۲ تاریخی و حماســی کنیم. 
کار نشــد ندارد مخصوصــا برای »تیم ملی 

فوتبال ایران«.

انصراف کره شمالی، به ضرر شاگردان اسکوچیچ!
بــا انصراف کره شــمالی از حضــور در رقابت های 
مقدماتــی جــام جهانی، اکنون کار ایران و شــاگردان 

اسکوچیچ برای صعود از گروه، سخت تر شد.
 رقابت های مقدماتی جام جهانی در منطقه آسیا از 
خرداد ماه آغاز می شــود تا تیم ها برای کسب سهمیه 
حضور در مرحله نهایی مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
و جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ با یکدیگر به رقابت بپردازند 
ولی امروز خبر انصراف کره شمالی از حضور در این رقابت 
ها، شوک بزرگی را به تیم های سایر گروه ها وارد کرد. 
فدراسیون فوتبال کره شمالی روز جمعه نامه ای به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال کرده و اعلام کرد که به 
علت ترس از ابتلا به ویروس کرونا، تیم این تیم در مرحله 
دوم مقدماتی شــرکت نخواهد کــرد. البته AFC از کره 
شمالی خواسته که در مورد این تصمیم تجدید نظر کند.

در صورتی که انصراف کره شــمالی از حضور در این 
رقابت ها قطعی شود، نتایج ۳ دیدار باقی مانده این تیم 
با کشورهای کره جنوبی، ترکمنستان و سریلانکا سه بر 
صفر به سود رقبا اعلام خواهد شد که این مسئله، خبر 

بدی برای تیم های سایر گروهها از جمله ایران است که 
ممکن است با وجود ایستادن در رتبه دوم جدول گروه 

خود، از صعود به دور بعدی بازبمانند.رقابت های مقدماتی 
جام جهانی در منطقه آسیا در ۸ گروه برگزار می شود 

که هشت تیمی که در گروه های خود در رتبه اول قرار 
بگیرند، به صورت مستقیم راهی مرحله بعدی خواهند 
شد. از میان هشت تیم دیگری که در گروه هایشان دوم 
می شــوند، ۴ تیمی که امتیازات بالاتری دارند به جمع 
۸ تیم صدرنشــین اضافه می شوند تا با رسیدن تعداد 
تیم ها به عدد ۱۲، مرحله پایانی مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۲ و جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ در دو گروه ۶ تیمی 
برگزار شود که به صورت رفت و برگشت با یکدیگر روبرو 
می شوند.کره شمالی که در گروه H قرار دارد، در حال 
حاضر هم امتیاز با کره جنوبی و لبنان ۸ امتیازی و در 
رتبه چهارم از گروه ۵ تیمی قرار دارد. در این گروه هر 
چند کره جنوبی نسبت به سایرین یک بازی کمتر انجام 
داده اما ترکمنستان با 9 امتیاز صدرنشین این گروه است. 
در صورت انصراف کره شمالی، ترکمنستان ۱۲ امتیازی 
شده و در دو بازی باقیمانده ای که با کره جنوبی و لبنان 
دارد، در صورت کسب یک پیروزی برابر لبنان به امتیاز 
۱۵ می رسد و آنگاه از شانس زیادی برای صعود به دور 

بعدی برخوردار خواهد شد.

مهدی طارمی کلیدی ترین ستاره پورتو در یکی از حساس ترین بازی 
های فصل پرتغال است. از نگاه روزنامه معتبر آبولا، او شاید بتواند سرنوشت 

قهرمانی را عوض کند.
 تنها ۴ هفته به پایان لیگ پرتغال باقیمانده و اســپورتینگ لیسبون با 
۶ امتیاز بیشــتر از پورتو شــانس اول قهرمانی محسوب می شود. پورتو با 
مهدی طارمی نزدیک ترین تعقیب کننده صدرنشــین است و پنجشنبه 

باید در ال کلاسیکوی فوتبال پرتغال به مصاف بنفیکا برود.
دیداری که در لیسبون برگزار می شود و اهمیت فوق العاده بالایی دارد. 
بنفیکا با ۴ امتیاز کمتر از پورتو تیم ســوم جدول اســت و تقریبا شانسی  

برای قهرمانی ندارد.
تا به اینجای فصل، مهدی طارمی مانع از این شده تا پورتو نیز همچون 
بنفیکا از رقابت برای قهرمانی جا بماند. ستاره ایرانی باعث شده تا امیدهای 

پورتو به فاصله ۴ هفته تا پایان فصل همچنان حفظ شود. 
او در ۵ بازی اخیر پورتو توانسته ۴ گل به ثمر برساند و تنها برابر ویتوریا 
گیمارش بود که در امر گلزنی ناکام ماند. در همین بازه زمانی او در بازی 

برابر چلسی گلی زد که دنیا را تکان داد. 
هرچند گل او به چلســی که با قیچی برگردان به ثمر رســید، مانع از 
حذف پورتو از لیگ قهرمانان نشــد ولی تحسین های جهانی را به دنبال 
داشت.طارمی حالا با انگیزه تر از همیشه است و به نظر می رسد از لحاظ 

بدنی نیز به فرم ایده آل خود رســیده و این در چنین مقطع حساســی از 
فصل بهترین خبر ممکن برای پورتو و هوادرانش است.

طارمــی ســتاره اول خط حملــه پورتو در اولین فصــل حضورش در 
ایــن باشــگاه، بار دیگر به بنفیکا رســیده اســت. بازی پورتــو و بنفیکا 
 یــک روز بعــد از دیــدار اســپورتینگ لیســبون برابر ریوآوه بــه انجام 

بخــورد،  رقــم  دیــدار  ایــن  در  ای  نتیجــه  هــر  و  رســد   مــی 
قطعا فشار بالایی روی یاران طارمی ایجاد خواهد کرد. حریف اسپورتینگ 
تیمی اســت که فصــل قبل مهدی طارمی توانســت بــرای آنها در ۳7 
 بــازی ۲۱ گل به ثمر برســاند و با همان درخشــش بود کــه در نهایت 

راهی پورتو شد.
نکته جالب اینکه طارمی چند روز پیش با گلی که به فامالیســائو زد، 
حالا تعداد گل هایش برای پورتو را به ۲۱ رسانده یعنی برابر با گل هایی 
که فصل قبل برای ریوآوره زده بود. هرچند باید توجه داشــت که او این 

تعداد گل برای پورتو را در ۴۴ بازی زده است.
 طارمــی در ۳۰ بازی از ایــن ۴۴ بازی به صورت ثابت در ترکیب قرار 
داشــته است. او در ریوآوه ۳۱ بازی از ۳7 بازی را فیکس بود. طارمی در 
ریوآوه یک پادشاه بود ولی مهمتر اینکه در پورتو نیز ثابت کرد، چه ستاره 

ارزشمندی است.
هدف طارمی و پورتو برابر بنفیکا، هم افزایش فشار بر اسپورتینگ است 
و هم اینکه در صورت کسب پیروزی، رتبه دومی خود را تقریبا قطعی کنند.

نقش طارمی در بازی پنجشــنبه کلیدی و مهم خواهد بود چرا که گل 
زدن برای او کار راحتی اســت و به خوبی هم پاس گل می دهد. او البته 
که سلطان گرفتن پنالتی درون محوطه جریمه حریفان و گل کردن آنها 

نیز محسوب می شود.

طارمی؛ مهره مار اِل کلاسیکوی پرتغال

براساس اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، سیده 
شهره موسوی نایب رئیس فدراسیون فوتبال به عنوان 

عضو کمیته زنان این نهاد بین المللی انتخاب شد.
 داتو ویندزور جان، دبیرکل AFC با ارسال نامه ای 
به فدراسیون فوتبال ایران نوشت: براساس تصمیمات 
جلســه مورخ ۱۴ اردیبهشت ۱۳99 کمیته اجرایی 
کنفدراســیون فوتبال آسیا خوشحال می شوم که 
انتخاب خانم ســیده شهره موسوی را بعنوان عضو 
کمیته زنــان AFC در دوره زمانی ۲۰۱9 تا ۲۰۲۳ 

اعلام کنم.
همانطور که مستحضرید براساس مواد ۴۱ و ۴7 آیین نامه وضعیت)ویرایش AFC )۲۰۲۰، کمیته زنان این کنفدراسیون 
یک کمیته دائمی محسوب می شود، بنابراین اعضای این کمیته باید مطابق با این آیین نامه و کلیه مقررات مربوطه نسبت 
به انجام امور فوتبال زنان اقدام کنند.ما یقین داریم که با تجربه، تخصص و سوابق خانم موسوی کلیه وظایف و فعالیت های 

این کمیته به خوبی انجام خواهد گرفت. 

دختر ملی پوش ایــران به مرحله فینال 
مســابقات قایقرانی آب هــای آرام انتخابی 

المپیک راه یافت.
 مسابقات قایقرانی آب های آرام انتخابی 
المپیک در تایلند آغاز شــد و اولین نماینده 
ایران به رقابــت پرداخت. هدیه کاظمی در 
مرحله گروهی کایاک یک نفره ۵۰۰ متر زنان 

اول شد و به مرحله فینال راه یافت.
 قایق های اول و دوم مســتقیم به فینال 
رفتند و بقیه قایق ها راهی نیمه نهایی شدند. 

نتایج مرحله گروهی به شرح زیر است:
۱-هدیه کاظمی از ایران با زمان یک دقیقه و ۵۴ ثانیه و ۴۱۲ صدم ثانیه
۲-هایکیدا تاتارا از ژاپن با زمان یک دقیقه و ۵۴ ثانیه و 9۵9 صدم ثانیه 

مسابقه فینال ظهر امروز برگزار می شود و قایق اول سهمیه المپیک توکیو را می گیرد. 

هدیه کاظمی راهی فینال کایاک یک نفره شدشهره موسوی عضو کمیته زنان AFC شد

 بازگشت محمد دانشگر به استقلال
محمد دانشگر مدافع تیم استقلال که از سوی فرهاد مجیدی کنار گذاشته شده 

بود، پس از جلسه با سرمربی به این تیم بازگشت.
محمد دانشگر مدافع میانی تیم استقلال در آخرین روزهای سال ۱۳99 به دلیل 
»بی انضباطی در تمرین« از سوی فرهاد مجیدی کنار گذاشته شد و حتی باوجود 
دلجویی، اجازه همراهی آبی ها در عربستان و لیگ قهرمانان آسیا را هم پیدا نکرد.

این در حالی است که فرشید اسماعیلی هافبک تیم استقلال پس از گلزنی در 
آســیا، خوشحالی خود را به یاد دانشگر انجام داد و برخی از هواداران استقلال در 

شبکه اجتماعی نیز خواستار بازگشت او شده بودند.
 سرانجام امروز فرهاد مجیدی جلسه ای یک ساعته را با دانشگر برگزار کرد و در 
نهایت رضایت داد که مدافع مغضوب به جمع آبی ها برگردد. این در حالی است که 
وی حدود یک ماه و نیم اســت که مورد غضب مجیدی قرار داشت و در تمرینات 

هم شرکت نمی کرد.
 با این حال رضایت فرهاد مجیدی سبب شد تا محمد دانشگر در تمرین امروز 
اســتقلال شــرکت کند و در واقع به تیم بازگردد. وی در نیم فصل دوم آبی ها را 

همراهی می کند و شاید در بازی دربی هم به میدان برود.
دانشگر ۲7 ساله در سه فصل اخیر عضو تیم استقلال بوده و باوجود حضور در 
پست دفاع وسط و کناری، موفق به زدن گل های پرتعدادی شده که مهم ترین آن 

در دربی 9۳ بود که استقلال را از شکست نجات داد.
در غیاب او عارف غلامی و محمدحسین مرادمند زوج دفاعی استقلال را تشکیل 

دادند و حالا باید دید مجیدی چه تصمیمی خواهد گرفت.

 خطیبی: خوشحالی صعود در آسیا تمام شد
شــاگردان رسول خطیبی تمرینات خود را برای بازی های لیگ برتر شروع 

کردند.
 تیم تراکتور به عنوان یکی از چهار نماینده فوتبال ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا ۲۰۲۱ حضور موفقی در دور گروهی داشت و موفق شد با قرار گرفتن در 

رتبه دوم گروه B به مرحله یک هشتم نهایی صعود کردند.
تراکتوری ها صبح روز یازدهم اردیبهشت ماه شارجه را به مقصد تهران ترک 

کردند و عصر همان روز از پایتخت راهی تبریز شدند.
بر اساس تصمیم کادر فنی، تمرین تراکتوری ها به مدت سه روز تعطیل بود 
و شاگردان خطیبی عصر امروز بعد از سپری کردن دوران استراحت کوتاهی که 

برایشان در نظر گرفته شده بود، برای ادامه لیگ برتر استارت زدند.

 آزمون به دنبال شکستن رکورد طارمی
دو ستاره ایرانی نامزد کسب عنوان بهترین لژیونر هفته آسیا از سوی سایت 

کنفدراسیون فوتبال آسیا شدند.
 سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا مثل همیشه به معرفی نامزدهای بهترین 
لژیونر هفته آســیا پرداخت. در این لیست ۱۰ نفره از سوی AFC نام دو ستاره 

ایرانی ایرانی دیده می شود.
ســردار آزمون ستاره ایرانی زنیت که موفق شد در هفته گذشته هت تریک 
کند و ســومین قهرمانی متوالی اش در لیگ روسیه را جشن بگیرد در لیست 

نامزدها بود.
مهدی طارمی دیگر ســتاره ایرانی و عضو باشــگاه پورتو هم با گلزنی برای 
تیمش باعث پیروزی شــد و دومین لژیونر ایرانی در لیست بهترین های هفته 

آسیا قرار گرفت.
آزمون رقابت ســختی با طارمی دارد چون در ۳ هفته گذشته مهاجم سابق 
پرسپولیس موفق به کسب این جایزه شد و رکورد عالی در کسب این جایزه به 
نامــش ثبت کرد. هواداران فوتبال می توانند برای رای دادن به این دو بازیکن 

ایرانی به )اینجا( کلیک کنند.

 پیشنهاد عجیب و غریب عزیزی خادم به دادکان!
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال بارها پیشنهاد بازگشت به فوتبال را نپذیرفته 

است.
 عزیزی خادم رئیس فدراسیون فوتبال که بارها اعلام کرده در تلاش است 
از چهره های فوتبال در این فدراسیون و تیم های ملی استفاده کند، به تازگی 
پیشنهاد عجیبی به محمد دادکان داده است. البته انتخاب های او انتقاداتی را 

ظرف یک ماه گذشته به همراه داشته است. 
عزیزی خادم که خوب می داند با ادامه این روند مشکلات زیادی برایش به 
وجود می آید،  از رئیس اسبق فدراسیون خواست تا به عنوان مشاور در کنارش 
فعالیت کند! کاملا طبیعی بود که دادکان این پیشنهاد را به دلایل متعدد رد کند.

 بیژن ذولفقارنسب در تیم ملی!
رئیس فدراسیون فوتبال به پیشکسوت فوتبال پیشنهاد تازه ای داده است.

بعد از انتخاب مجتبی خورشــیدی به عنوان سرپرست تیم ملی انتقادهای 
فراوانی از عزیزی خادم شــد. ظاهرا رئیس فدراســیون فوتبال برای اینکه زهر 
انتقادات را کمتر کند تصمیم گرفته یک پیشکســوت و مربی فوتبال را هم به 
تیــم ملی اضافه کنــد. خبرهای تازه حکایت از آن دارد عزیزی خادم چند روز 
قبل با بیژن ذولفقارنسب مربی سابق تیم ملی گفت و گویی داشته و به پیشنهاد 
داده تا مدیر تیم ملی بزرگســالان شــود. او هم در پاسخ گفته باید در این باره 

فکر کند. هنوز مشخص نیست پاسخ ذولفقارنسب به عزیزی خادم چه بوده.

 غرامت استراماچونی چقدر است؟
شایعه پرداخت غرامت یک میلیون یورویی، همینطور عنوان شد که استقلال 
نباید هیچگونه غرامتی به این ســرزمین بپردازد که باشــگاه این موضوع نیز 

صحت ندارد.
از روز گذشته، شایعه عجیبی پیرامون شکایت آندره آ استراماچونی ایتالیایی 
از تیم استقلال مطرح شد. طبق این شایعه اگر این سرمربی ایتالیایی تا پایان 
تیرماه سال جاری)۱۴۰۰( موفق به همکاری با هیچ تیمی نشود، باشگاه استقلال 

باید مبلغ یک میلیون یورو به عنوان غرامت به او می پرداخت!
نکته اصلی درباره شــکایت استراماچونی به فیفا این است که او در ماه های 
پایانی سال گذشته خواستار دریافت مطالباتش بود و باشگاه استقلال درخواست 
کرده تا گراندز یا مشروح این رای ابلاغ شود که به تازگی گراندز اعلام شده و 

آنها هم ۲۱ روز فرصت دارند تا به آن اعتراض کنند.
شــایعه پرداخــت غرامت یک میلیــون یورویی، همینطور عنوان شــد که 
اســتقلال نبایــد هیچگونه غرامتی به این ســرزمین بپردازد که باشــگاه این 
موضــوع نیز صحــت ندارد. طلب اســتراماچونی از اســتقلال حــدود ۴۰۰ 
 هــزار یورو بــود که او مطابق بنــده ۳ ماده ۶ قراردادش درخواســت غرامت

 کرد و در شــکایتش به فیفا این رقم به یک میلیون و دویســت و هشتاد هزار 
یورو رسید.

در صورت فســخ موجه ســرمربی و یا اخراج اســتراماچونی و دســتیاران، 
باشــگاه اســتقلال می بایســت مبلغ مابقی مدت قــرارداد را پرداخت نماید. 
نکته بســیار قابل توجه آن اســت که اگر باشگاه اســتقلال پیش از ۱۰ تیرماه 
۱۳99 اســتراماچونی را اخــراج نماید یا اســتراماچونی قــرارداد را به صورت 
موجه فســخ نماید، ۲۰ درصــد کل قرارداد را علاوه بر مبلــغ فوق الذکر باید 
 بپــردازد. اســتقلال اکنون در این شــرایط قرارگرفته و می بایســت علاوه بر

 دســتمزد مدت باقیمانده، ۲۰ درصــد کل قرارداد، یعنی ۲ فصل کامل را نیز 
بپردازد.
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 آزمایش ویژه اف بی آی از وکیل ترامپ!
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امام صادق  علیه السلام:
»در شب قدر، آنچه از: خیر 
و شر، یا مرگ و زندگی و یا 

باران، در آن سال تا سال بعد 
خواهد شد، نوشته می شود 
و در آن شب، گروه حاجیان 

نوشته می شود. سپس آن 
تقدیر به زمینیان رسانده 

می شود«. گفتم: چه کسی از 
زمینیان؟ فرمود: »به کسی 

که می بینی!«.
بصائر الدرجات ص 22۰ ح ۱

 دلار                          22,۹۱۰ 
یورو                         2۷,۶۷۰ 
پوند انگلیس           32,4۸۰

 درهم امارات                 ۶,4۱۰   
 لیر ترکیه                    2۸,۱۰۰
 سکه امامی             ۹,۹۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی            ۹,۷۹۰,۰۰۰
 نیم سکه               5,45۰,۰۰۰
 ربع سکه               3,5۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             ۱,۹۱۰,۰۰۰
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 لزوم توجه بیشتر به پژوهش های حرارتی در دنیا
عضو هیأت علمی دانشــکده جغرافیای دانشــگاه تهران در ۵۸ امین نشست 
کوپوس خواســتار توجه بیشــتر جامعه جهانی به پژوهش های حرارتی، به ویژه 

سنجش از دور مادون قرمز حرارتی شد.
 دکتر ســید کاظم علوی پناه در ســخنانی با عنوان »کاربردهای حال حاضر 
و آینده داده های ســنجش از دور حرارتی در مطالعات گرمایش جهانی« در ۵۸ 
امین نشســت کوپوس که به صورت مجازی در اتریش برگزار شد، سخنان خود 

را حول سه محور ارائه داد.
استاد دانشکده جغرافیای دانشگاه تهران در محور اول سخنرانی خود به نقش 
حرارت، از پیدایش جهان تا مرگ جهان، پرداخت و بیان داشت که هیچ پدیده 
یا تغییری اعم از فیزیکی، شیمیایی، بیولوژیکی و حتی احساس بدون تغییر در 
حرارت و دما امکان ندارد. از این  رو، جهان باید به موضوع پژوهش های حرارتی 

به ویژه سنجش از دور مادون قرمز حرارتی بیشتر بپردازد.
دکتر علوی پناه در ادامه حرارت را شاخصی از هوشمندی جهان دانست و از 
هوشمندی تعریف خاص ارائه کرد. وی هوشمندی را هرگونه عکس العمل حرارتی 
در برابر عمل دانست و افزود: مهم ترین ویژگی حرارت آن است که از راه دور هم 
می توان حرارت و دما را با سنجنده های مادون قرمز حرارتی از جمله ماهواره ها 

مورد بررسی و اندازه گیری قرار داد.
دکتر علوی پناه در محور پایانی سخنان خود خاطرنشان ساخت که داده های 
سنجنده های ماهواره ای در مناطقی که دمای سطح زمین خیلی بالاست رفتارهای 
متفاوتی در برآورد دما نشان می دهند که این میزان اختلاف برای چندین منطقه 
بیابانی خاورمیانه و به ویژه برای بیابان لوت بســیار حائز اهمیت اســت.بر همین 
اساس، وی تاکید کرد که براساس پژوهش های انجام شده، بیابان لوت ایران مکانی 
مناسب برای کالیبره کردن سنجنده های مادون قرمز حرارتی ماهواره ای بر روی 
سطوح خاص است و به دانشمندان و سازمان های مرتبط از جمله ناسا پیشنهاد 

همکاری روی این موضوع را ارائه داد.
لازم به یادآوری است که این نشست تخصصی از روز دوشنبه ۱9 آوریل آغاز 

شد و پس از یک هفته، در روز ۲۸ آوریل به کار خود پایان داد.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشــگاه تهران؛ دکتر علوی پناه و گروه سنجش از 
دور و ج. آی. اس دانشــکده جغرافیای دانشــگاه تهران علاوه بر مناطق بیابانی، 
پژوهش هــای کاربردی دیگری نیز بر روی موارد حرارتی به ویژه جزایر حرارتی 
شهرها و تغییر اقلیم و گرمایش جهانی انجام داده اند که می تواند مورد استفاده 

محققین دیگر کشورها قرار گیرد.

 سفر هیجان انگیز 4 مسافر عادی با »کرو دراگون« به مدار زمین
فضاپیمای دراگون اســپیس ایکس که به تازگی به زمین بازگشته ماموریت 

جدید دیگری در پیش دارد.
 به نقل از اســپیس، این فضاپیما قرار اســت اولین پرواز خصوصی شرکت 
اســپیس ایکس را به انجام برساند. کپسول کرو دراگون پس از گذراندن ۱۶7 
روز در ایســتگاه بین المللی فضایی در صبح روز یکشنبه ۲ مه)۱۲ اردیبهشت( 
 Michael(در آب هــای خلیج مکزیک فرود آمد و چهارفضانورد، مایکل هاپکینز
Hopkins(، ویکتور گلاور)Victor Glover(، شــانون واکر)Shannon Walker( و 

سوئیچی نوگوچی)Soichi Noguchi( را به سلامت به زمین رساند.
گروه بازیابی اسپیس ایکس به سرعت کپسول دراگون را از آب خارج کردند 
و آن را بر روی کشــتی »GO Navigator« سوار کردند تا به بندر پورت کاناورال 

برود و در آنجا عملیات آماده سازی دراگون برای ماموریت بعدی آغاز شد.
کپســول کرو دراگون این بار به جای فضانوردان حرفه ای، چهار فرد عادی 
را به فضا خواهد برد البته این بار به ایســتگاه بین المللی فضایی نخواهد رفت 
و سفری سه روزه در مدار زمین خواهد داشت. این سفر قرار است در روز ۱۵ 

سپتامبر)۲۴ شهریور( انجام شود.
در ایــن ماموریــت کــه اینسپایریشــنInspiration۴(۴( نــام دارد هیلی 
آرکنو)Haley Arceneaux(، کریس سمبروســکی)Chris Sembroski(، سیان 
پروکتور)Sian Proctor( به همراه جارد آیزاکمن)Jared Isaacman( میلیاردری 

که بودجه این سفر را تامین کرده است به فضا خواهند رفت.
پیش از انجام این ماموریت باید کارهایی روی کرو دراگون انجام شود که یکی 
از آن ها افزودن یک بخش سخت افزاری یعنی یک پنجره ی گنبدی روی آن است 
که به مسافران امکان مشاهده ی ۳۶۰ درجه ی فضا و سیاره ی زمین را می دهد.

ایــن تغییرات در هفته ی آینــده رخ خواهد داد. این فضاپیما بر روی همان 
موشک فالکون 9 ماموریت کرو۲ به فضا خواهد رفت.

 استفاده از زنبور به عنوان تست کرونا!
محققان یک اســتارتاپ هلندی به نام »InsectSense« و محققان دانشگاه و 
پژوهشگاه واخِنینگِن)Wageningen( از روشی غیرمعمول برای تشخیص افراد 

مبتلا به کووید-۱9 استفاده کردند.
 بــه نقل از آی ای، این گروه از محققان زنبورها را آموزش دادند تا هنگامی 
که احساس می کنند فردی مبتلا به کووید-۱9 است زبانشان را بیرون بیاورند.

کووید-۱9 نیز مانند سایر بیماری ها باعث ایجاد تغییرات متابولیکی در بدن 
فرد بیمار می شود و بوی بدن فرد را تغییر می دهد.

محققان ایــن تحقیق که »BeeSense« نــام دارد می گویند که می توانند 
در عــرض چند دقیقه زنبورها را برای تشــخیص بوی افــراد مبتلا به ویروس 

سارس-کوو-۲ آموزش دهند.
زنبورها می تونند مواد شیمیایی را با دقت بالا تشخیص دهند به طور مثال 

آن ها می توانند یک گل را از فاصله ی چندین کیلومتری بیابند.
زنبورها نیز می توانند مانند سگ ها بوها را تشخیص دهند اما تفاوت آن ها با 

سگ این است که در عرض تنها چند دقیقه آموزش می بینند.
با استفاده از آب قند به عنوان پاداش زنبورها برای تشخیص سارس-کوو-۲ 
آموزش داده شدند. هر بار که آن ها در معرض بوی نمونه های این بیماری قرار 
می گرفتند به آن ها آب قند داده می شد و زنبورها برای دریافت پاداش زبانشان 

را بیرون می آوردند.
بــا چندین بار تکرار این عمل، زنبورها ارتباطی میان بوی بیماری و پاداش 
برقرار کردند و به طور غریزی هر بار که بوی کووید-۱9 را احساس می کردند 
زبانشان را بیرون می آوردند. محققان می گویند زنبورهای آموزش دیده در عرض 

چندثانیه بیماری را تشخیص می دهند.
ایــن تحقیقات بر روی بیش از ۱۵۰ زنبور انجام گرفت و نمونه های گونه ای 
راســو به نام مینک و همچنین انسان ها در این آزمایش استفاده شد. نتایج به 

دست آمده شامل تعداد خیلی کمی مثبت و منفی کاذب بود.
محققان اکنون در حال کار بر روی دســتگاهی هستند که به طور خودکار 

زنبورها را آموزش می دهد و نمونه ی اولیه آن را نیز تولید کرده اند.
محققان می گویند این روش برای کشورهای کم درآمد مناسب خواهد بود.

 کلید حل بحران آب شاید در جو زمین نهفته باشد
متاســفانه ذخایر آب آشــامیدنی جهان محدود اســت و با افزایش سرعت 
تغییرات جوی جوامع و ملت های بیشتری از این موضوع آسیب خواهند دید و 
زیرساخت های جهانی نیز قادر به بهبود اوضاع نیستند مگر آن  که راهی جدید 

برای تهیه آب برای جوامع آسیب پذیر بیابیم.
 به نقل از آی ای، در حقیقت چندین ماده وجود دارند که می توانند به بحران 

جهانی آب کمک کنند.
آژانس پژوهش های پیشــرفته دفاعی آمریــکا)DARPA( بر روی مواد جذب 

کننده ی آب سرمایه گذاری می کند.
اولین مورد اســتفاده از هیدروژل)آبژل( در یک جعبه ی حاوی گیاه بود که 
گیاهان آن بــر خلاف جعبه ی فاقد هیدروژل رشــد کردند. دانه های کوچک 
هیدروژل در طول شب رطوبت را از هوای محیط جذب و هنگام صبح آبی که 
جذب کرده بودند را آزاد می کردند تا محیطی مرطوب و مناسب برای گیاهان 

فراهم شود. هیدروژل می تواند نقش مهمی در حل بحران آب ایفا کند.
براساس مقاله ای که در سال ۲۰۱۶ در مجله ی »Science Advances« منتشر 
شــد، چهار میلیارد نفر در جهان حداقل یک ماه در ســال را در بی آبی سپری 
می کنند و با افزایش دما و خشک شدن سایر بخش های جهان در اثر تغییرات 

جوی این موضوع بدتر خواهد شد.
این بدان معناست که ما باید به دنبال راه بهتری نسبت به روش های مرسوم 
برای یافتن آب باشــیم. جو زمین تقریبا به اندازه ی ۱۰ درصد آب های شیرین 

دریاچه ها، آب در خود دارد بنابراین شاید این موضوع کمک کننده باشد.
دانشــمندان در حال حاضر فناوری جمع آوری مه و یا شــبنم از روی برگ 
درختان را دارند اما این روش ها قابل استفاده در مقیاس جهانی نیستند و محدود 
به مکان هایی هســتند که در آن مه و شــبنم تشکیل می شود و یا مکان هایی 
که تفاوت دمای شــب و روز در آن ها زیاد اســت اما محققان و دانشمندان در 
حال ساخت موادی هستند که می تواند ذرات معلق آب در هوا را جذب کند و 

سازگاری بیشتری با نیازهای متفاوت مناطق و جوامع گوناگون دارد.
ســت کوهن)Seth Cohen( مدیــر این پروژه می گوید: دارپــا بر روی این 
پروژه ی مواد جذب کننده ی آب ۴۵ میلیون دلار ســرمایه گذاری کرده اســت 
و این آژانس دســتگاهی قابــل حمل می خواهد که انرژی کمی نیاز داشــته 
باشــد و بتواند با استفاده از جو برای کارکنان نظامی و سپس مردم عادی آب 

آشامیدنی تولید کند.

 دو ماده ی جاذب آب به جنگ بحران جهانی آب می روند
 metal-organicدر ســال ۲۰۱7 ماده ای بــه نام چارچوب های فلزی-آلــی
frameworks( )MOFs(( بــه موفقیت چشــمگیری رســید این ماده ی جامد 
متخلخل از یون های فلزی ســاخته شده که بوسیله ی مولکول های آلی به هم 
متصل شــده اند و می توانند رطوبت درون هوا را به دام بیاندازند حتی اگر هوا 

بسیار خشک باشد و سپس آن ها را به صورت آب آزاد کنند.
با این حال فی ژائو)Fei Zhao( و ژو)Zhou( از دانشــگاه تگزاس در آســتن 
بــه رهبری گیوها یو)Guihua Yu( به فکر روش دیگری افتادند. این گروه نیز از 
دارپا بودجه دریافت کرده اند. آن ها از نوعی پلیمر برای تولید هیدروژل استفاده 
کردنــد اگرچه که هیدروژل برخلاف MOF ها نمی تواند در مناطق خشــک آب 

جذب کند اما در مناطق مرطوب آب بیشتری جذب می کند.
محققان امیدوارند بتوانند از مواد جذب کننده ی آب در شرایط دیگری مثل 

تهویه هوا و خاکی که خودش خود را آبیاری می کند استفاده کنند.

 کفش هوشمندی که به کمک نابینایان می آید
 دانشــمندان علم رایانه کفش هوشمندی ســاخته اند که به نابینایان و کم 

بینایان کمک می کند تا از موانع دور بمانند.
 به نقل از دیلی میل، این کفش که »InnoMake« نام دارد توســط شــرکت 

اتریشی »Tec-Innovation« ساخته شده و قیمت آن ۲7۰۰ پوند است.
این محصول دارای حســگرهای فراصوت ضدآبی است که به بخش جلویی 
آن متصل شــده و هنگامی که فرد به موانع نزدیک می شود لرزش و صدا ایجاد 
می کند. هرچه فرد بیشتر به مانع نزدیک باشد شدت لرزش ها بیشتر می شود.

این شرکت اکنون در حال کار بر روی یک دوربین مبتنی بر هوش مصنوعی 
است تا آن را روی این کفش تعییه کند.

مارکوس رافر)Markus Raffer(، بنیانگذار شــرکت »Tec-Innovation« که 
خود کم بینا اســت می گوید: حسگرهای فراصوت که روی بخش جلویی کفش 
قرار دارند می توانند موانع را تا فاصله ی چهار متری تشخیص دهند و سپس با 
لرزش به کاربر هشدار می دهند. این کفش ها به خود من کمک زیادی کرده اند.

روی هر کفش یک دستگاه حسگر قرار دارد و یک کابل شارژ نیز همراه آن 
فروخته می شود. این سیستم دو مولفه را بررسی می کند. 

نوع مانع و فاصله ی آن مخصوصا اگر جهت موانع به ســمت پایین باشــد 
مثل چاله یا پله.

رافر می گوید: هشــدار مانع به تنهایی مناســب نیســت بلکه باید نوع مانع 
مشخص شود که آیا دیوار است، پله یا یک ماشین.

نســخه ی تایید شــده ی این کفش از نظر پزشکی که اکنون برای خرید در 
سایت شرکت موجود است، نمونه ی اولیه آن است.

محققان می خواهند برای تشــخیص بهتر موانع به این کفش ها یک دوربین 
مبتنی بر هوش مصنوعی اضافه کنند.

فریدریش فراوندورفر)Friedrich Fraundorfer( از دانشگاه صنعتی گراتس 
می گوید: ما الگوریتم های یادگیری عمیق را توســعه  دادیم که می تواند پس از 
بررســی تصاویر دو کار اصلی و مهم انجام دهد: تعیین مناطق بدون مانع برای 

پیاده روی آزادانه و تشخیص نوع موانع.
شرکت«Tec-Innovation« اکنون در حال کار برای افزودن دوربین به نمونه ی 
اولیه خود اســت. این شــرکت همچنین می خواهد داده های به دست آمده از 

کاربران هنگام حرکت را جمع آوری کند.
فراوندورفر افزود: اگر این داده ها را در دسترس سایر افراد قرار دهیم می تواند 

مانند یک نقشه ی راهنما به دیگران کمک کند.

بیستون در انتظار یک ثبت جهانی دیگر

آموزش، حلقه مفقوده در رشته برق صنعت ساختمان

 توجه به بهینه سازی مصرف انرژی امری ضروری است
ســید محمدجواد عرفان فرد - یزد ، مهندس طلایی پور عضو هیات 
مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد با اشاره به اینکه اموزش 
در تمامی بخش های مرتبط با صنعت ســاختمان در رشــته برق امری 
ضروری است، می گوید : خوشبختانه اقدامات خوبی از سوی سازمان در 

این زمینه شروع شده که در سال جاری  تکمیل می شود.
رضــا طلایی پور کــه در گفتگو با روابط عمومی ســازمان شــرکت 
داشت،ضمن گرامیداشت دهم اردیبهشت ماه، روز ملی صنعت برق ایران 
و تبریک این روز به فعالان صنعت برق و جامعه مهندسین اظهارکرد: این 
روز بهانه ای برای پاسداشت و ارج نهادن به تلاشهایی است که نتیجه آن 

آرامش پایدار برای مردمان این مرز و بوم  است.
وی با بیان اینکه یکی از مهمترین ضرورتها در این حوزه توجه بیشتر 
به الگوی مصرف انرژی و بهینه سازی مصرف سوخت است، افزود: رعایت 
این مهم باعث افزایش امنیت و پایداری و توسعه مولد های تجدید پذیر 

می شود.
وی بهینــه ســازی مصــرف انــرژی در ســاختمان هــا را نیازمند 
تدابیــر ویژه ای براســاس مبحث ۲۲ عنــوان و ابراز کرد: ســرویس و 
 نگهــداری در موقــع بهره برداری از ســاختمان نیازمنــد آموزش های

 لازم اســت که قطعا در دســتور کار کمیسیون برق در سال ۱۴۰۰ قرار 
می گیرد.

نماینده هییت مدیره در کمیسیون تخصصی برق سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان استان در باره ساماندهی شــبکه داخلی برق ساختمان ها و 
بالا بــردن کیفیت و ایمنی، آموزش برقکاران حرفه ای را ضروری خواند 
و گفت: در این راســتا کمیســیون تخصصی، آموزش های دوره ای را با 
همکاری سازمان فنی و حرفه ای استان انجام داده و در گام اول ۵۰ نفر 

از برقکاران آموزش دیده اند. 
وی با اشــاره به اینکه در دوره هشــتم هیات مدیره ســازمان شاهد 
انعقاد تفاهم نامه هایی با شــرکت توزیع برق بوده ایم، خاطرنشــان کرد: 
تفاهم نامه ســه جانبه ای بین شــرکت برق اســتان، صنف الکتریک و 
 نظام مهندســی ســاختمان منعقد شــد تا اجرای سیســتم ارت و سیم 
ســوم در در ابتدا توســط تعداد ۵۰ نفر برقکاران حرفه ای  آموزش دیده 
و در مرحله دوم توســط مهندسین ســازمان نظام مهندسی ساختمان 

صورت گیرد.
عضو هیات مدیره ســازمان نظام مهندســی ســاختمان استان یزد 
با اشــاره به اینکه لازم اســت مجریان برق ســاختمان کارشان را دقیق 
و طبق نقشــه هــای مصوب با کیفیت اســتاندارد انجــام دهند، عنوان 
 کرد: مهمترین موضوع در این راســتا آموزش های دوره ای  اســت که

 مــی طلبد این آموزش ها با همکاری ســازمان فنی و حرفه ای صورت 
پذیرد و اسامی برقکاران صاحب صلاحیت که دارای گواهی فنی و حرفه 

ای هســتند در سایت ســازمان قرار گرفته و از جانب مهندسین ناظر به 
مالکین توصیه شوند.

طلایی پور جایگاه و عملکرد ناظران برق ساختمان و اثربخشی نظارت 
آنان را مطلوب دانست و گفت: خوشبختانه با برگزاری دوره های نظارتی 
و بالا رفتن ســطح علمی و فنی مهندســین برق شاهد رضایت اکثریت 
مالکین هســتیم و ارجاع پرونده به شورای انتظامی به کمترین حد خود 

در این سال ها رسیده است.
وی در بخش دیگری از ســخنانش اســتفاده از انرژی خورشیدی در 
ساختمان ها را مهم ارزیابی کرد و افزود: برای استفاده از انرژی خورشیدی 
در ساختمان ها تا کنون در کمیسیون، کاری صورت نگرفته و جزء دستور 
کاهای سال ۱۴۰۰ می باشد که لازم است ابتدا این بحث به صورت وبینار 

به مهندسین برق آموزش داده شود .
 عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد نقش 
مهندســین برق در اجرای ساختمان هوشمند  را موثر دانست و تصریح 
کرد: هوشمند ســازی ساختمان های مســکونی و اداری و بیمارستانی 
جایگاه خوبی در استان دارد و عمدتا کاربردی شده که ضروری است در 

این زمینه نیز مجریان ذیصلاح آموزش ببینند. 
طلایی پور در پایان با اشــاره به پیشــرفت های حاصل شده در حوزه 
ســیم کشی ساختمان ها در اســتان گفت: FTTH سرویس فیبر نوری تا 
خانه یا ســاختمان است که از ســوی شرکت مخابرات ایران در برخی از 
شهرها ارائه می شــود تا خدماتی از جمله تلفن، اینترنت، سرویس های 
چند رسانه ای و دیگر خدمات بر بستر دیتا، با سرعت و کیفیت بالاتر در 

اختیار کاربران قرارگیرد.
 در اســتان یزد نیز برای مجتمع هــای آپارتمانی که در منطقه فیبر 
نــوری مخابرات قراردارنــد و دارای چند بلوک هســتند قابلیت اجرایی 
 دارد و در کمیســیون برق نیز جلســاتی در این زمینه برگزار و موضوع

 دنبال شده است.

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
اســتان از ارسال پرونده کاروانسرای بیستون برای ثبت جهانی در قالب پرونده 

»کاروانسراهای ایرانی« خبر داد.
کیومرث اعظمی بااشاره به برنامه ریزی وزارت میراث فرهنگی برای ثبت جهانی 
کاروانسراهای ایرانی، اظهار کرد: از سال ۱۳9۵ مقدمات اولیه برای تهیه پرونده 
ثبت جهانی این کاروانسراها در وزارت میراث فرهنگی آغاز شد و استان ها برای 

تهیه پرونده کاروانسراهای واجد ارزش خود اقدام کردند.

معاون میراث فرهنگی اســتان افزود: در اســتان کرمانشاه هم پرونده سه 
کاروانســرای ماهیدشت، قصرشیرین و بیستون را تهیه و سال گذشته آن را به 
وزارت میراث فرهنگی ارسال کردیم.وی تصریح کرد: در نهایت از بین این سه 
کاروانسرا، کاروانسرای بیستون به دلیل دارا بودن شاخصه های لازم انتخاب شد 

و در فهرست کاروانسراهای ایرانی برای ثبت جهانی قرار گرفت.
اعظمــی دارا بودن ارزش های منحصربفــرد معماری، تاریخی، اجتماعی و 
فرهنگی، حفظ اصالت و پایداری بنا، واقع شــدن کاروانسرا در عرصه مجموعه 
جهانی، قرارگیری در مسیر اصلی، نداشتن مشکل حریم، عدم هرگونه دخل و 
تصرف در اصل بنا و داشتن زیرساخت های گردشگری را از جمله شاخصه های 

کاروانسرای بیستون برای ثبت جهانی شدن آن دانست.
وی اضافه کرد: متاسفانه سایر کاروانسراهای استان به دلیل نداشتن شاخصه 
های مورد نیاز در فهرست کاروانسراهای ایرانی برای ثبت جهانی شدن قرار نگرفتند.

معاون میراث فرهنگی استان با بیان اینکه پرونده کاروانسراهای ایرانی اسفند 
ماه به یونسکو ارسال شده، اعلام کرد: در این پرونده جمعا ۵۶ کاروانسرا از ۲۴ 

استان کشور برای ثبت جهانی شدن معرفی شده است.
به گفته این مسئول، باتوجه به نقش کلیدی کاروانسراها در معماری ایرانی و 
در تاریخ تمدن هنر و معماری و شهرسازی کشورمان ثبت جهانی آنها در دستور 

کار قرار گرفت.

عبدالحمید حمزه پور با اشاره به تسریع در طرح های آبرسانی در شهرها 
و روستاهای اســتان بوشهر اظهار داشت: برای گذر از تابستان، مدیریت 
مصرف آب باید در دستور کار همه مشترکان قرار بگیرد و قطع انشعابات 

غیرمجاز از جمله خانه باغ ها در اولویت قرار دارد.
وی از تکمیل پروژه های آبرســانی در ۲۴ روستای استان بوشهر خبر 

داد و بیان کرد: طرح آبرســانی به ۲۴ روســتا در استان بوشهر با اعتبار 
۶۵۸ میلیارد ریال اجرا شد که همزمان با حضور وزیر محترم نیرو در قالب 
پویش هر هفته الف-ب ایران از طریق ویدئو کنفرانس فردا افتتاح می شود.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر طول خط انتقال این 
پروژه ها را ۲۵ کیلومتر دانســت و افزود: برای اجرا این طرح های آبرسانی 

بیش از ۲۰ کیلومتر شبکه توزیع در روستاها اجرا شده است.
حمزه پور، تأمین پایداری آب، رفع مشــکلات شــبکه آب روستاها و 
جلوگیری از هدر رفت آب از شبکه های فرسوده را از اهداف طرح آبرسانی 
یاد شده دانست و تصریح کرد: در اجرا طرح آبرسانی در ۲۴ روستای استان 
بوشهر ۲ هزار و ۵۳7 خانوار با جمعیت بیش از ۱۸ هزار نفر از آب سالم و 
بهداشتی بهره مند می شوند.وی با بیان اینکه منابع آب این طرح ها از محل 
خط آبرسانی کوثر و چاه های تنگ سدر تأمین شده است افزود: طرح های 
مهم دیگر آبرســانی در روستاها و شــهرهای استان بوشهر در حال اجرا 

است که امسال در ایام مختلف افتتاح و وارد مدار بهره برداری می شود.

طرح آبرسانی به 2۴ روستای استان بوشهر در قالب 
پویش هر هفته الف-ب ایران افتتاح می شودصادر شد


